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culturaLUGO

O Urbantour 3.0 chega a Lugo, da 
man do Executi vo de Paula Alvare-
llos, a través da Área de Xuventude 
e Deportes que dirixe Jorge Bustos. 
A iniciati va, que combina street 
dance e batallas de gallos, procura 
promover a cultura urbana e ofre-
cer alternati vas de ocio saudable 
para a mocidade. “Co Urban Tour 
3.0, buscamos non só ofrecer un 
espazo de lecer e entretemento, 
senón tamén crear un ambiente 
onde a mocidade poida gozar e 
aprender sobre a importancia de 
evitar condutas aditi vas”, sinala o 
edil.
O prato forte da acti vidade será o 
evento que se celebrará o 13 de 

setembro, ás 19.00 horas, na Praza 
Augas Férreas. A batalla de gallos, 
que terá o acceso libre e de balde 
para o público, contará cun total 
de 16 parti cipantes seleccionados 
por disti ntos méritos: 4 por méri-
tos a nivel nacional, 4 por votación 
popular e 8 por casti ng. O obxec-
ti vo é promover o talento local 
e nacional, así como fomentar a 
parti cipación da cidadanía a través 
de votacións populares. Ademais, 
as persoas asistentes poderán go-
zar coas exhibicións do outro gran 
atracti vo do programa: as masters-
class de street dance.
Os parti cipantes competi rán por 
premios en metálico, co primeiro 

posto recibindo 200 euros e o se-
gundo posto 100 euros. As inscri-
cións están abertas a parti r do 15 
de xullo a través da páxina web ofi -
cial, www.urbantour.es.
O Urban Tour 3.0 non se limita só 
á competi ción e, durante o verán, 
levaranse a cabo varias formacións 
sobre esti los de baile urbanos por 
parte das academias Stardance, 
Ritmo Lugo e Gravitt y. A Praza de 
Augas Férreas será o escenario 
destas sesións os xoves 1, 8, 15, 22 
e 29 de agosto e o 5 de setembro, 
cuxo inicio será sempre ás 19.00 
horas, e que culminarán coa posta 
en escena na batalla fi nal o 13 de 
setembro. 

Lugo prepara o Urban Tour 3.0

O San Froilán e o San Froilán Miúdo 
xa teñen carteis anunciadores. O xu-
rado, composto por Bruno López Ro-
dríguez (ELERRE), deseñador gráfi co 
e membro da Asociación Galega de 
Profesionais da Ilustración, Elsa Váz-
quez Martí nez, pintora e profesora 
no IES de Lalín e a Cándido Díaz Mos-
quera, profesor e representante da 
Escola Superior de Arte e Deseño Ra-
món Falcón, escolleu o cartel gaña-
dor entre 40 propostas presentadas 
para ser a imaxe do San Froilán 2024.
O arti sta Isidro Gil Morales, coa súa 
proposta ti tulada Globo foi proposta 
escollida polo xurado como imaxe do 
San Froilán 2024, mentres que Rosa-
lía Longarela Santos, de 14 anos, co 
seu traballo Os amigos de San Froi-
lán sempre volverán será a imaxe do 
San Froilán Miúdo. Isidro Gil Morales 

recibirá un premio de 2.000 euros 
e Rosalía Longarela Santos recibirá 
material de pintura e debuxo valo-
rado en 300 euros.

Rubén Arroxo lembrou que a área 
de Cultura está “traballando nos dis-
ti ntos pregos das festas, como son 
as casetas, a colocación do recinto 
feiral e a produción dos escenarios, 
que anunciaremos nos vindeiros 
días”. A área de Cultura ten xa aber-
tas disti ntas cuesti óns relacionadas 
coa organización das festas, como 
os procedementos para parti cipar 
na feira Gastroarte e para a instala-
ción de 17 postos durante as festas 
de San Froilán no recinto feiral, en 
Rodríguez Mourelo para postos de 
venta e en García Portela para xogos 
de habilidades ou o alumeado das 
festas. A área de Cultura prorrogará 
os contratos das casetas e caldeiros 
de polbo e mantén aberto o prazo de 
licitación para a instalación da caseta 
e caldeiro nº 2 durante as festas.

O San Froilán 2024 xa ten cartel

As rúas de Lugo convertéronse 
na inspiración dos 40 arti stas que 
parti ciparon na XXIV edición do 
Certame de Pintura Rápida ao Aire 
Libre Cidade de Lugo. A riqueza 
patrimonial sumou un ano máis 
atracti vos con arti stas procedentes 
de disti ntas zonas de Galiza e do 
resto do Estado, que inmortaliza-
ron disti ntos lugares da cidade en 
cadros con variados esti los e técni-
cas pictóricas.
O xurado, composto por Emilia 
Rodríguez de las Heras, profesora, 
en representación da Escola de 
Arte Superior e Deseño Ramón 
Falcón, Christi an Villamide, arti sta 
multi disciplinar e Bruno López Ro-
dríguez Elerre, deseñador gráfi co e 
membro da Asociación Galega de 
Profesionais da Ilustración escolleu 
como gañadores dos tres premios 
principais a Carlos Montero Gil, co 
1º premio (1.600 euros e diploma), 
Isabel Seidel, co 2º premio (1.100 
euros e diploma) e Raúl Sánchez 

Muñoz co 3º (900 euros e diplo-
ma). Os 5 accésit, que contaron cun 
premio en metálico de 300 euros e 
un diploma, foron para as seguin-
tes parti cipantes: Rafael Carrascal 
García, Abraham Pinto Mendoza, 
Diego Manuel Fernández Gonzá-
lez Columé, Juan Lucena Orellana 
e Federico Plasencia Chacón. O 
lucense Oniel Rodríguez López, foi 
galardoada polo xurado co premio 
para o arti sta local, dotado de 450 
euros e diploma.
O concelleiro Alexandre Penas 
afi rmou que o Certame de Pintu-
ra Rápida “contribúe a proxectar a 
riqueza patrimonial e cultural de 
Lugo, tanto entre os propios par-
ti cipantes, que chegan de todo o 
estado, como a través dos propios 
cadros, que recollen os recunchos 
máis fermosos da cidade”. Ao acto 
de entrega de premios foron convi-
dadas integrantes de todos os gru-
pos que compoñen a corporación 
municipal.

Carlos Montero Gil faise 
co Certame de Pintura 
ao Aire Libre de Lugo
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O tenente alcalde do Concello de 
Lugo, Rubén Arroxo, e a concelleira 
de Cultura, Turismo e Promoción da 
Lingua, Maite Ferreiro, visitaron no 
Vello Cárcere a exposición Xaquín 
Marín. Humor Líquido Galego, que 
chega á cidade de Lugo despois de 
estrearse en abril na Coruña, como 
segunda parada dunha iti nerancia 
por diversas cidades e vilas de Ga-
liza. A exposición, realizada pola 
Federación de asociacións culturais 
Galiza Cultura, ten como obxecti vo 
dar a coñecer, ao máximo posíbel 
na sociedade galega, a vasta obra 
do autor, como recoñecemento a 
unha longa traxectoria profesional 
e vital.
Maite Ferreiro, concelleira de Cultu-
ra, destacou a obra de Xaquín Marín 
como “parte da memoria colecti va 
das galegas e galegos”, e afi rmou 
que o traballo de Xaquín Marín “re-
colle os sucesos máis importantes 
do noso pobo ao longo dos últi mos 
60 anos”.
Xaquín Marín. Humor líquido galego 
poderá visitarse no Vello Cárcere ata 
o vindeiro 10 de outubro. A mostra 
enmárcase dentro do ciclo de acti vi-
dades que desenvolve Galiza Cultura 
ao redor da obra do pintor, humoris-
ta gráfi co, creador de banda deseña-

da, cartelista, ilustrador e muralista. 
O proxecto, iniciado no ano 2022 é 
unha oportunidade única para ter 
unha imaxe o máis completa posible 
do universo de ideas e dos procesos 
creati vos dun arti sta tan polifacéti co 
e singular como é Xaquín Marín.
Deste xeito, e grazas un traballo 
minucioso de selección realizado 
durante este tempo, cun fl orilexio 
único e moi escollido, poderanse (re)
descubrir os inicios de Xaquín Marín 
como pintor social e a posterior evo-
lución na procura dunha arte xenui-
namente galega, quizais a parte máis 
descoñecida polo público de toda a 
súa carreira.
Asemade, esta selección dá a posibi-
lidade de repasar o seu vasto traba-
llo no campo do humor gráfi co e da 
banda deseñada e a súa incansable 
defensa de Galiza e da lingua galega 
e o seu fondo compromiso cos inte-
reses das galegas e os galegos asis-
ti ndo ao nacemento de personaxes 
ou series xa icónicas como Gaspari-
ño, o Pé, Isolino, o cacique Don Au-
gusto, Lixandre, Tonecho, Caitano ou 
o Xinete, pois a mostra tenta seguir 
os pasos do seu inabarcable labor, 
tamén, como ilustrador, cartelista, 
portadista, muralista, conferencian-
te, escritor ou divulgador.

Chega á cidade a mostra 
‘Xaquín Marín. Humor 
Líquido Galego’

A alcaldesa de Lugo, Paula Alvarellos, 
avanzou que o director da Banda 
Municipal de Música do Concello de 
Lugo, David Fiuza Souto, comunicou-
lle formalmente a súa intención de 
reincorporarse ao seu posto a parti r 
do 9 de setembro, unha vez concluí-
do o seu período de excedencia.
A rexedora valorou esta noti cia 
como moi positi va e anunciou a súa 
intención de manter un encontro co 
traballador municipal ao longo dos 
próximos días.
“O regreso David Fiuza é algo co que 
xa contabamos pero non por iso me-
nos relevante. Sen ningunha dúbida 

a súa incorporación supoñerá un 
impulso tanto para a Escola Muni-
cipal de Música como para a Banda 
da que agardamos poida recuperar 
canto antes a súa acti vidade”, infor-
mou a rexedora.

David Fiuza volverá a 
parti r de setembro a 
dirixir a banda de música

Un cartel de Santy Guti érrez, anun-
ciará a XLVI Semana do Cine de 
Lugo, por encargo do Grupo Fotoci-
nematográfi co Fonmiñá, enti dade 
organizadora deste evento anual. 
Santy Guti érrez, vigués, que estu-
dou en Santi ago e reside na Coru-
ña, leva máis de trinta anos como 
creador gráfi co de libros, carteis, 
humor, caricaturas, publicidade ou 
cómic.
Ten publicadas obras en Demo 
Editorial, Oed Publishing, Trifo-
lium, Bruno e Edicións Xerais de 
Galicia, e acadados vos premios 
Novo e Brillante de Humor Gráfi -
co, Premio dá Bienal de Caricatura 
de Ourense ou Premio Albaredo 
de Xornalismo.
Todos vos días publica unha viñeta 
de humor cun transfondo políti co e 

social que a converte nun editorial 
gráfi co de gran fondura e impacto. 
O cartel da Semana de Cinema co-
mezará a ser distribuído nos próxi-
mos días na capital lucense, e a 
conti nuación en toda Galicia.

Presentado o cartel da 
XLVI Semana do Cine

A Real Academia Galega dedicara-
lle o Día das Letras Galegas 2025 ás 
cantareiras e á poesía popular oral. 
Estas mulleres foron creadoras e 
transmisoras de arte e beleza, malia 
a vida difí cil que lles tocou vivir. A tra-
vés de fi guras como Adolfi na e Rosa 
Casás Rama (Cerceda), Eva Casti ñei-
ra (Muxía), e Prudencia e Asunción 
Garrido Ameijende e Manuela Lema 
Villar (as tres Pandeireteiras de Mens 
(Malpica de Berganti ños) falecidas 
hai máis dunha década), a Real Aca-
demia Galega renderalles homenaxe 
no Día das Letras Galegas 2025.
Así o acordou a insti tución na sesión 
plenaria ordinaria celebrada este 
mediodía no pazo de María Pita, na 
que se referendou unha candidatura 
múlti ple representati va “das moitas 
persoas, sobre todo mulleres, que 
por toda Galicia coidaron, arrequen-
taron e transmiti ron” unha tradición 
centenaria que segue a deixar pega-
da nas novas xeracións. O vindeiro 
17 de maio dialogará asemade coa 
modernidade de arti stas que hoxe 
exploran novos vieiros para a lite-
ratura de base popular parti ndo da 
tradición recibida, sempre unida a 
outro tesouro patrimonial colecti vo: 
a música.
“A lingua galega conti nuou viva e 
vizosa durante séculos, malia as 
prohibicións e a súa desaparición do 
espazo ofi cial, porque o pobo galego 
a custodiou. En parti cular as  mulle-
res preservaron a lingua e crearon 
anonimamente unha poesía popular 
transmiti da nas canti gas das avoas 
ás netas, das nais ás fi llas, dunhas 
veciñas a outras”, salienta a proposta 
aprobada. Nela enlázase a celebra-
ción vindeira coa deste ano a través 
dun verso de Luísa Villalta que sinte-
ti za ese herdo transmiti do dunha xe-
ración á outra: “As coplas aprendidas 
na saia da avoa”.

A RAG dedicará o Día 
das Letras Galegas 
2025 ás cantareiras e 
á poesía popular oral
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A concelleira de Cultura, Turismo 
e Promoción da Lingua, Maite Fe-
rreiro, anunciou que o goberno 
de Lugo aprobou na xornada de 
hoxe a apertura do procedemento 
de contratación para a prestación 
de acti vidades extraescolares nos 
centros de ensino de educación 
infanti l e primaria de Lugo. Maite 
Ferreiro destacou a “colabora-
ción” entre o concello, as direc-
cións dos centros e as ANPAs para 
manter este servizo que permite 
facilitar a conciliación familiar.
O servizo sae a licitación cun or-
zamento base de 59.160,65 eu-
ros anuais, cunha duración dun 
ano prorrogable ata un máximo 
de 3 anos. En total prestaranse 
74 horas de acti vidades para a 
totalidade dos centros, de xeito 
gratuíto para as familias. Maite 
Ferreiro afi rmou que “seguimos 
traballando para ofrecer os mello-
res servizos aos centros de ensino 
de Lugo”, e engadiu “atendemos 
desta maneira ás competencias 
en educación, unha competencia 
propia da Xunta de Galiza que des-

carga nos Concellos e da que se-
guimos reclamando que se fagan 
cargo pola importante carga de 
traballo que supón para as admi-
nistracións locais”.
O concello de Lugo ofrecerá ao 
longo do curso acti vidades ex-
traescolares para as e os estudan-
tes dos CEIP Quiroga Ballesteros, 
Manuel Mallo Mallo, A Ponte, 
As Gándaras, Albeiros, Anexa, As 
Mercedes, Casás, Illa Verde, Luis 
Pimentel, Menéndez Pelayo, Pa-
radai, Rosalía de Castro e Sagrado 
Corazón ademais da EEI Fingoi 
nº2. As acti vidades que poderán 
desenvolverse estarán englobadas 
en catro grandes áreas: Depor-
tes, Artes Plásti cas ou Escénicas, 
Coidado do Medio Ambiente e 
acti vidades ligadas ás tradicións 
galegas, como danza e música tra-
dicional. A distribución e tempora-
lización das acti vidades extraesco-
lares corresponderá aos disti ntos 
centros educati vos, podendo de-
legar esta tarefa, sempre que o 
esti men oportuno, nas ANPAs de 
cada centro.

Inician o proceso para 
a contratación das 
acti vidades escolares O Museo Provincial de Lugo conta-

bilizou 6.090 visitas durante a es-
tadía da obra Sibila de Velázquez,  
que se expuxo no refectorio desde  
o pasado 11 de xuño ata o domin-
go 7 de xullo. Das persoas que visi-
taron o museo durante esas catro 
semanas, 4.789 achegáronse co 
propósito de ver o cadro proce-
dente da colección permanente do 
Museo Nacional del Prado, o que 
supón unha media por riba das 200 
visitas diarias.
Parte das visitas corresponden ás 
visitas técnicas guiadas, nas que o 
persoal do Museo Provincial de Lugo 
ofrecía unha explicación histórica e 
técnica sobre o obra. Realizáronse 25 
visitas en grupo,  tanto nos horarios 
establecidos polo Museo (martes 
e venres ás 12.30 horas) como nos 
concertados a través de solicitudes 
específi cas. A programación divulga-
ti va organizada arredor desta exposi-
ción temporal tamén ti vo un amplo 
seguimento.
O cadro, un óleo datado arredor de 
1632, expúxose no refectorio do 
Museo cunha museografí a especí-
fi ca, con elementos de iluminación 
-que se intensifi caba a medida que a 
espectadora se achegaba ao cadro – 
para facilitar a percepción das calida-
des técnicas da obra, unha vitrina en 
que se recollían documentos deriva-
dos da relación que o museo lucense 
e o Museo Nacional del Prado man-
ti veron desde hai máis dun século e 
a proxección dun audiovisual sobre 
o programa A arte que conecta do 

Museo del Prado que levou obras 
das súas coleccións a 18 museos de 
todo o Estado.
Ademais, a exposición  conlevou a 
posta en marcha de medidas especí-
fi cas para opti mizar as condicións de 
conservación e seguridade da obra.

ALBINO FERNÁNDEZ. Inaugurouse 
tamén no Museo Provincial de Lugo 
unha escolma de gravados de Albino 
Fernández (La Habana, 1921- Bue-
nos Aires, 2014), na que se pode co-
ñecer o traballo deste arti sta, fi llo da 
emigración galega a América. 
Ata o 15 de setembro poderá visitar-
se a mostra, que reúne máis dunha 
vintena de gravados que percorren 

a súa vida artí sti ca. A mostra está 
producida polo Museo de Artes do 
Gravado Estampa Dixital de Ribeira 
e conta coa colaboración do Consu-
lado Xeral da República Arxenti na en 
Vigo.
O proxecto está comisariado por 
Xoán Pastor Rodríguez Santamaría 
-director do Museo do Gravado- e 
Carlos L. Bernárdez, autores dos 
textos do catalogo desta mostra. A 
exposición conta ademais con vídeo 
producido para a soa exhibición en 
sala elaborado polo documentalista 
Xan Leira. O horario de visita é de 
martes a sábado de 10.00 a 13.00 
horas e de 16.00 a 20.30. Os domin-
gos será de 10.00 a 15.00 horas.

Máis de 6.000 persoas visitaron o 
Museo durante a mostra da Sibila

EN BREVE

DÉCADA DOS 70. A Xunta de Galicia 
expón unha escolma de fotografí as 
de José Luis Vega que percorren a 
década dos anos 70 do pasado sé-
culo, ofrecendo unha panorámica 
das xentes, o urbanismo ou a si-
tuación económica e social de Lugo 
naquela época. A mostra A cidade 
e as xentes prolongarase ata o mes 
de outubro e consta de dúas partes 
diferenciadas. A Biblioteca Pública 
Provincial rescata as imaxes relati -
vas ao período 1970-1975, que hai 
un ano expuxera o Arquivo Históri-
co Provincial, mentres este acolle 
desde marzo as correspondentes á 
etapa entre 1975-1979.

CONGRESO. O Campus Terra da 
USC abriu o prazo de inscrición e 
de envío de resumos para a primei-
ra edición do Congreso Ibérico da 
Mocidade Investi gadora que este 
campus de especialización no eido 
agroalimentario e forestal desen-
volverá no mes de outubro baixo 
o lema “Raíces do coñecemento”. 

O foro diríxese a estudantado de 
grao, mestrado, predoutoral e novo 
persoal investi gador interesado en 
comparti r os seus resultados e po-
ñerse en contacto con especialistas 
doutras areas.

QUÍMICA ORGÁNICA. Especialistas 
de todo o mundo de química orgá-
nica debaterán os últi mos achados 
neste ámbito no marco da vixési-
mo oitava edición da Conferencia 
Electrónica Internacional ECSOC28 
(Internati onal Electronic Conferen-
ce on Syntheti c Organic Chemistry). 
Este é un foro de intercambio de 

coñecemento coordinado polos 
investi gadores do grupo Novas 
Metodoloxías Sintéti cas (SWT) do 
Campus Terra da USC Julio A. Sei-
jas Vázquez e Pilar Vázquez Tato. 
O encontro desenvolverase en liña 
do 15 ao 30 de novembro e o prazo 
para o envío de resumos fi naliza o 
26 de xullo segundo as directrices 
establecidas na páxina web deste 
evento que botou a andar no ano 
1997.

MURALLEANDO. Conti núa a quin-
ta edición do ciclo de concertos 
Muralleando, que abre a Praza da 
Mosqueira ás disti ntas agrupacións 
musicais de Lugo. En total, 21 mos-
trarán a súa música con concertos 
gratuítos que teñen lugar os venres 
e sábados, a parti r das 20.30 ata o 
31 de agosto. Así, esta primeira se-
mana (9 e 10) actuarán Perguizán e 
Vraica, para conti nuar na seguinte 
con Iria Estévez e Mustélidos. Clau-
surarán o programa os días 30 e 31 
de agosto con Panosedán e Jade.

ESCULTURA POLA IGUALDADE

O xardín do Museo Provincial de Lugo conta cunha nova obra: unha escultu-
ra da arti sta e académica Soledad Penalta, adquirida pola Vicepresidencia da 
Deputación de Lugo para ampliar os fondos de arte contemporánea femini-
na do museo provincial. A arti sta noiesa presentou a peza, Visibilidade, unha 
estrutura en aceiro corten, de 2,4 metros de altura, que simboliza a loita 
das mulleres por alcanzar a igualdade e o recoñecemento en disti ntos eidos
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Lucía Blanco
“Cando toco noto unha enerxía 
como se meu avó me axudara, é 
unha conexión moi estraña”, conta 
Óscar Pérez, gaiteiro autodidacta 
ao que o amor pola música lle corre 
polas venas. Faleceu cando tiña só 5 
anos e non lle puido ensinar nada, 
pero quixo igualmente que non se 
perdera o relevo dun dos “primei-
ros gaiteiros da comarca”, natural de 
Vilares, en Neira de Rei. Esa paixón 
polo noso levouno precisamente 
a fundar o grupo e a asociación Os 
Xílgaros de Lugo, que cumpre once 
anos impulsando a tradición, aínda 
que naceu “de casualidade”. 
A Óscar, que era solista, chamárono 
para actuar e tras unha xuntanza 
cuns compañeiros lograron sentar as 
bases da agrupación. “Falei con ca-
tro amigos, entre eles a miña muller 
Merche que é pandereteira, e ao saír 
desa actuación improvisada pensei 
en montar o grupo co obxectivo de 
divulgar a música tradicional e o fol-
clore e darlle simboloxía ao tema da 
natureza”. Obxectivos que ben reco-
llen o propio nome e o deseño dos 
que el mesmo se encargou. “Collín 
o punteiro da miña gaita que é de 
buxo, un arbusto típico galego. Na 
miña casa teño un que plantou meu 
avó e fusionei a rama de buxo co 
punteiro para explicar que de aí vén 
a música tradicional”.
A Foliada Nordestía de San Cibrao, 
a do Saviñao, o Corpus de Lugo, as 
patronais de Santiago do Castelo e 
a Ofrenda do Antigo Reino de Gali-
cia na Catedral de Lugo, onde tocou 
como solista fusionando a gaita cos 
órganos e “gustou moitísimo por-
que dálle un toque maxestuoso”, 
engádense a unha larga lista de ac-
tuacións tanto polo territorio galego 
como por Portugal, que cobran es-
pecial forza a partir de marzo. “Hai 
unha constancia e un compromiso 
de ensaio moi grande e ao ter un 
repertorio tan variado hai que levalo 
ben preparado. Desde a fundación 
as actuacións foron a máis e pouco a 
pouco imos facendo o camiño”.

ACTUACIÓNS. Os vindeiros meses 
veñen cargados tanto para Óscar 
e Merche como para Genaro, que 
toca o bombo; César, que se encarga 
da caixa e para os gaiteiros David e 
José Luís, que acaban de compoñer 
Os Xílgaros. “Estamos moi contentos 
pola acollida. Agosto témolo todo 
completo. Temos unha voda; ac-
tuacións en Cartelos (Taboada), en 
Cela (Outeiro de Rei) e no Folión de 
Carros, en Chantada. E en setembro 
estaremos pola zona de Navia e en 
Lugo e máis actuacións que faltan 
por confirmar”. En canto ao reperto-
rio, asegura que todas as pezas con-
tan con algo especial. 
“Depende tamén do momento. Es-
tivemos, por exemplo, nuns cantos 
de taberna no Saviñao e mentres to-
cabamos A Muiñeira de Armenteira 
notei que todos estaban moi meti-
dos e quixen darlle un plus improvi-
sando e empalmamos coa Muiñeira 
de Chantada sen parar. Mentres toco 
estou a todo, aos meus compañeiros 
pero tamén a como reacciona o pú-
blico”, lembra. Outra das actuacións 
que recorda con especial cariño, aín-
da que son moitas, foi a estrea da 
composición sobre a súa parroquia, 
Santiago de Castelo. 
“Tocámola en directo por primeira 
vez nas Festas do Santiago, diante 
dos veciños, e fíxolles moita ilusión”, 
conta Pérez ao que sempre o acom-

paña a gaita que mandou construír 
en recordo do seu avó. Algunha das 
súas composicións e pezas doutros 
grupos tradicionais históricos como 
Os Gaiteiros de Soutelo ou Campa-
neiros de Vilagarcía, aos que querían 
darlles unha homenaxe, aparecen 
recollidas no seu disco, gravado 100 
% na cidade, que sacaron no 2023. 
“Foi por celebrar o noso décimo 
aniversario e era algo que ía quedar 
para sempre, era o momento. Fixé-
molo en formato físico, encarguei-
me tamén de todo o deseño, porque 
son partidario das redes sociais pero 
as plataformas son algo máis frías”.
 
OBRADOIROS. As 18 cancións deste 
álbum, toda unha proeza porque o 
gravaron en 5 horas, reflicten ben a 
esencia destes músicos. “O do estu-
do non o cría, pero levabamos todo 
moi ben preparado. Fixemos como 
un simulacro dunha actuación en 
directo porque queríamos que can-
do o escoitasen transmitise como se 
estivésemos diante deles tocando 
no salón da casa ou no coche”, di. 
Pero non se centra só no traballo co 
grupo, senón que tamén promove 
clases e obradoiros de música, can-
to, pandeireta, gaita ou percusión a 
través da asociación, que está aberta 
a novas incorporacións e conta cuns 
20 socios que van dos 24 ata os 72 
anos. 

“Require paciencia, pero a miña ma-
neira de ensinar a música ou trans-
mitila é natural, entón adáptome 
a unha persoa que sexa maior e ao 
mellor non sabe de solfeo ou se é 
máis nova e ten outras calidades e 
pode absorber mellor as cousas, por 
exemplo”. O calendario complétano 
as xuntanzas periódicas como xa a 
clásica Foliada-Magosto, no mes de 
novembro, na que logran reunir gru-
pos de música tradicional de distin-
tos puntos da xeografía galega como 
Ortigueira, A Coruña, Pontevedra e 
Lalín. 
“Cada ano vai collendo máis auxe 
porque imos mellorando cousas. Na 
última creo que chegamos ás 350 
persoas. O tempo non acompañou 
pero todos nos din que é unha pa-
sada polo a gusto que están. É moi 
bonito velos tocando e cantando 
xuntos, mesmo xente que non vén 
do mundo tradicional e se anima. 
Cando se van e a valoran, comentan 
que é como se estiveran na casa”. 
O presidente deste colectivo reco-
ñece que estes 11 anos non foron 
nada doados, pero forzas non lle fal-
tan para seguir facendo o que máis 
desfruta: poñer en valor o folclore 
e compartir o gusto por esta arte. 
“Todo o facemos dende o corazón. A 
música para min é transmitir, non é 
só tocar e xa está, é algo sentimen-
tal”.

“Cando toco a gaita noto unha enerxía 
como se o meu avó me axudara”
Óscar Pérez fundou no 2013 o grupo e a asociación Os Xílgaros de Lugo para impulsar a tradición

O BNG pídelle á Xunta de Galicia que 
garanta persoal nos centros educa-
tivos para a atención do alumnado 
con necesidades educativas espe-
ciais. Desde a organización naciona-
lista reclaman tamén a adecuación 
dos horarios de transporte para que 
o alumnado de bacharelato que ten 
que desprazarse a Lugo poida che-
gar a tempo aos centros xa que, na 
actualidade, os horarios de autobús 
que unen concellos como o de Ba-
ralla, O Corgo e Castroverde non se 
adaptan ao horario dos centros o 
que prexudica ás rapazas e rapaces.
Coincidindo co remate do curso es-
colar 2023/2024, desde o BNG man-
tiveron reunións con representantes 
da comunidade educativa lucense, 
tanto das familias (FAPACEL) como 
do profesorado (CIG-Ensino). Nes-
tes encontros, tanto as nais e pais 
de alumnado como representantes 
sindicais do profesorado, traslada-
ron ao BNG a súa preocupación pola 
falta de persoal especializado na 
atención do estudantado con Nece-
sidades Educativas Especiais (NEES), 
tanto AL e PT como profesorado pre-
ferente para atender alumnado con 
autismo.
Desde o Bloque Nacionalista Galego 
reclaman á Xunta que dote os cen-
tros do persoal necesario para ga-
rantir a atención especializada que 
precisa o alumnado con NEES. “Non 
podemos falar de inclusión se os 
centros educativos carecen do per-
soal e dos recursos necesarios para 
garantir un ensino accesible a todo 
o estudantado”, sinalou a deputada 
Olalla Rodil.
Así mesmo, familias de concellos do 
rural tamén trasladaron ao BNG a 
necesidade de adaptar os horarios 
do transporte ordinario aos dos ins-
titutos da cidade de Lugo, toda vez 
que estudantado procedente de 
concellos como Baralla, O Corgo ou 
Castroverde que se ve obrigado a 
desprazarse até a capital para con-
tinuar coa súa formación, non pode 
facelo usando a liña de autobús re-
gular ao non coincidir co horario de 
inicio e finalización das aulas.

O BNG pídelle 
á Xunta persoal 
para a atención 
do alumnado con 
necesidades especiais
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sociedade

O tenente alcalde e concelleiro de 
Mobilidade, Rubén Arroxo, anunciou 
que a Tenencia de Alcaldía conti núa 
coa campaña de promoción do bus 
urbano “Por Lugo, vai en Bus”, unha 
campaña que pretende fomentar o 
uso do transporte público entre as 
veciñas e veciños de Lugo. “O bus ur-
bano permite máis facilidades fronte 
o vehículo privado, como non buscar 
aparcamento, contribuír a reducir as 
emisións contaminantes e aumentar 
a  seguridade viaria, ao ter menos 
vehículos circulando polas rúas”, di.
Destacou as disti ntas facilidades pos-
tas en marcha para que a veciñanza 
teña información sobre a situación 
da rede de transporte público. O 
portal de información en tempo real 
do servizo de bus urbano, urbanos-
lugo.com permite saber en directo 
canto falta para que o bus chegue 
á súa parada. O servizo conta coa 
información en tempo real de 275 
paradas, “a totalidade das paradas 
da zona urbana, as máis concorridas 
do servizo de transporte público”.
A través desta web, as veciñas e ve-
ciños poden obter toda a informa-
ción relati va ao bus urbano, como 
o mapa de liñas, información sobre 
as tarifas ou sobre a tarxeta cidadá. 

Rubén Arroxo destacou que “conti -
nuamos a mellorar o bus urbano de 
Lugo, que co novo modelo permite 
que practi camente toda a veciñan-
za de Lugo teña conexión directa co 
HULA ou coas áreas industriais”. A 
web únese ás 23 pantallas colocadas 
nas principais pantallas.
“Lugo ten o transporte máis barato 
das cidades galegas e o terceiro máis 
barato das capitais de provincia do 
estado”, explicou Rubén Arroxo, que 
engadiu “coa Tarxeta Cidadá, o pre-
zo do bus urbano redúcese ata nun 
50%”. O Tenente Alcalde anunciou 
que “máis de 30.000 persoas teñen 
xa a súa tarxeta cidadá e desfrutan 
de todas as vantaxes que supón este 
sistema”.

Pagando con tarxeta cidadá, o prezo 
do billete ordinario pasa de 0.64 eu-
ros a 0.45, no caso de non ter dereito 
a bonifi cacións, ou a só 0.31 no caso 
de persoas pensionistas, desempre-
gadas, estudantes ou persoas con 
mobilidade reducida, con transbor-
dos gratuítos en todas as situacións. 
Para obter a tarxeta cidadá, deberá 
cubrirse o formulario que se pode 
atopar na web do Concello, ou re-
collelo nas ofi cinas municipais do 
seminario, e pagar a taxa de 3,09 
euros nunha ofi cina de Abanca. 
Despois, deberá pedirse cita no 010 
para reti rar a tarxeta nas ofi cinas 
do Concello. A recarga do moedeiro 
será, como mínimo de 5 euros, cun 
máximo de 60.

Conti núan a aposta do Goberno 
local polo transporte público

Coñecer de preto o funcionamento 
da empresa encargada do servizo 
de Xantar no Fogar foi o obxecti vo 
da visita realizada pola alcaldesa, 
á empresa que desde este ano se 
ocupa de prestar esta asistencia a 
máis de cen persoas vulnerables no 
municipio de Lugo. Cun orzamento 
de 474.300 euros para os vindeiros 
dous exercicios, o Concello incre-
mentou a contí a deste servizo nun 
22,5 % respecto ao ano pasado, in-
corporando varias melloras como a 
frecuencia de reparti ción semanal, 
de dúas a tres veces á semana; o 
subministro de 1.000 comidas adi-
cionais, ata 41.460 menús ao ano 
como mínimo, primando a varie-
dade, a calidade e a adaptación ás 
dietas.
O incremento dos prezos da lista 
da compra levou ao Concello a 
esa nova contratación a primei-
ros de ano dun servizo que presta 
asistencia a persoas vulnerables, 
principalmente maiores que viven 
sós, ou a aquelas que por diferen-
tes moti vos fí sicos, económicos ou 

sociais precisan desta atención. O 
novo contrato adxudicado para os 
próximos dous anos, tamén trouxo 
consigo outras melloras, ademais 
das que afectan á reparti ción  se-
manal e ás mil comidas adicionais 
ao ano, como son a rotación dos 
menús a seis semanas, a cesión de 
pequenas neveiras nos domicilios, 
en casos de emerxencia social, e a 
subministración dun litro de leite e 
outro de zumo á semana.
Os usuarios son en torno ao 60 %, 
mulleres maiores que viven soas, 
aínda que no municipio hai unhas 
5.000 persoas nesta situación e 
sobre as que, dende a área de Be-
nestar Social do Concello de Lugo, 
se realiza un seguimento conti nua-
do. Para optar a esta atención hai 
que estar empadroado en Lugo; 
ser usuario do servizo municipal de 
Axuda no Fogar, que complemen-
ta ao de xantar, e ser dependente 
para algunha das acti vidades bá-
sicas da vida diaria que impida a 
realización das acti vidades que su-
poñen a preparación de comidas.

Xantar no Fogar asiste a 
máis de cen lucenses 

A calidade galega e española en can-
to a oratoria ten selo lucense. Óscar 
Rodríguez da Carlos III de Madrid, 
xunto co malagueño Alberto García 
da Ponti fi cia Comillas, representarán 
a España no campionato do mun-
do de oratoria en español xunto á 
arxenti na Stefanía Fossa, da Uni-
versidade de Belgrano, e a peruana 
Stefanny D. Gamarr, da Universidad 
Nacional Mayor de San Marcos. Tras 
unha selección entre 400 parti ci-
pantes de 80 universidades e uns 20 
países, estes catro estudantes son 
os seleccionados para parti cipar na 
gran fi nal de Esto es debati ble.
A proba está organizada pola Red 
Lati noamericana de Cooperación 
Universitaria e a Liga Española de 
Debate Universitario e terá lugar na 
Universidade de Belgrano de Bos Ai-
res o 17 de outubro. A selección para 
esa últi ma fase do campionato reali-
zouse a través da media ponderada 
de cualifi cación tanto de expertos e 
votos do público. Deste xeito, a vo-
tación popular foi decisiva, xa que 

representou o 30 % da decisión fi nal 
para a selección.
Rodríguez estuda primeiro de ADE 
en Madrid e acumula xa logros aca-
démicos individuais e colecti vos des-
de antes de comezar a carreira. Foi 
elixido Mellor Orador do Torneo de 
Debate Académico de Galicia 2023 
da Fundación Barrié, en diversas edi-
cións do certame Parlamento Xove 
ou os torneos das universidades 
Francisco de Vitoria e Carlos III.

Un lucense, o único 
galego no campionato 
do mundo de oratoria

Desde agora, calquera persoa que 
queira prestar a súa axuda como 
voluntaria pódese dirixir ao centro 
de convivencia Uxío Novoneyra, 
onde está consti tuída a nova Ofi ci-
na Municipal de Intermediación do 
Voluntariado, un órgano que actuará 
de intermediario entre as persoas 
interesadas en prestar esta colabo-
ración e os disti ntos colecti vos que 
operan en Lugo. Desde este centro 
realizarán unha primeira valoración 
de idoneidade do perfi l, derivando 
a cada voluntario ou voluntaria á 
asociación que máis conveña polas 
súas condicións e posibilidades de 
colaboración.
O obxecti vo coa posta en marcha 
desta ofi cina non é outro que di-
namizar a acción social e reforzar 
o traballo dos colecti vos a nivel 
local. “Insisti mos en que é priorita-
rio prestar un soporte integral ao 
tecido asociati vo lucense. As nosas 
enti dades están a realizar un gran 
labor para toda a veciñanza e, de 
forma a parti cular, para os colecti -
vos máis vulnerables”.

Centralizan no centro 
social Uxío Novoneyra 
a nova Ofi cina de 
Voluntariado
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O 26 de xullo comezaron 
os Xogos Olímpicos de 
París 2024 e, posterior-
mente, os Xogos Para-
límpicos. Por iso, a miña 

colaboración de agosto é unha con-
versa con Jesús González Margaride, 
máis coñecido como Tito Margaride, 
un deportista español que competiu 
no atletismo ao máximo nivel e que, 
tras sufrir un accidente cerebrovas-
cular, obtivo unha medalla nos Xo-
gos Paralímpicos de Sydney 2000, 
sendo un exemplo de superación 
ante adversidade. Nado na Ponteno-
va, reside en Lugo dende os catorce 
anos, sendo sempre un corredor de 
fondo na vida e na pista.
Cando comezaches a correr?
Desde sempre me gustou e, en vez 
de xogar ao fútbol, prefería correr. 
Adoitaba facelo indo ás festas dos 
pobos veciños. E cando tiña doce 
anos tiven a gran sorte de coñecer a 
Mariano Castiñeiras, un traumató-
logo que exerceu na miña vila e que 
tamén era deportista, concretamen-
te ultrafondista, participando en ma-
ratóns de máis de cen quilómetros e 
que xa estaba nos últimos anos da 
súa carreira deportiva. Foi el quen 
descubriu as miñas facultades para o 
atletismo e as miñas ganas de correr.
E como foi tal descubrimento?
Pois naquel momento achegueime 
a el porque era o único que corría 
pola Pontenova e, a partir de entón, 
durante case corenta anos non nos 
separamos ata a súa morte, sendo o 
meu principal mentor e apoio xunto 
coa miña muller.
Cando viu as túas capacidades, que 
pasou?
Con catorce anos fun internado no 

Seminario de Lugo, onde estudei 
pouco, pero corría moito. A miña 
intención non era prepararme para 
ser cura, senón que alí estaban inter-
nados varios nenos veciños. E, sobre 
todo, porque podía adestrar nas hor-
tas do recinto, ademais de facelo no 
monte Segade. Cando rematei o BUP 
decidín deixar de estudar e empecei 
a traballar nun almacén de calcetíns, 
compaxinándoo cos meus adestra-
mentos e ás  competicións. Aínda 
que tiña a idea de formarme como 
bombeiro porque daquela as probas 
non eran tan duras.
En que tipo de competicións de-
portivas participaches durante ese 
tempo?
En carreiras a pé como o Maratón 
Popular de Santiago de trece quiló-
metros que gañei. E o meu adestra-
dor, Mariano, sempre me subliñou 
que o importante era conseguir boas 
marcas deportivas máis que os pre-
mios económicos. O fundamental 
era crearse un nome e, menos mal 
que estaba moi ben asesorado, por 
iso primeiro dediqueime a 1500 me-
tros, logrando con dezaoito anos as 
mesmas marcas que os mellores da 
época como Sebastián Coe á mesma 
idade. Pero, axiña, sendo tan fibroso, 
tiven que cambiar de disciplina por-
que os adestramentos eran bastante 
fortes e pasei aos 5000 metros, onde 
tiña máis resistencia.
Cal foi o teu primeiro club de atle-
tismo?
En 1984, o Santa Catalina de Mondo-
ñedo e un ano despois no Atletismo 
Lugo, máis tarde no Lucus e cando 
tiven o ictus, tempada 91/92, estiven 
na Ximnástica de Pontevedra. Hai 
que subliñar que, daquela na Fede-
ración Galega houbo uns excelentes 
corredores, a xeración do 67 á que 
pertenzo. Nomes como Alejandro 
Gómez, o mellor de todos, Carlos 
Adán e os irmáns de la Torre, todos 

foron olímpicos. E estaba competin-
do con eles por unha praza nos Xo-
gos Olímpicos de Barcelona’92 can-
do tiven a enfermidade. Tiven a sorte 
de competir durante catro anos ao 
máis alto nivel.
Que idade tiñas?
Vinte e catro anos. Aínda era moi 
novo xa que a mellor idade para un 
corredor de fondo está entre os vinte 
e cinco e os trinta anos.
Onde aconteceu?
En Budapest. Estaba alí competindo 
nun encontro internacional xa que 
necesitaba baixar uns segundos para 
mellorar o meu tempo, aínda que 
tiña o mínimo para ir ás Olimpíadas, 
España esixía máis xa que, normal-
mente, en cada país escóllense os 
tres mellores por disciplina. E foi no 
adestramento  cando sufrín un ma-
reo.
E cal foi a causa?
Hai dez anos descubrín que teño un 
factor de coagulación sanguíneo al-
terado, cunha frecuencia cardíaca 
moi baixa e que, unido a unha con-
dición de deshidratación nese día, 
provocou este accidente cerebro 
vascular que, afortunadamente, non 
foi moi grave e recuperei bastante, 
quedando como consecuencia unha 
hemiplexia. Despois de tres meses xa 
andaba coa axuda do meu adestra-
dor Mariano.
A túa muller tamén xogou un papel 
importante na túa recuperación?
Si, Teresa sempre estivo ao meu lado, 
dáte conta de que levamos trinta e 
tres anos xuntos. Coñecina sendo 
enfermeira de Castiñeiras, cando o 
visitaba na súa consulta médica.
Supoño que, a pesar dos apoios, se-
ría un duro golpe para ti?
Si, a vida, ás veces, toma camiños 
que non esperas e aos que tes que 
adaptar. Tiña un entusiasmo tre-
mendo pola miña carreira deportiva, 
pero como estaba tan danado fisica-

mente, tiven que superalo con moita 
rehabilitación e coa inestimable axu-
da da miña muller e do meu supera-
migo Mariano. Ademais, aos dous 
anos xa practicaba atletismo na mo-
dalidade adaptada para persoas con 
discapacidade física, formando parte 
do grupo Aixiña de Ourense, poden-
do competir nos Xogos Paralímpicos 
de Atlanta’96, conseguindo ser séti-
mo en 5000 metros. Lembro que ía 
adestrar coincidindo con Hilda Rodrí-
guez, outra campioa paralímpica de 
Lugo, neste caso na modalidade de 
boccia.
Pero o logro máis importante da 
túa carreira deportiva foi en Sydney 
2000?
Si, alí gañei unha medalla de bronce 
na proba de 1500 metros. E dalgún 
xeito serviume para quitarme a espi-
ña de non poder ser olímpico.
Como son as Paralimpíadas?
Pois son como os Xogos Olímpicos 
pero con moitos máis deportistas xa 

que hai máis disciplinas e con máis 
categorías. Cada deportista pasa por 
un tribunal médico que o clasifica se-
gundo a súa discapacidade física e, 
en función desta clasificación, com-
pites nunha categoría concreta den-
tro do teu deporte. E hai que resaltar 
que cada vez o nivel é máis elevado.
Actualmente, segues vinculado ao 
deporte?
Si, de dous xeitos. Un polo meu tra-
ballo, son celador deportivo dos 
xogadores do Club Baloncesto Breo-
gán, no Pazo dos Deportes. E doutro, 
practicándoo, agora non é atletismo, 
xa que hai vinte anos deixei a compe-
tición por culpa do xeonllo afectado, 
senón que o fago para manter as mi-
ñas capacidades físicas. Vou ao Pazo 
unha hora antes do traballo, a facer 
exercicio, e non só os días laborables 
senón tamén as fins de semana que 
podo. Dáte conta de que dende que 
tiña dez anos estou movéndome e 
adquirindo moita disciplina.

Fernanda Arrojo

Conversa con Tito Margaride, ex atleta e medallista paralímpico
RECOMENDO LUGO
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Logo da dimisión de Enrique Rozas 
“por cuesti óns persoais e familiares”, 
o Parti do Popular deu conta da súa 
nova organización dentro do grupo 
municipal.
Así a fi gura de vicevoceiro pasará 
a Ramón Cabarcos, “unha persoa 
comprometi da que vén traballando 
con rigor e tenacidade nas áreas de 
Rehabilitación e Urbanismo, dous 
eidos de gran importancia na actua-
lidade lucense. Destaca a súa habi-
tual presencia en todos os eventos 
destacados tanto na cidade como no 
rural”, subliña Candia.
Asume a acta de novo concelleiro o 
seguinte integrante da lista electoral 
(o número 13), Damián Carballo, 36 
anos, un xove empresario do sector 
da hostalería e unha persoa vincula-
da ao deporte e partí cipe acti vo do 
Arde Lucus. Levará as áreas de Edu-
cación e Xuventude.
Elena Candia mantén o seu labor de 
voceira e as áreas de economía e 

cultura. Cristi na Sanz levará Fondos 
Europeos, Lugo Transforma e aseso-
ramento a empresas e emprendedo-
res. Antonio Ameijide é o encargado 
de infraestruturas, mobilidade e me-
dio ambiente. Javier Vázquez ocupa-
rase de seguridade e deportes, que 
asume esta dedicación.
Encargada da zona rural segue a ser 
Flor Rubinos, mentres que Silvia Col-
menero ocupa as áreas de comer-
cio, industria, consumo e economía 

sosti ble. Completan a representa-
ción, Agustí n Gallego con turismo, 
Aurora Goás con muller e igualdade 
e Gustavo Díaz con benestar social, 
migración e voluntariado.
Mar Carballas dedicarase a recursos 
humanos, atención á infancia e su-
mará a área de parti cipación.
Esta renuncia de Rozas só afecta á 
súa acta de edil xa que conti nuará 
nas responsabilidades que ten asig-
nadas na estrutura do parti do

O PP reorganízase logo da dimisión 
de Rozas “por moti vos persoais”

LUGO POR PALESTINA

A Plataforma Lugo por Palesti na rematou o pintado dun mural na cidade de 
Lugo reivindicando a liberdade do territorio palesti no ocupado dende 1948, 
cuxo pobo actualmente está a sufrir un xenocidio por parte do sionismo.
 Este mural está situado nunha zona verde do barrio de Paradai, ao lado do 
hospital veterinario da rúa Alexandre Bóveda. Esta é unha máis das actua-
cións que acomete este colecti vo en apoio ao pobo Palesti no dende que 
comezou a guerra en Gaza.

O Concello rehabilitará catro vi-
vendas tuteladas desti nadas a 
mulleres víti mas de violencia de 
xénero, cun investi mento total de 
365.342,50 euros, que será integra-
mente fi nanciado con fondos euro-
peos Next Generati on. Deste xeito, 
aprobará, en Xunta de Goberno 
Local, o convenio de colaboración 
entre a Consellería de Políti ca So-
cial e Igualdade e o Concello para 
o desenvolvemento e execución 
do plan “España te protege contra 
a violencia machista”, no marco do 
Plan de Recuperación, Transforma-
ción e Resiliencia fi nanciado pola 
Unión Europea, Next Generati on.
As actuacións previstas inclúen me-
lloras en accesibilidade, efi ciencia 
enerxéti ca e seguridade das viven-
das, co obxecti vo de ofrecer un es-
pazo seguro e adecuado para a re-

cuperación das mulleres afectadas. 
A concelleira de Muller, Igualdade e 
Inclusión, Ángeles Novo, subliñou a 
importancia da colaboración entre 
as diferentes administracións para 
loitar contra a violencia de xénero. 
“É fundamental a cooperación en-
tre todas as insti tucións para levar 
a cabo proxectos tan necesarios 
como este. Só traballando xuntos 
poderemos proporcionar ás víti -
mas de violencia machista os recur-
sos e a seguridade que precisan”.
O Concello será o encargado da 
execución das obras, mentres que 
a Consellería supervisará o cumpri-
mento dos obxecti vos. As vivendas 
rehabilitadas estarán equipadas 
para garanti r a máxima accesibili-
dade e cumprirán cos estándares 
máis rigorosos en termos de efi -
ciencia enerxéti ca.

Rehabilitarán 4 vivendas 
tuteladas para víti mas 
de violencia de xénero

Lugo Monumental alcanza os 163 
socios. En consonancia con este 
aumento, a directi va incrementa o 
seu número e está composta por 13 
membros de moi diferentes profe-
sións e sensibilidades. Deste xeito, 
a asociación está composta actual-
mente por 163 locais e de moi disti n-
tos campos de actuación.
A día de hoxe a composición corres-
póndese cun 62 % de comercio, 22 
% de hostalería e 16 % de servizos 
entre os que se inclúen cuesti óns 
tan diversas como xestorías, salóns 
de peiteado ou outros servizos per-

soais. Desde que Lugo Monumental 
recuperou a súa acti vidade en 2012, 
en que 17 locais tomaron a iniciati va 
de revitalizar a Asociación, o crece-
mento foi constante.
En espazos como a Praza de Abastos 
e o Mercado de Quiroga Balleste-
ros, Lugo Monumental sinalan que 
é a asociación máis representati va, 
e de feito a única que está a operar 
actualmente en representación dos 
industriais de ambos os espazos. 
Incluso a Asociación do Mercado 
disolveuse para integrarse en Lugo 
Monumental. A directi va que agora 

se presenta inclúe a tres persoas de 
Praza e Mercado, para dar relevancia 
á gran importancia que este espazo 
ten no centro histórico.
En canto á directi va, en xaneiro a 
Asemblea reelixiu por unanimidade 
a Luis Latorre Real como presidente, 
e este iniciou un proceso de renova-
ción da directi va, aumentando a súa 
composición para refl ecti r o incre-
mento de socios. Na secretaría está 
Susana Varro Parga, como tesoureiro 
exerce Diego Rodríguez Rodríguez e 
como vogal, Antonia M. Iglesias Mar-
tí nez

Lugo Monumental acada os 163 
socios e amplía a súa directi va
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EN BREVE

COLIVING. O Concello celebrou con gran éxito de parti cipación a primeira 
acti vidade do novo Coliving Artí sti co Municipal, impulsado polo Executi vo 
de Paula Alvarellos, situado no barrio do Carme. O obradoiro de exploración 
botánica urbana ti tulado Herbiñas en residencia, dirixido pola arti sta Noa Ro-
dríguez Méndez, marcou o comezo dunha serie de iniciati vas desti nadas a dar 
a coñecer esta innovadora instalación á cidadanía e á comunidade artí sti ca.

O Goberno de Lugo aprobará o inicio 
do procedemento para construír un 
cemiterio desti nado a mascotas e 
animais de compañía na contorna 
do actual cemiterio, nunha parcela 
anexa duns 800 metros cadrados. 
A concelleira de Parti cipación e Ser-
vizos á Veciñanza, Cristi na López, 
declarou que “levamos meses traba-
llando neste servizo, o que nos per-
miti rá atender a unha proposta que 
a veciñanza leva tempo reclaman-
do”. Trátase do primeiro cemiterio 
público de mascotas de Galicia.
O novo espazo será pechado peri-
metralmente, e a zona interior será 
axardinada e contará con bancos e 
elementos que permitan crear un 
espazo ínti mo para a lembranza dos 
animais falecidos. O novo cemiterio 
terá espazos para gardar as furnas 
dos animais incinerados, xunto cun-

ha zona para gardar a chapa ou a ca-
dea do animal. O Goberno de Lugo 
investi rá 151.154,18 euros nesta ac-
tuación, que se realizará priorizando 
o uso de materiais naturais e usará 
deseños respectuosos coa contorna, 
e contará cunha capacidade inicial 
de 320 mascotas en columbarios 
individuais para furnas, xunto cun 
espazo onde depositar cinzas.

O novo cemiterio de mascotas con-
tará con zonas de sombra ao plan-
tar 19 árbores en toda a contorna, 
e contará con bancos, mentres que 
os espazos de paseo da contorna 
estarán decorados con pegadas de 
animais feitas en formigón. Cristi na 
López destacou o traballo realizado 
nos últi mos anos para mellorar o Ce-
miterio Municipal. 

Lugo terá o primeiro cemiterio 
público de mascotas de Galicia

BOLSAS. A Fundación Caixa Rural Galega Tomás Notario Vacas fi xo entre-
ga das bolsas de estudos de posgraduado mediante as cales a Fundación 
dotará economicamente da totalidade do custo da matrícula e aloxamento 
durante os meses que dure o máster no país de desti no. As bolsas foron para 
Alejandra López, Belén Sanfi z Cadórniga e Carmen Fuentes González, que 
estudarán en París, Italia e Portugal.

O presidente da Xunta, Alfonso 
Rueda, reuniuse coa alcaldesa de 
Lugo, Paula Alvarellos, a quen lle 
comprometeu a máxima colabo-
ración para impulsar os proxectos 
conxuntos entre a Administración 
autonómica e a local, e a quen soli-
citou tamén celeridade en todos os 
trámites municipais. Así o explicou 
tras un encontro que cualifi cou de 
“cordial, afable e bastante executi -
vo” e que servirá para afi anzar as 
canles de colaboración entre ám-
balas dúas administracións, mes-
mo con reunións anuais. Entre ou-
tros asuntos, o presidente da Xunta 
reafi rmou o compromiso do Go-
berno galego coas infraestruturas 
sanitarias na cidade de Lugo, con 
proxectos xa en funcionamento, e 
con outros previstos, como a cons-
trución do novo centro de saúde 
do Sagrado Corazón.
Rueda trasladoulle á alcaldesa a 
necesidade de segregar coa maior 
celeridade posible, a parte dos te-
rreos que o concello cedería para 
levar a cabo esa obra, sen prexuízo 

de que nun futuro se poidan aco-
meter novas actuacións no resto 
da parcela de propiedade munici-
pal. Sen saír do ámbito social, Rue-
da tamén informou á alcaldesa de 
como avanzan os trámites para a 
posta en marcha da residencia da 
Fundación Amancio Ortega, que 
habilitará 120 prazas públicas para 
maiores, toda vez que onte o con-
cello deu a licenza municipal.
En concreto, avanzou que xa se 
comezou a chamar aos primeiros 
usuarios, e lembrou os esforzos do 
Goberno galego nas adaptacións 
doutras residencias de maiores da 
cidade. No encontro, tamén abor-
daron as políti cas de promoción 
de vivenda pública que está aco-
metendo a Xunta na cidade. Así, 
recordou as case 100 vivendas que 
se rehabilitaron na Tinería, e as 146 
cuxo proxecto está en tramitación 
na avenida Paulo Fabio Máximo. 
Ademais, Rueda lembrou que ha-
bía outras 58 proxectadas inicial-
mente nunha parcela no Casti ñei-
ro, que se descartou.

Alvarellos e Rueda 
reúnense para traballar 
“na mellora de Lugo”

O Executi vo de Paula Alvarellos, a 
través da Concellería de Benestar 
Social e Maiores, porá en marcha 
de xeito inminente o Consello do 
Maior, despois da súa aprobación 
no últi mo pleno, no que ademais 
da súa consti tución quedaron apro-
badas as bases dun órgano co que 
se pretende fomentar e mellorar 
a parti cipación deste colecti vo na 
vida municipal. De feito, estase a 
preparar a primeira reunión deste 
novo órgano para despois do verán, 
no mes de setembro, un encon-
tro no que “reuniranse ás disti ntas 
asociacións que traballan en Lugo a 
prol dun colecti vo moi amplo, pois 
hai que lembrar que no municipio 
hai 21.000 maiores, polo que estou 
convencida de que será moi bene-
fi cioso colaborar para acadar un 
maior nivel de benestar”, explica a 
edil de Benestar Social.
Ademais, nesta reunión abordaran-
se as principais problemáti cas e de-
mandas deste colecti vo, de xeito es-
pecial todo o que afecta ás persoas 
de idade avanzada que viven soas no 
municipio de Lugo, e que na actuali-
dade son unhas 5.000.  A concelleira 
de Maiores explicou en varias oca-
sións que “como Concello temos o 
deber de fomentar a parti cipación e 
a implicación deste colecti vo na vida 
municipal, especialmente no dese-
ño das políti cas que lles ati nxen dun 
xeito directo. Por iso apostamos por 
estreitar a colaboración e o traballo 
conxunto como viñamos facendo ata 
de agora dun xeito informal, e face-
lo coa creación deste novo órgano, 
para acadar un maior nivel de benes-
tar e atención”.

Entra en 
funcionamento o 
Consello do Maior
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zona rural

Continúa a investigación sobre o 
xacemento de Corro dos Mouros, 
en Santa María Madalena de Adai, 
unha estrutura singular cuxa cons-
trución corresponde ao final da 
Idade de Bronce. A Xunta e a Uni-
versidade de Santiago de Compos-
tela levan a cabo este estudo. Os 
resultados de dúas mostras anali-
zadas por carbono 14 sitúan a fase 
de construción deste xacemento 

arqueolóxico no século XIII antes 
de Cristo, continuando a súa ocu-
pación nos séculos X e IX antes de 
Cristo.
Trátase dun xacemento arqueolóxi-
co tipo “roda”, que presenta unha 
forma en planta de tendencia circu-
lar delimitado por un parapeto ben 
definido en planta e altura, cunhas 
dimensións internas entre os 27 m 
–de norte a sur- e 30 m -de leste a 

oeste-, e unhas dimensións exter-
nas ao redor dos 52 metros de diá-
metro. A campaña dá continuidade 
aos traballos realizados pola Uni-
versidade o pasado ano, e ademais 
de constatar a boa conservación do 
muro interno que rodea perimetral-
mente todo o xacemento, permitiu 
observar a existencia dun muro de 
contención exterior e un recheo de 
xabre entre eles de 4 metros de an-
chura.
Tamén puido definirse o foso, de 
perfil en V con dous chanzos que 
suavizan lixeiramente a súa pen-
dente, duns 7 metros de ancho e 
sobre 1,5 m de altura. Confírmase a 
existencia dunha coiraza de xeixo co-
locada sobre o muro de contención 

de gran anchura, probablemente 
ocupando todo o muro perimetral, 
onde romperon cantos rodados de 
diverso tamaño para ser colocados 
como cubrición. Este tipo de xace-
mento está nunha fase incipiente de 
investigación en Galicia, xa que a día 
de hoxe só hai 13 investigados e ou-
tros 50 detectados.
Os estudos existentes, aínda prelimi-
nares, consideran que poderían ter 
unha funcionalidade funerario-ritual 
xa que no interior dalgún deles se lo-
calizaron unha serie de enterramen-
tos en fosa, aínda que existe outra 
liña de investigación que interpretan 
este tipo de sitios como de uso habi-
tacional e doméstico, como posibles 
proto castros do Bronce Final.

Continúa a investigación 
sobre o xacemento de 
Corro dos Mouros

SANTA COMBA. Santa Comba, en 
Lugo, celebra as súas festas na hon-
ra a San Pedro e San Román os días 
23, 24, 25 e 26 de agosto. O venres 
haberá pinchos a partir das 22.00 
horas no campo da festa no que ac-
tuará o Dúo Elixir. O programa con-
tinúa o sábado co partido presen-
tación da nova tempada no campo 
Tras de Novo da SCD Santa Comba. 
A verbena comezará ás 23.45 horas 
e está amenizada polo grupo Tania 
Veiras. O programa continúa o día 
25 con misa seguida de sesión ver-
mú da man da orquestra Escapara-
te. A partir das 22.30 horas haberá 
verbena con Escaparate e Trébol. O 
luns haberá de novo misa e sesión 
vermú co grupo Punto Clave e, xa 
pola tarde, a partir das 18.30 horas, 
organizarán xogos para todos os ne-
nos. Á noite actuarán o grupo Pun-
to Clave e a orquestra Fania Blanco 
Show.

OMBREIRO. San Martiño de Om-
breiro presenta o programa das 
súas festas na honra a San Roque, 
que celebrarán do 14 ao 16 de agos-
to. A romaría comeza o mércores ás 
22.00 horas con churrascada popu-
lar e verbena da man da orquestra 
Supertop e ao longo da noite habe-
rá varios sorteos. O xoves 15 haberá 
pasacalles a partir das 11.30 horas 
co grupo de música tradicional A 
Routada como parte do programa 
Tradigalu 2024 da Vicepresidencia 
da Deputación de Lugo. A continua-
ción haberá misa na capela de San 
Roque, procesión e sesión vermú 
co grupo Fusión Latina. Pola tarde, 
a partir das 19.00 horas, a maxia 
será a protagonista coa actuación 
do mago David. Tamén haberá xo-
gos populares e verbena co grupo 
Fusión Latina. O venres haberá misa 
solemne, procesión, sesión e vermú 
coa orquestra Venezia.

EN BREVE

O debate en torno á planta de bio-
metano proxectada en Coeses vol-
veu protagonizar o pleno municipal. 
O Concello aprobou na última sesión 
unha proposición do BNG, presenta-
da como resposta á iniciativa do PP 
hai un mes, para solicitar á Xunta a 
paralización da fábrica. De novo, ve-
ciños das parroquias afectadas ache-
gáronse ata o consistorio para amo-
sar a súa oposición á instalación. A 
proposta nacionalista adoptouse por 
unanimidade tras os votos a favor 
dos 24 edís dos tres grupos munici-
pais, PSOE, BNG e PP.
“Producirá ruídos, cheiros e que 
pode ter influencia na calidade 
da auga da zona”, afirmou Rubén 
Arroxo. O BNG reclama, xunto coa 
veciñanza da zona, que se valore 
unha localización alternativa “que 

non afecte a ningún núcleo de po-
boación”. Pola súa parte, a Xunta 
declarou o proxecto como iniciativa 
empresarial prioritaria, o que supón 
a simplificación de trámites adminis-
trativos, “mais o que debe ser priori-
tario é garantir que as veciñas e veci-
ños da contorna non vexan reducida 
a súa calidade de vida”, afirmou.
Neste senso, os nacionalistas soli-
citaron no Congreso o informe da 
CHMS, un documento que valora ne-
gativamente o proxecto e que será 
vinculante para a autorización am-
biental da Xunta de Galiza O proxec-
to localízase en solo rústico de pro-
tección forestal e conta con núcleos 
de poboación a poucos metros. “O 
BNG non está en contra dunha solu-
ción ao tratamento de residuos orgá-
nicos, como é a proposta que temos 

enriba da mesa, mais a Xunta ten 
que promover que estas iniciativas 
se executen nunha zona catalogada 
como solo industrial, onde se mini-
mice a afectación ás vivendas”. 
Pola súa parte, os socialistas respon-
sabilizaron ao Goberno autonómico 
e demandaron de novo un cambio 
de localización. “Estamos de acor-
do en que é necesario buscar unha 
saída aos residuos e sabemos cara 
onde van encamiñados esas saídas 
pero en todos caso non haberá ou-
tro lugar no que se poida poñer que 
non afecte a poboacións como vai 
afectar como vemos nos informes da 
Confederación e de Saúde Pública?”, 

afirmou a rexedora.
Pola súa parte, a voceira popular 
Elena Candia quere saber se o Go-
berno local “vai facer algo máis que 
oposición ao PP”. Para Candia perde-
ron unha oportunidade para dar ex-
plicación dos motivos polos que no 
ano 2021, cando entrou o proxecto 
no Concello, “non foron transparen-
tes e informaron á cidadanía desta 
iniciativa empresarial”. Ademais, 
“lamentan a politización, por parte 
do PSOE e do BNG”, dun asunto tan 
importante advertindo de que a de-
magoxia que practican pon en risco a 
convivencia veciñal das zonas afecta-
das por este proxecto.

O Concello acorda pedir 
á Xunta a paralización da 
planta de Coeses
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Lucía Blanco
A asociación da parroquia de San-
talla de Lamas, en Lugo, conta con 
máis de dúas décadas de historia, 
nas que grazas á colaboración dos 
veciños lograron dinamizar a vida 
cultural e fomentar as unións nes-
te núcleo de poboación. Manuel 
Rodríguez foi o fundador do co-
lectivo alá polo ano 2001 cando 
os tempos eran outros. “Botou a 
andar grazas a el. Estivo 19 anos 
de presidente, foi o que impulsou 
todo e deu moito do seu tempo 
pola asociación nun momento 
ben distinto cando era máis com-
plicado porque agora todo se fai 
por correo ou mensaxe”, conta 
Ana María López, que lle tomou 
o relevo á fronte do colectivo, que 
suma xa uns 100 socios.
“Cóntanse por casas, pero hai 
xente de fóra da parroquia que 
se asociou e xente que está vin-
do para aquí e tamén se une”. 
Aínda que hai moitos maiores, 
intentan tamén chegar aos máis 
novos coas súas propostas. “Por 
exemplo, facemos o Lume Novo, 
o magosto e o Entroido que un 
día é para os nenos e imos polo 
pobo todos disfrazados e outro 
día organizamos a nosa comida. 
Intentamos sempre inculcarlles 
aos cativos a importancia da aso-
ciación”. Agora preparan as festas 
do San Roque que celebran o 23 e 
24 de agosto. Comezan con chu-
rrascada popular e verbena da 
man do grupo Rubí, mentres que 
o sábado terán misa solemne, se-
sión vermú co trío Mar de Caión, 

que tamén amenizará a verbena.
En Lamas tampouco esquecen 
as tradicións e apostan por man-
ter vivas as citas con máis arraigo 
na zona como é a festa de Santa 
Eulalia, que lograron recuperar. 
“Levaba 80 anos sen celebrarse 
e levámola organizando nós uns 
7 anos, sen contar o parón pola 
pandemia, sempre no mes de fe-
breiro”. A participación en todas 
as súas xuntanzas deixa moi bo 
sabor de boca: “Os veciños sem-
pre se animan, normalmente xun-
tamos máis de 40 persoas”, di.
Xunto coas xuntanzas e romarías, 
os cursos e obradoiros protago-
nizan o calendario desta parro-
quia lucense. “Este ano tivemos 
restauración de mobles, pilates e 
pandeireta, que creo que foi o que 
máis gustou. De feito unha veciña 
de aquí compuxo unha canción 
sobre Lamas”. Pero programalos 
non resulta doado, recoñece. “É 
complicado polo tema dos hora-
rios. Por exemplo, pilates puidé-
molo poñer pola noite porque se 
non a xente que traballa ás catro 

da tarde non pode ir pero inten-
tamos axeitarnos tamén á xente 
traballadora”.
En canto ás necesidades da pa-
rroquia, séntense escoitados 
polos membros do Concello e 
da corporación municipal. “Can-
do os invitamos ás comidas que 
organizamos aproveitamos para 
trasladar as nosas demandas, 
como poden ser os arranxos dos 
camiños e vannos axudando to-
dos, non nos decantamos por 
ningún porque o importante é 
mirar polo pobo”. O traballo de 
estar na asociación, preparar as 
xuntanzas e velar polo pobo ase-
gura que non é pouco. 
“Tes que sacar tempo libre e de 
estar coa familia. Eu por exemplo 
ademais de ser a presidenta es-
tou tamén na comisión de festas 
porque se non hai alguén que tire 
malo. Manuel loitou moitos anos 
pola asociación e non podemos 
deixar que se desborde”. Porén, o 
esforzo paga a pena nunha parro-
quia como a súa, que é moi unida. 
“Todos facemos por todos. Por 
exemplo, temos unha fonte á que 
vén moita xente por auga e encar-
gámonos de limpala, de rozar e 
de tela ben. Colaboramos e xan-
támonos e o que máis me gusta é 
que a xente que se veu a vivir aquí 
tamén se fixo socia e anímanse a 
participar”, conclúe.

ASOCIACIÓN DE SANTALLA DE LAMAS

Uns 100 socios compoñen o 
colectivo, que suma máis de 
dúas décadas de vida

“Todos os veciños colaboramos e 
os que veñen a vivir aquí tamén”

A directora xeral de Patrimonio Na-
tural, Marisol Díaz, visitou o Centro 
de Recuperación de Fauna Silvestre 
(CRFS) do Veral, en Lugo, onde puxo 
en valor o traballo que realiza o seu 
persoal no coidado e restablece-
mento dos animais salvaxes autóc-
tonos da provincia que non están en 
condicións de subsistir por si mes-
mos no medio natural. 
Díaz comprobou o resultado das 

obras de renovación do centro, cun 
investimento de preto de 550.000 
euros. As actuacións supuxeron a 
construción dun novo edificio que 
permite conectar todas as depen-
dencias destinadas aos animais e, en 
paralelo, mellorar as estancias nas 
que se atopan os servizos adminis-
trativos.
A estrutura do inmoble repártese 
en dous módulos, un administrativo 

no que se realizara a recepción dos 
animais, o tratamento e a atención 
veterinaria, e outro para a recupera-
ción dos exemplares.
O módulo de recuperación conta 
cunha cámara para mamíferos, catro 
cámaras de voo de aves, seis azorei-
ras, tres salas de mudas, tres para 
aves nocturnas, un almacén, unha 
sala de necropsias, un túnel de voo 
e piscinas de aves peláxicas. 

O Centro de Recuperación de Fauna 
Silvestre do Veral foi renovado

O Concello de Lugo está a pór en 
valor os aproximadamente 30 quiló-
metros das cinco rutas periurbanas 
que discorren polas marxes do río 
Miño, co arranxo de todas as pasa-
relas de madeira, nas que ademais 
do cambio das infraestruturas se 
está a acometer a substitución da 
antiga malla de galiñeiro que cubría 
a madeira por outra plástica, de po-
lietileno reciclable, máis segura para 
os usuarios e de menor impacto 
paisaxístico. En total, instalaranse 
uns 800 metros desta nova malla, 
que segundo o concelleiro de Tran-
sición ecolóxica, Miguel Fernández, 
“é máis resistente, segura para evi-
tar accidentes e caídas, duradeira, 
resistente e o que é moi importante, 
respectuosa co medio ambiente e 
cun entorno privilexiado”. Ademais, 
o responsable da área de Transición 
Ecolóxica fixo fincapé en que “para 
o Concello de Lugo é clave a posta 
en valor destas rutas estratéxicas, 
de cara á favorecer a promoción do 
noso patrimonio natural ao tempo 
que se presta á cidadanía alterna-
tivas de ocio nuns sendeiros moi 
empregados para o sendeirismo, o 
ciclismo e incluso as rutas a cabalo”.
A previsión é que o acondicionamen-
to destas cinco rutas estea rematada 

ao longo deste mes. De feito, se está 
á espera de botar saburra nalgúns 
destes sendeiros, para o que é nece-
sario varias xornadas sen chuvia. Isto 
débese a que nalgúns casos houbo 
que cambiar ou instalar tubos de 
drenaxe, que son cubertos coa sabu-
rra, e posteriormente coa pasarela 
de madeira, sobre ás que se grampa 
a malla plástica.
As rutas nas que se está a actuar na 
actualidade son: “As ribeiras altas, 
río arriba”, de máis de 10 quilóme-
tros, e que une a ponte romana coa 
vella elevadora, en ámbalas marxes; 
“Miño aberto, río abaixo”, que per-
corre a mesma ponte, o Balneario, 
O Muíño e As Pedreiras, cunha lonxi-
tude duns 2,7 quilómetros; a ruta do 
“vello Lugo agrario”, que ao longo 
duns 4,5 quilómetros chega ata San-
ta Eulalia de Bóveda; o sendeiro que 
vai do Miño a Chamoso, coñecida 
como o “paseo do Miño”, cunha dis-
tancia de 7,5 quilómetros, e a ruta de 
Ombreiro que vai ata estación depu-
radora, de case 5 quilómetros, cuxa 
actuación xa está rematada.
Precisamente esta última ruta é 
unha das que precisou unha maior 
intervención, xa que as súas pasare-
las presentaban un estado moi dete-
riorado polas crecidas do río. 

Melloran arredor de 30 
quilómetros das rutas 
fluviais periurbanas
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A menos duns 20 quilómetros 
da cidade de Lugo, atópase a 
parroquia de Santa María Alta. 
Conservan en moi bo estado a 
igrexa parroquial do século XVII, 
aínda que presenta unha portada 
que se engadiu posteriormen-
te, no século XX. É unha igrexa 
irregular debido ao gran volumen 
da sancristía que se encontra ado-
sada á nave do edificio relixioso de 
planta rectangular cunha cuberta 
a dúas augas. Presenta unha silería 
de pedra, que queda á vista na 
fachada, mentres que o resto de 
panos están recocados e a cuberta 
é de lousa. 
A fachada remata en dúas piñas 
de estilo renacentista e está 
coroada por unha espadana de 

dous vanos oxivais para o corpo 
de campás, sobre os que se atopa 
un óculo. Como noutros moitos 
núcleos de poboacións, os cru-
ceiros forman parte do patrimo-
nio desta parroquia. Entre eles, 
atópase o centenario cruceiro de 
Marcoi. A peza, que data do 1898, 
está situado directamente sobre 
una pedra irregular e presenta 
un fuste octogonal rematado nos 
extremos de forma cuadrangular e 
un capitel con forma de pirámide 
invertida truncada. 
En Marcoi tamén se pode 
contemplar un hórreo mixto, 
de pedra e madeira e planta 
rectangular, elevado sobre unha 
alta soleira maciza de mampos-
tería de granito. Presenta unha 

cámara de dous claros, columnas 
de granito e os laterais péchanse 
con listóns de madeira dispostos 
verticalmente. O tornarratos, 
de cantería e perfil rectangular, 
percorre todo o seu perímetro, 
e a cuberta é a dúas augas, sen 
remates decorativos.
Outro dos elementos que nos 
remonta ao pasado do lugar é 
o muíño de Vilariño no regato 
Fondevila. Conta cunha planta 
rectangular en cachotaría de 
pedra e Tellado de lousa que tapa 
da choiva as adarajas destinados 
aos sacos de gran e fariñas. No 
regato de Portacorbelle tamén se 
encontraba outro muíño de pe-
quenas dimensións e planta baixa, 
de forma rectangular e cuberta a 
dúas augas.

A MAXIA DAS PARROQUIAS

Os muíños, os cruceiros 
e a igrexa do século XVII 
conforman o patrimonio 
deste núcleo

Santa María Alta
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infraestruturas

Elena Candia condenou “a falta de 
dilixencia do goberno local de Lugo 
por non delimitar en prazo o Entorno 
Residencial de Rehabilitación Progra-
mada (ERRP) dos barrios da Milagro-
sa e Feijóo” porque “pode supoñer 
que os veciños e veciñas non poidan 
acceder a axudas europeas para a 
rehabilitación de vivendas”.
Así o manifestou a voceira do Grupo 
Popular dende o barrio da Milagro-
sa xunto a concelleiros, deputados 
nacionais e senadores que veñen de 
rexistrar no Congreso e no Senado 
iniciativas solicitando ao Goberno 
de Pedro Sánchez que amplíe a do-
tación orzamentaria e o prazo de 
execución das obras.
A deputada lucense Cristina Aba-
des explicou que “o Real Decreto 
853/2021 que regula os programas 
de axudas en materia de rehabilita-
ción residencial recollía o deber dos 
Concellos de delimitar os Entornos 
Residenciais de Rehabilitación Pro-
gramada”; pero “o Concello de Lugo 
non cumpriu” porque “non tiña deli-
mitado o dos barrios da Milagrosa e 
Feijóo en prazo, antes do 19 de outu-
bro de 2022”.

Polo tanto, “é moi difícil que os ve-
ciños poidan acceder a estes fondos 
europeos, a menos que o Goberno 
de España amplíe a dotación orza-
mentaria e o prazo para executar as 
actuacións”.
Candia lembrou que “os distintos 
gobernos do PSOE en Lugo levan 
prometendo dende o 2011 a reha-
bilitación dos barrios da Milagrosa e 
Feijóo; pero desaproveitaron a oca-
sión cando si delimitaron o ERRP no 
casco histórico da cidade en prazo 
para optar ás axudas europeas”.
É máis, “a alcaldesa anunciaba dous 
días despois a contratación dos tra-
ballos para declarar estes barrios 
como ERRP e non aprobaron a deli-
mitación ata maio deste ano”, expli-
cou Ramón Cabarcos.
A Xunta de Galicia mantén aberto 
ata o 13 de setembro o prazo para 
solicitar tres liñas de axudas para a 
mellora da eficiencia enerxética, fi-
nanciadas con fondos europeos do 
programa Next Generation UE, en 
vivendas, en edificios de vivendas, 
para a elaboración do libro do edi-
ficio e a redacción de proxectos de 
rehabilitación.

O PP acusa ao Concello 
de atrasos no ERRP nos 
barrios Milagrosa e Feijóo

O Goberno de Lugo aprobou iniciar 
o procedemento de contratación 
da renovación integral do Carril dos 
Loureiros, un proxecto que a Tenen-
cia de Alcaldía executará co obxecti-
vo de “avanzar na mellora do barrio 
de Recatelo despois de peonalizar 
practicamente todas as súas rúas”, 
explicou Rubén Arroxo. O Tenente 
Alcalde lembrou que desde a área 
de Mobilidade e Infraestruturas se 
mantiveron distintas xuntanzas con 
veciñas e veciños da zona “para con-
tar co consenso da veciñanza á hora 
de elaborar o proxecto, atendendo 
ás necesidades da xente que reside 
na zona para crear un novo espazo 
útil”.
O proxecto elaborado pola área de 
Mobilidade contempla a conversión 
desta rúa nunha plataforma única de 
preferencia peonil, mantendo o ac-
ceso a vehículos a baixa velocidade 
para residentes e carga e descarga. 

A renovación da rúa inclúe tamén 
a renovación dos servizos soterra-
dos, como o abastecemento ou o 
saneamento, e a creación de novas 
zonas verdes para, segundo explicou 
Rubén Arroxo, “facilitar que haxa 
zonas de sombra ao longo da rúa”. 
Ademais, o Goberno de Lugo avan-
zará na instalación de alumeado LED.
A área de Mobilidade aprobou o 
procedemento de contratación para 

esta obra, con previsión de iniciar os 
traballos despois das festas do San 
Froilán, “reducindo así as molestias á 
veciñanza nas datas de maior afluen-
cia en Recatelo”, afirmou Arroxo, que 
engadiu “con esta actuación, Recate-
lo consolídase como unha importan-
te zona de paseo entre o centro e o 
Parque de Rosalía, ao mesmo tempo 
que melloramos os servizos e a cali-
dade de vida da veciñanza”.

Activado o proceso para rematar 
a peonalización de Recatelo

A Asociación de Veciños, Comercian-
tes e Industriais Distrito da Milagro-
sa pide que se repare o pavimento 
e o debuxo con forma de estrela 
do mesmo da rúa Divina Pastora de 
Lugo. O colectivo, integrado na Fe-
deración provincial de Asociacións 
Veciñais “Lucus Augusti” de Lugo, 
diríxese á Concellería de Mobilida-
de e Infraestruturas do Concello de 
Lugo coa petición que retoman pois 
xa a realizaron fai practicamente un 
ano, concretamente, o 28 de xullo 
do 2023.
Asegura que a petición non foi aten-
dida polos representantes públicos 
con competencia directa nesta ma-
teria.
Lembran que se trata dunha zona 
frecuentada diariamente por multi-
tude de viandantes, veciños e veci-
ñas, turistas que gozan das terrazas, 
e tamén, en época escolar, por es-
tudantes e, en moitos casos tamén, 
avós dos mesmos que, sendo per-
soas de avanzada idade nalgúns ca-

sos, corren serio risco de sufrir algún 
contratempo motivado polas malas 
condicións do pavimento, ao acudir 
a recoller aos seus netos.
Así mesmo, solicitan tamén que se 
acometan as pequenas reparacións 
e limpeza necesaria nos bancos de 
pedra da propia Praza da Milagro-
sa. Aseguran que a época estival é 
a máis propicia para acometer este 
tipo de obras, xa que ao atoparnos 
en meses de vacacións escolares e 
ser esta unha zona frecuentada por 
estudantes, é nestes meses cando a 
praza se atopa menos masificada de 
transeúntes.
Así mesmo, matizan tamén que as 
obras solicitadas requiren escaso 
desembolso económico. Queren 
facer fincapé, ademais, no feito de 
que recentemente, desde a propia 
Concellería de Mobilidade e In-
fraestruturas instábase á cidadanía 
para facer peticións de melloras ne-
cesarias para os diferentes barrios 
da cidade. 

Piden a mellora do firme 
na rúa Divina Pastora

O Concello de Lugo está a traballar 
na futura humanización e recupe-
ración da Praza do Castiñeiro, un 
proxecto que se levará a cabo con 
varias actuacións, pero cunha inter-
vención principal como é o novo mu-
ral que presidirá este espazo público. 
A actualización desta praza, punto 
neurálxico do barrio do Castiñeiro, 
será realizada por artistas locais que 
atesouran un contrastado recoñece-
mento internacional, como son Die-
go As e Concepto Circo, composto 
por Yoe 33 e Marcos Pareira. Para 
acometer esta intervención artística 
será necesaria a retirada previa da 
pintura antiga, moi deteriorada po-
los anos e polo uso de balóns, e se 
apostará por ese novo deseño que 
convivirá co Einstein da parte es-
querda do muro, que se mantén. A 
humanización da praza se fará inte-
grando varios elementos e inmobles 
no citado deseño, como poden ser a 
canastra de baloncesto ou o centro 
coñecido como Punto Xuvenil, onde 
se realizan varias actividades sociais.
Completan o proxecto de recupe-
ración e posta en valor desta gran 
praza pública a limpeza da mesma, 
principalmente das bancadas e es-
caleiras de formigón, así como a 
zona máis elevada situada fronte 
ao mural, a modo de escenario. 
LuceLugo será a encargada de des-
envolver estes labores de limpeza 
antes de iniciar o novo deseño ar-
tístico.

Recuperarán a praza 
do Castiñeiro de 
Lugo cun novo mural
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A Estación Depuradora de Augas 
Residuais (EDAR) da cidade fai 
balance dos avances acadados 
polas melloras da efi ciencia ener-
xéti ca da instalación, fi nanciadas 
polo Ministerio para a Transición 
Ecolóxica e Reto Demográfi co, 
que consume un 79% menos de 
enerxía (minorou o seu consumo 
1.594.320 kWh ao ano) e reduce 
as emisións de CO2 anuais en 830 
toneladas.
As característi cas e vantaxes am-
bientais desta infraestrutura con-
verten a Lugo nun referente na 
xesti ón sosti ble do ciclo integral da 
auga.
A EDAR de Lugo, que iniciou as 
súas operacións en 2011 tras un 
investi mento de 44,5 millóns de 

euros, está deseñada para atender 
un volume equivalente a 200.000 
habitantes, incluíndo tanto á po-
boación urbana como ás verte-
duras industriais. A planta non só 
asegura a calidade da auga que se 
devolve ao río Miño, senón que 
tamén incorpora tecnoloxías avan-
zadas para a recuperación de augas 
e a eliminación de contaminantes 
emerxentes.
“A capacidade da EDAR para tratar 
ata 24 millóns de metros cúbicos 
de auga residual ao ano e eliminar 
máis de 10.000 quilos de contami-
nación diariamente, refl icte o alto 
nivel de efi ciencia e responsabili-
dade ambiental das infraestruturas 
desenvolvidas polo Goberno local”, 
engadiu Alvarellos. 

A EDAR reduce o seu 
consumo ambiental

Comeza o proceso de contratación 
para renovar as vías públicos na zona 
da Garaballa, unha actuación que 
permiti rá “mellorar os accesos ao 
barrio desde a avenida Infanta Ele-
na e a vía principal do barrio, crean-
do tamén novas beirarrúas para os 
peóns”, indicou Rubén Arroxo. Trá-
tase dunha actuación que, segundo 
explicou o Tenente Alcalde, “permi-
ti rá mellorar a seguridade viaria da 
zona e renovar un asfalto que en dis-
ti ntas zonas está deteriorado”.
Xunto coa renovación do pavimento 
e a construción da beirarrúa, crea-
ranse sumidoiros e sistemas para 
a drenaxe das augas pluviais, que 
se unirán ás instalacións actuais da 
rede, renovarase a sinalización hori-
zontal e verti cal, adaptándoa á nova 
distribución da rúa, e, en coordina-
ción coas empresas de electricidade 
e telecomunicacións, desprazaranse 
os postes que obstaculizan o tránsi-
to, para facilitar a conti nuidade do 
iti nerario peonil. Os traballos, que 
veñen de saír a licitación, contan cun 
orzamento base de 71.760,53 euros 
e un prazo de execución de 10 sema-
nas. As empresas poderán presentar 
as súas ofertas ata o vindeiro día 23 
de xullo.
Rubén Arroxo destacou “o esforzo” 
que a Tenencia de Alcaldía realiza 
para atender ás disti ntas zonas pe-
riurbanas de Lugo, e explicou que 
“barrios como as Gándaras ou gale-
gos recibiron nestes anos unha serie 
de investi mentos importantes que 
melloraron enormemente a calidade 
de vida da veciñanza, con actuacións 
tanto nas rúas e beirarrúas como 
renovando o alumeado público”. 
Segundo Rubén Arroxo, “seguimos 
traballando para actuar en todos os 
barrios e vías da cidade, tanto con  
actuacións pequenas como elimi-
nación de fochancas ou renovación 

de treitos de beirarrúa, como actua-
cións integrais como a que plantexa-
mos na Garaballa”.

CAMIÑO DE ROMAI. Realizáronse 
múlti ples traballos ao longo da cida-
de para mellorar espazos públicos, 
buscando mellorar a accesibilidade e 
a imaxe de disti ntas zonas. 
Actuaron no Camiño de Romai, onde 
se lle deu conti nuidade á beirarrúa 
unindo dous treitos a disti nta aliña-
ción, creando unha solución que da 
conti nuidade ao pavimento e evita 
molesti as á veciñanza da zona. Na 
rúa Río Lea, renovouse un treito de 
beirarrúa de formigón que ata o de 
agora non contaba cunha superfi cie 
regular, instalando unha nova capa 
de formigón reforzado con fi bras 
estruturais, unha solución similar 
á executada na rúa da Industria. A 
estes traballos súmase a actuación 
executada na rúa Cova da Serpe, 
onde se renovou unha varanda, o 
que garante a seguridade e a accesi-
bilidade nunha rúa cunha pendente 
elevada. 
A concellería de Infraestruturas ta-
mén traballou na renovación do as-
falto de San Fiz. O Goberno renovará 
o asfalto da corredoira entre as vi-
vendas 23, 22 e 19, a pista de acceso 

ao Camiño da Igrexa, 32, o camiño 
da Costa, a pista de acceso á Igrexa, a 
pista de acceso aos chalés, o acceso 
á Tolda e a rúa das Laxes.

ASFALTADO. O Goberno de Lugo 
conti núa a traballar na renovación 
do asfalto de 3 vías da zona norte da 
cidade. Alexandre Penas, concelleiro 
responsable de Infraestruturas Urba-
nas, explicou que seguen a traballar 
“nas zonas urbanas e periurbanas de 
Lugo cunha nova actuación que per-
miti rá renovar o fi rme de tres vías 
cun importante desgaste debido ao 
intenso uso”.
Renovarán o asfalto da avenida 
Breogán, no treito que a une coa 
N-VI, a rúa Santo Graal, entre o nú-
mero 159 e a vía de servizo da N-VI e 
a rúa Salvia, construíndo unha nova 
capa de rodadura para o tráfi co ro-
dado baseada en mestura asfálti ca 
en quente, que asegurará o selado 
do fi rme ante a acción da auga su-
perfi cial, ademais da reconstrución 
do fi rme en todo o seu espesor, para 
evitar novos defectos que afecten á 
capa de rodadura. Renovarase ta-
mén a sinalización horizontal.
Os traballos foron adxudicados por 
41.447,99 euros, e contan cun prazo 
de execución de 5 semanas. 

Comeza o proceso de contratación 
para renovar as vías na Garaballa

Na últi ma reunión balance de sena-
dores, na que se analizaron proxec-
tos prioritarios para Lugo, o PP anun-
cia que non descarta pedir un pleno 
extraordinario para que o Goberno 
local ceda os terreos necesarios para 
a nova Comisaría da Policía Nacional 
en Lugo
Esta proposta xurde logo de que tan-
to no Ministerio como no pleno mu-
nicipal o PSOE e o BNG respondesen 
“con vaguidades e sen entrar no fon-
do nin dar datos concretos” sobre 
a situación do proxecto. A voceira 
popular explicou que hai orzamento 
para construír esta infraestrutura e 
hai un compromiso da alcaldesa do 
pasado mes de febreiro no que elixía 

como localización para construír esta 
infraestrutura a zona norte.
A popular desvelou que Concello 
e Goberno central discuten se un 
decreto de alcaldía é sufi ciente 
para garanti r a cesión das parcelas 
necesarias ou, polo contrario, se 
precisa un acordo de  pleno, de aí 
que hoxe puxesen sobre a mesa a 
peti ción de pedir unha sesión ex-
traordinario. Elena Candia explicou 
que o Parti do Popular asumiu o 
compromiso de liderar o impulso 
desta dotación lembrando as dife-
rentes iniciati vas que se presenta-
ron de xeito coordinado tanto no 
Congreso, no Senado así como no 
pleno do concello de Lugo.

O PP pídelle ao Goberno local 
que ceda os terreos para a 
nova comisaría da Policía
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“As obras da rúa Montevideo-
Bolaño Rivadeneira están a retar-
darse e ameazan cunha posible 
paralización, como xa ocorreu 
coas de Santo Domingo”, así o 
afi rma Lugo Monumental, que 
comprobou neste últi mo mes 
que se está reducindo o ritmo 
do avance e aprecian xa que non 
hai traballadores en gran parte 
da obra.
“Nesta ocasión non hai, ata onde 
saibamos, redeseño do proxecto 
polo que non cabe escusa algunha 
para a redución do ritmo de traba-
llo nuns días en que xustamente te-
ría que ocorrer o contrario, xa que 
non chove e a climatoloxía é boa”, 
indican.
En días pasados a asociación con-
tabilizou ao redor de 14 ou 15 
traballadores diarios, mentres que 
onte só había un tapando xuntas 
das laxas postas en semanas an-
teriores, e dúas máis reti rando ou 

recolocando material. Outros catro 
traballadores en Amor Meilán es-
tán a poñer laxas na devandita rúa.
“O preocupante é que nesta época 
do ano é cando os traballos terían 
que avanzar a maior velocidade, xa 
que non chove”.
A obra ti ña que estar terminada o 
11 de febreiro deste ano, e recibiu 
unha primeira prórroga que situa-
ba a súa fi nalización o 10 de xuño. 
Uns días antes de dita data apro-
bouse unha nova prórroga ata o día 
5 de setembro “que, obviamente, 
non se cumprirá”.
“Os establecementos situados na 
zona están a sufrir unha impor-
tantí sima caída de facturación e a 
dilación inxusti fi cada dos traballos 
pode ameazar incluso a viabilidade 
dalgúns deles, sobre todo se, como 
todo empeza a apuntar, chégase 
á campaña de Nadal coas rúas le-
vantadas e un ano de atraso nas 
obras”, subliñan.

Lugo Monumental criti ca 
a paralización das obras 
no centro da cidade

A Xunta segue a dar pasos para a “se-
guir reacti vando” o barrio da Tinería 
no casco histórico de Lugo. A con-
selleira de Vivenda e Planifi cación 
de Infraestruturas, María Martí nez 
Allegue, asinou a compra dun novo 
inmoble na Rúa Miño que completa 
a mazá da UI8 e que trala aprobación 
do convenio por parte do Concello 
permiti rá o desenvolvemento urba-
nísti co deste espazo no que se sitúa 
o Pazo de Dona Urraca.
O inmoble adquirido, por un orza-
mento de 180.000 euros, sitúase no 
número 19 da citada rúa e data de 
1880. Cabe sinalar que no pasado 
ano, a Xunta xa mercara o edifi cio 
do número 21 desta rúa do Miño, 
ambos situados detrás do Pazo de 
Dona Urraca. Agora, trala aproba-
ción por parte do Concello do con-
venio urbanísti co para desenvolver 
a contorna do edifi cio medieval, a 
Administración autonómica trami-
tará, como subliñou a conselleira, o 
Plan Especial para desenvolver urba-
nisti camente e poñer en valor esta 
UI8 na que están situados todos os 
inmobles.
Deste xeito, a Xunta convocará un 
concurso de ideas para redactar de 
forma conxunta todas as actuacións 
incluídas no ámbito, tanto a redac-
ción do Plan Especial como a dos 
proxectos de rehabilitación, obra 

nova e urbanización. A licitación dos 
proxectos sería no ulti mo trimestre 
deste año.
Pola súa parte, ao Concello de Lugo 
correspóndelle expropiar as edifi ca-
cións e parcelas que se inclúen no 
Plan Especial que non son de ti tula-
ridade do IGVS. “Deste xeito -apun-
tou a conselleira-, unha vez a Xunta 
teña os terreos dispoñibles, cos 
proxectos redactadas, o IGVS licitará 
a execución das obras”. No caso do 
Pazo de Dona Urraca, a Xunta ten un 
proxecto redactado para a súa reha-
bilitación, que se tramita dentro do 
conxunto do Plan Especial.
A Xunta de Goberno Local aprobou 
o texto do convenio para o desen-
volvemento da urbanización e a re-
cuperación do pazo de Dona Urraca. 
Os termos do convenio, que non 
se modifi ca en relación ao borra-

dor xa acordado entre ambas as 
dúas administracións, inclúe, como 
compromisos do organismo depen-
dente da Xunta, a redacción e soli-
citude dos proxectos das obras de 
demolición, rehabilitación e nova 
construción das edifi cacións que se 
inclúen no espazo da actuación, así 
como a urbanización da mesma na 
súa totalidade. Ademais formulará e 
executará o proxecto de escavación 
arqueolóxica, que deberá levarse a 
cabo como paso previo a calquera 
outra actuación e que quedará ao 
disposto das determinacións de Pa-
trimonio.
Pola súa parte, o Concello acadará 
a ti tularidade de varias edifi cacións 
para que se incorporen ao resto de 
soares da unidade UI8 que xa son 
ti tularidade do IGVS co fi n de favore-
cer un mellor desenvolvemento.

Concurso de ideas da Xunta para a 
contorna do Pazo de Dona Urraca 

Rubén Arroxo manti vo un encontro 
con veciñas e veciños da contorna da 
rúa Frai Plácido Rei Lemos para pre-
sentar o proxecto de reconstrución 
do muro unha vez se iniciaron os tra-
ballos. A fi nais de 2022, o Goberno 
de Lugo procedeu a apuntalar des-
pois de que os servizos técnicos do 
Concello de Lugo revisaran o desgas-
te da infraestrutura durante máis de 
15 anos, e comezouse a elaboración 
dun proxecto de renovación integral 
deste muro que mellore a imaxe e a 
integración paisaxísti ca da zona, ao 
mesmo tempo que se eliminaron as 
barreiras arquitectónicas.
“Decidiuse que era o momento de 
actuar antes de que o mal estado do 
muro conti nuase”, explicou Rubén 
Arroxo, que engadiu “coa recons-
trución integral desta estrutura apli-
camos un gran número de melloras 
con respecto ao estado anterior des-
te muro”. A actuación foi adxudica-
da por 747.862,97 euros, conta cun 
prazo de execución de 10 meses. O 
proxecto que se está a executar re-
ducirá as cotas existentes entre a rúa 
Frai Plácido Rei Lemos e o Parque 
de Rosalía. “Crearemos un percorri-

do accesible para todas as persoas, 
creando unha rampla na fronte do 
muro, na zona que parte do fi nal do 
Paseo Vila de Foz, que remate na 
rúa Cidade de Viveiro, conectando 
o barrio de Recatelo co Parque sen 
barreiras arquitectónicas, avanzando 
nunha cidade máis accesible para to-
das as persoas”, declarou o Tenente 
Alcalde.
No primeiro dos bancais, o máis 
próximo á rúa Frai Plácido Rei Lemos, 
proponse unha zona completamen-
te axardinada, “creando unha nova 
zona verde na cidade para o desfrute 
de toda a veciñanza, e avanzando no 
obxecti vo de crear un gran pulmón 
verde nas rúas de Lugo, reducindo 
a temperatura do pavimento espe-
cialmente nos días de máis calor”, 
afi rmou Rubén Arroxo. No segundo 
dos bancais construirase unha praza 
con árbores, plantexada como un 
pequeno espazo de descanso para 
a veciñanza. Este bancal permiti rá 
dar unha imaxe máis orgánica ao 
conxunto ao mesmo tempo que 
consigue unha mellor integración do 
muro coa contorna e reduce o im-
pacto paisaxísti co.

Comeza a reconstrución 
do muro de Frai Plácido 
Rei Lemos

A asociación de veciños da Residen-
cia e o PP demandan máis investi -
mento municipal no barrio logo de 
explicar nunha reunión informati va, 
coa que dan conti nuidade aos en-
contros veciñais e á súa escoita ac-
ti va, o inminente comezo das obras 
pendentes por parte do Concello 
que son un compromiso adquirido 
dende o 2018. Os populares consi-
deran a obra anunciada é “insufi -
ciente” porque “queda sen mellorar 
unha importante parte” da contorna 
da área cos novos servizos no barrio 
da Residencia; de feito, esquecen a 
rúa Poeta Crecente Vega”.
Ámbolos dous demandan, igual-
mente, que se cumpran os compro-
misos que se asumiron por parte 
do goberno local co barrio: avanzar 
na nova Comisaria, “da que nada se 
soubo logo do anuncio de febreiro”.
Sobre este punto, os representantes 
do PP informaron que levarán unha 
pregunta a pleno para obrigar ao go-
berno local a dar resposta. O barrio 
tamén demanda reformar e cubrir o 
parque infanti l, a creación dun par-
que biosaudable e melloras en rúas.

Demandan máis 
investi mento no 
barrio da Residencia
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A área socialista do Goberno local 
instará formalmente a través do ple-
no á Xunta de Galicia a que contribúa 
ao incremento do número de prazas 
de estacionamento gratuíto na cida-
de. Deste xeito, a proposta reclama 
á Administración autonómica execu-
tar un novo aparcadoiro no barrio de 
Fontiñas, tomando en consideración 
as opcións de localización propostas 
polo Concello de Lugo, tal é como a 
alcaldesa Paula Alvarellos solicitoulle 
ao presidente Rueda na xuntanza 
mantida o pasado nove de xullo.
“Existe un compromiso non cumpri-
do por parte do Goberno autonó-
mico con Lugo e os e as lucenses, xa 
que no Consello da Xunta celebrado 
na nosa cidade en marzo de 2022, 
o entón presidente, Alberto Núñez 
Feijoó, comprometeu a lo menos 6 
millóns de euros para abordar ne-
cesidades de mobilidade na nosa 
cidade. A día de hoxe, destes proxec-
tos pouco ou nada se sabe. A única 
obra que se atopa en execución é a 
do aparcadoiro disuasorio na aveni-

da Breogán cuxo valor non chega ao 
17% do importe total comprometi-
do. Polo que é necesario que parte 
dese financiamento sen executar 
repercuta nas necesidades reais de 
mobilidade da cidade cubrindo a 
carestía de aparcadoiros na contor-
na do barrio de Fontiñas”, sinalou a 
voceira Ana González Abelleira.
Ademais, o Executivo de Paula Alva-
rellos reclama impulsar un convenio 
coa Confraría do Carme para exe-
cutar un aparcadoiro na traseira da 
súa capela en condicións similares 

ao acordo establecido con esta enti-
dade antes da renuncia unilateral da 
mesma ao financiamento municipal. 
Así mesmo, a voceira municipal fixo 
fincapé na necesidade de abrir en 
horario de tarde e durante as fins 
de semana os aparcadoiros das 
dotacións públicas de titularidade 
autonómica na contorna do Centro 
Histórico. “O labor da Xunta non 
debe limitarse a esta necesaria inter-
vención no barrio de Fontiñas ou a 
recuperación do convenio coa Con-
fraría do Carme.

O Concello pedirá unha axuda 
para un aparcadoiro en Fontiñas

A alcaldesa de Lugo, Paula Alvarellos, 
acompañada polo presidente da 
Confederación Hidrográfica Miño-
Sil, José Antonio Quiroga, e o edil 
de Transición Ecolóxica, Miguel Fer-
nández, supervisou o inicio dos tra-
ballos de ampliación do leito do río 
Rato ao seu paso pola rúa Serra de 
Meira. Esta mellora, que leva a cabo 
a CHMS en convenio co Concello, 
permitirá minimizar o risco de des-
bordamento do río nesta contorna 
do barrio das Gándaras.
A intervención que se está levando 
a cabo abordará a limpeza, adecua-
ción e ampliación do leito nunha an-
chura duns dous metros, co obxecti-
vo de incrementar a súa capacidade 
de desaugadoiro nun tramo de 165 
metros lineais augas arriba do em-
boque do soterramento do río.

Dentro desta mellora, entre ou-
tras actuacións, está prevista a 
demolición do muro actualmente 
existente na marxe dereita do río, 
desmontando previamente a can-
tería que o recubre, que será reu-
tilizada para a execución dun novo 
tramo de muro desprazado dous 

metros con respecto á posición do 
actual. Os traballos afectan a cinco 
terreos cunha superficie total de 
1.335 metros cadrados, dos que 
329 afectaranse de forma perma-
nente mentres que os 867 metros 
cadrados restantes ocuparanse de 
maneira temporal.

Amplían o leito do río Rato ao seu 
paso pola rúa Serra de Meira

EN BREVE

BARRIO DA RESIDENCIA. Comezaron os traballos de reurbanización na con-
torna do Centro Integral de Saúde da Residencia. Os traballos servirán para 
renovar e ampliar as beirarrúas nas vías adxacentes ao complexo adminis-
trativo e dotar a zona dun novo sistema de alumeado público.

PARQUE INFANTIL. Entrou en funcionamento o novo parque infantil situado 
na rúa Gallego Tato, no corazón do barrio da Piringalla. Esta instalación foi 
sometida a unha renovación integral.

ÁRBORES. O Concello completou a reposición de 185 exemplares arbóreos 
en diferentes puntos, tanto en rúas como en parques e espazos verdes. Estas 
árbores foron replantadas en substitución dos exemplares secos da mesma 
especie, deteriorados, ou que foron retirados.

CANIL. O canil de Frigsa está aberto de novo logo dunha reforma integral 
deste recinto, de case 1.200 metros cadrados, que permitiu a instalación 
dun circuíto agility, composto de balancín, slálom e túnel para o lecer e 
adestramento dos animais, con zona de lavado e peiteado para mascotas.
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Desde a Plataforma Galicia Baleira 
solicitaron á Xunta de Galicia, a tra-
vés da Consellería de Sanidade, a 
gratuidade do servizo de televisión 
nas habitacións do 100 % dos hospi-
tais públicos de Galicia.
A este respecto, consideran “pouco 
razoable” que durante un ingreso 
hospitalario en calquera dos hospi-
tais públicos o/a paciente ou os seus 
familiares deban abonar como un 
servizo extra e do seu propio peto o 
servizo de televisión na habitación, 
xa que é necesaria a adquisición 
dunha tarxeta e abono por horas 
deste servizo nas habitacións.
Neste senti do, defenden tamén que 
o mantemento dos hospitais públi-
cos faise a través dos impostos dos 
contribuíntes; e, por tanto, “resulta 
lóxico e esixible que estes dispoñan 
dos mellores medios e equipamen-
tos técnicos e humanos, á vez que 
sexan dotados dos servizos oportu-
nos para facer máis levadía a estan-
cia hospitalaria”.

Galicia Baleira 
reclama á Xunta 
a gratuidade da 
televisión nos 
hospitais públicos

Varias asociacións e enti dades sen 
ánimo de lucro lucenses ocuparán 
locais no CEI-Nodus municipal para 
que poidan desenvolver os seus pro-
gramas, co obxecti vo de contribuír á 
dinamización económica do munici-
pio cedidos polo Concello.
Para a cesión destes espazos –ca-
tro locais de uso individualizado, 
así como varias salas e aulas de uso 
polivalente– abriuse unha convo-
catoria pública, resultando adxu-
dicatarias as seguintes enti dades: 
a Federación de Asociacións de 
Ámbito Social de Lugo (FADAS); a 
Asociación de Xóvenes Empresarios 
(AJE); a Asociación de Mulleres Em-
presarias (AELU); e a Asociación de 
Distribuidores de Hostalaría e Ali-
mentación (ADIS Lugo).
A través da cesión de uso destes 
espazos a concellería de Dinamiza-
ción Económica busca, deste xeito, 
dar soporte ás enti dades que levan 

a cabo proxectos de fomento, sen-
sibilización, formación, información 
e asesoramento sobre a cultura 
emprendedora, a dinamización eco-
nómica, o aproveitamento de recur-
sos, a posta en valor do territorio, o 
fomento do emprendemento e a 
creación de emprego no municipio 
de Lugo.
Para o acceso a estes locais, as aso-
ciacións deberon acreditar unha 
experiencia mínima de 2 anos des-
envolvendo programas ou acti vida-
des de fomento, dinamización e pro-
moción económica dentro do termo 
municipal de Lugo. Así mesmo, xusti -
fi caron de maneira rigorosa a necesi-
dade dun local por carecer dun espa-
zo axeitado para o desenvolvemento 
do seu cometi do e presentaron un 
programa con acti vidades de carác-
ter conti nuo ao longo do ano.
A autorización de uso terá unha du-
ración inicial dun ano.

Varias asociacións sen 
ánimo de lucro uti lizarán 
os locais do CEI-Nodus

O PP pide un Plan de contención 
para reducir o gasto innecesario e 
mellorar o mantemento dos centros 
educati vos. Os populares tamén re-
claman o impulso de infraestruturas 
como a nova Comisaría da Policía 
Nacional, urxen a adhesión ao Vio-
Gen e defenden varias peti cións re-
lati vas á mobilidade
Piden ao Goberno local que en vez 
de subir os impostos se faga un plan 
de contención para reducir o gasto 
público. Isto implica unha revisión e 
redución de gastos superfl uos para 
mellorar a economía municipal sen 
cargar aumentos nos recibos á ve-
ciñanza. Consideran que é preciso 
“poñer coto ao gasto en instalacións 
inúti les como as Caldas do Miño e 
gastos correntes prescindibles como 
o alugueiro das naves no Corgo para 
gardar as turbinas da fábrica da luz e 
os fl otadores da praia fl uvial”.
Lembran que Concello de Lugo 
vén de solicitar un crédito de 13,5 
millóns de euros para facer investi -
mentos o que supón un “endebeda-
mento moi importante que hipoteca 
o futuro das contas municipais”. A 
mellora do mantemento dos centros 
educati vos, que é unha competencia 
municipal, centrará o debate doutra 
proposición do PP.

O PP pide un Plan 
de contención para 
reducir o gasto e non 
subir os impostos

A sección sindical de Comisións 
Obreiras denuncia a falta de persoal 
na Brigada Municipal de Augas, de 
xeito que non está operati va nin as 
fi ns de semana nin os festi vos. “E 
tampouco hai empresa, pois quedou 
deserta a últi ma adxudicación”, su-
bliñan. “A situación impide sati sfacer 
as necesidades dunha cidade que re-
centemente chegou aos 100.000 ha-
bitantes censados, como demostran 
as reiteradas incidencias”, engaden.
O cadro de persoal da brigada está 
formado por seis peóns, un ofi cial e 
un encargado. Destes oito integran-
tes, tres están de vacacións, un de 

baixa médica e outro con funcións 
restrinxidas. A cidadanía luguesa é 
a gran prexudicada pola situación, 
pero tamén o propio persoal do ser-
vizo. O encargado da brigada ten que 
unha media de 50 chamadas a cal-
quera hora do día, tamén ás noites. 
Esta dispoñibilidade non é aboada, 
malia que a súa xornada é de sete 
horas como a do resto dos traballa-
dores e traballadoras do Concello.
Denuncia a discriminación “pois es-
tanse vendo obrigados a denunciar e 
gañar sentenzas que lles recoñecen a 
realización de horas extraordinarias 
ou funcións de superior categoría. 

CCOO denuncia a falta 
de persoal na Brigada 
Municipal de Augas

ESCOBA DE PLATINO

A alcaldesa de Lugo, Paula Alvarellos, entregou a Escoba de Plati no ao per-
soal do servizo de limpeza da cidade, nun acto que contou tamén coa pre-
senza de Miguel Fernández, concelleiro de Transición Ecolóxica. O galardón, 
outorgado pola Asociación Técnica para a Xesti ón de Residuos, Aseo Urbano 
e Medio Ambiente (ATEGRUS), recoñeceu a renovación do servizo de recolli-
da de Residuos Sólidos Urbanos (RSU), limpeza viaria e punto limpo.

A Tenencia de Alcaldía iniciou o 
procedemento para contratar a 
iluminación ornamental para as 
festas do San Froilán e do Nadal 
do 2024. O tenente alcalde, Rubén 
Arroxo, afi rmou que “Lugo contou 
durante as pasadas festas cunha 
iluminación espectacular a deco-
ración en toda a cidade, este ano 
renovamos o contrato para seguir 
dando unha decoración de calida-
de á gran festa do outono galego e 
ás datas do Nadal”.
Nas festas do San Froilán ilumina-
ranse máis de 50 puntos da cidade, 
con preto dun millón de microleds 
dispostos nas nosas rúas. A empre-
sa deberá realizar un proxecto de 
co alumeado detallado, mais nos 
pasados anos contouse con máis 

de 200 arcos luminosos, ademais 
de rótulos, decoración en farolas e 
teitos luminosos de mínimo 1500 
microleds cada un, explicou. No 
prego deste ano, a área de Cultu-
ra solicita un mínimo de 200 arcos 
luminosos de entre 2.0000 e 4.000 
leds, ademais do resto de decora-
cións
O alumeado de Nadal contou en 
pasados anos con 778 elementos 
decorati vos e preto dun millón 
de microleds nas disti ntas rúas e 
prazas. Instaláronse con 189 arcos 
luminosos e disti ntos elementos 
ornamentais, entre os que desta-
cou a decoración de 100 farolas ou 
a colocación de fi guras en 3D na 
praza de Santo Domingo, preto da 
Praza de Abastos. 

Máis de 50 puntos terán 
alumeado no San Froilán

Despois de completar o traballo 
técnico relati vo á valoración de 
desperfectos tras as festas do Casti -
ñeiro, a fi anza será devolta integra-
mente á comisión organizadora. Do 
mesmo xeito lembran que este ano 
foi a única festa que incumpriu os 
prazos do procedemento á hora de 
organizar as acti vidades, malia que 
desde o Concello sempre se man-
tén unha postura de “colaboración 
e fl exibilidade” coas comisións de 
festas dos disti ntos barrios ante a 
organización de festas e eventos, 
como indicaron os concelleiros.
“As festas teñen que cumprir coa 
Lei de Espectáculos Públicos de Ga-
liza, para o que o Concello precisa 
que se entregue a documentación 

en prazo antes do inicio das acti vi-
dades”, din. Desde a Tenencia de 
Alcaldía solicitan á comisión que 
non traten de culpabilizar ao Con-
cello para esconder a mala praxe e 
a mala xesti ón da festa, dado que 
foron o único evento que non se 
puido autorizar na súa totalidade 
por faltar documentación. Ao lon-
go deste ano, foron autorizadas as 
ocupacións de vía pública e a ins-
talación de espectáculos nas festas 
das Gándaras, a Ponte, a Piringalla, 
Bispo Basulto, Monti rón, ademais 
de disti ntas festas parroquiais e nos 
lumes novos da noite de San Xoán.
Aseguran que a autorización de 
festas é un procedemento regula-
do polo.

O Concello devolverá á 
comisión do Casti ñeiro a 
fi anza por ocupar a vía 
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DEPUTACIÓN

O presidente da Xunta, Alfonso Rue-
da, reuniuse co presidente da Depu-
tación, José Tomé, con quen acordou 
impulsar a colaboración entre ámba-
las dúas administracións en materia 
de infraestruturas, servizos sociais, 
emerxencias e turismo.
Así o explicou nunha rolda de pren-
sa tras a reunión, que cualifi cou de 
“construti va e operati va, na que 
avanzamos en moitos asuntos”. Con 
esta xuntanza, remata a rolda de 
contactos que o ti tular do Executi vo 
galego comezou o mes pasado co 
obxecti vo de sentar a falar co presi-
dente da Fegamp, cos das catro de-
putacións e cos alcaldes das grandes 
cidades cos que non se ti ña reunido: 
Lugo e Vigo.
“É a primeira vez en cinco anos que 
levo á fronte da Deptuación que 
me reúno co presidente da Xunta. 
Son encontros que serven para fa-
lar, propoñer os diferentes puntos 
de vista e buscar solucións. Agardo 
que estas reunións conti núen, eu 
mesmo convidei a Alfonso Rueda 
a conti nuar con estas reunións de 
traballo no Pazo de San Marcos. Ao 
remate do encontro o Presidente da 
Deputación entregoulle a Alfonso 
Rueda como agasallo insti tucional 
un exemplar do libro Proxectos para 
o Hospital de Isabel II, o Insti tuto de 
2ª Ensinanza e a Deputación.
O mandatario provincial e o ti tular 
da Xunta acordaron crear grupos de 
traballo para abordar a transferen-
cia de infraestruturas viarias entre 
administracións, tendo en conta 
que a Deputación de Lugo é a que 
administración provincial que máis 
quilómetros ten, máis de 4.200km. 

En relación á Ronda Leste, Tomé pro-
púxolle a Rueda que a Xunta declare 
este proxecto como unha obra de 
interese supramunicipal, ademais 
de poñer sobre a mesa un trazado 
alternati vo que non afecte ás masas 
arbóreas nin ao leito e contorna do 
río Rato, conectándose directamen-
te coa N-VI na gasolineira do Miño.

ESTRADAS. En canto á estrada do 
Courel, a LU-651, Tomé Roca urxiulle 
a Rueda o arranxo integral da vía e 
que se axilice a reparación do treito 
que se derrubou. O ti tular da Xunta 
comprometeuse a licitar este ano 
esas obras de reparación do treito 
que se derrubara e darlle conti nui-
dade ás obras para “que os cidadáns 
desta zona da Montaña teñan unha 
mellor comunicación da que teñen, 
así que estaremos vixiantes para que 
se cumpra coa palabra dada”.
Pola súa banda, pediulle a reacti va-
ción da VAC Costa Norte, dándolle 
prioridade á variante de Viveiro 
“para sacar esa canti dade de tráfi co 
que hoxe atravesa a diario por esta 
cidade”. Tomé comprometeuse, así 
mesmo, pedirlle ao Goberno do Es-

tado axilizar a autovía A-74.
Tamén en materia de infraestrutu-
ras, o Presidente demandou que se 
desdobre a autovía Nadela-Monfor-
te pola súa importancia social. “Rue-
da amosoume o seu compromiso de 
traballar nese senti do, dando debido 
cumprimento ao acordo unánime 
do Parlamento de Galicia, coa inten-
ción de facer chegar esta autovía ata 
Monforte, algo que resultaría moi 
benefi cioso para a zona sur da pro-
vincia”.
Tomé trasladoulle, así mesmo, a súa 
preocupación polo estado da sanida-
de pública e sobre o Servizo de Axu-
da no Fogar coincidiron en que os 
concellos están asumindo forte car-
gas orzamentarias para este servizo.
Tamén trataron temas máis locais 
como o campus de Lugo, a creación 
dun Plan Industrial para Galicia que 
inclúa melloras para o Porto Seco. 
Tamén acordaron analizar o fi nan-
ciamento do Consorcio Provincial de 
Bombeiros da Provincia de Lugo para 
que se faga dun xeito semellante a 
Ourense e Tomé pediu acordo entre 
a Xunta e a Fegamp para a distribu-
ción do canon da auga.

Rueda e Tomé achegan posturas 
en temas sociais e de turismo

A Xunta de Goberno da Deputación 
aceptou un investi mento de máis 
de 1,2 millóns de euros de Fondos 
Europeos para desenvolver un novo 
proxecto que servirá para a moder-
nización dos padróns municipais 
da provincia. Así o informou o de-
putado de Promoción Económica 
e Social, Pablo Rivera Capón, quen 
explicou que o Ministerio de Políti ca 
Territorial comunicou a súa decisión 
de conceder á insti tución provin-
cial 1.260.000€ para desenvolver o 
proxecto Xeopadrón.
Rivera Capón indicou que estes 
fondos, que forman parte do Plan 

de Recuperación, Transformación e 
Resiliencia habilitado polo Goberno 
do Estado, benefi ciarán aos 67 con-
cellos da provincia e permiti ranlles 
seguir mellorando o funcionamento 
dos propios Concellos e prestar así 
un mellor servizo público aos veciños 
e veciñas.
“O que imos levar a cabo con esta 
importante dotación económica é a 
revisión en profundidade da infor-
mación que o Insti tuto Nacional de 
Estatí sti ca ten en cada concello so-
bre os habitantes empadroados e as 
súas vivendas”, detallou. “En concre-
to, poñeremos en marcha un novo 

sistema de xesti ón da información 
sobre os territorios de ámbito muni-
cipal, revisando os datos do padrón 
que ten cada concello e contras-
tándoos cos que dispón o Insti tuto 
Nacional de Estatí sti ca (INE). Deste 
xeito, o INE contará cunha informa-
ción depurada, contrastada, veraz e 
actualizada en relación aos habitan-
tes de cada municipio”, avanzou o 
Deputado.
Nas súas palabras destacou que “a 
concesión desta axuda económica 
vén a demostrar a capacidade que 
temos dende a Deputación para con-
seguir fondos da Unión Europea”. 

Captan Fondos Europeos para a 
modernización dos padróns

A Deputación de Lugo reclamará á 
Xunta de Galicia o deseño dun Plan 
Integral de Atención Sociosanitaria 
que garanta o acceso aos servizos 
sanitarios das persoas maiores e 
das persoas dependentes, tanto 
do medio urbano como do rural, 
residan nos seus domicilios ou en 
establecementos vencellados á 
rede asistencial pública ou privada. 
Así se acordou no Pleno ordina-
rio do mes de xullo, tras a moción 
presentada polos socialistas, que 
foi aprobada por unanimidade cos 
votos a favor do PSdeG e do BNG e 
cos votos en contra do PP.
O deputado de Promoción Econó-
mica e Social, Pablo Rivera Capón, 
explicou que o cambio que pro-
pón facer a Xunta ao decreto que 
regula as condicións e requisitos 
específi cos que deben cumprir os 
centros de atención a maiores “ten 
un carácter lesivo para os centros 
de menor tamaño” -como os que 
compoñen a rede da Deputación- 
porque a rati o de persoal de enfer-
mería con que obriga a contar re-
sulta máis custoso para os centros 
pequenos que para os de carácter 
masifi cado que propón o Executi vo 
autonómico.
O texto da moción aprobada re-
clama ademais que o Plan garanta 
o acceso á carteira de servizos sa-
nitarios de todas as persoas usua-
rias dos centros da rede asistencial 
a maiores –residencias, fogares 
asistenciais ou vivendas comuni-
tarias- de xeito que non se produ-

zan situacións de desigualdade en 
función da ti poloxía do centro, do 
seu tamaño o do seu ti po de xes-
ti ón. Inclúen ademais a demanda 
do reforzo inmediato dos servizos 
sanitarios do rural, especialmente 
no que fai referencia a Atención 
Primaria; e o reforzo do persoal de 
enfermaría, así como dos medios 
materiais necesarios para garanti r 
a atención ou traslado a centros 
sanitarios dos maiores usuarios de 
residencias sempre que o precisen.
O Pleno tamén sacou adiante outra 
moción do PSdeG para reclamar á 
Xunta de Galicia que anule a suba 
do canon de recollida de lixo anun-
ciada por Sogama o pasado mes 
de xuño aos concellos. A iniciati va 
saíu adiante cos votos a favor dos 
socialistas e do BNG e coa absten-
ción do PP.

EDUCACIÓN. A iniciati va do BNG, 
e pese ao voto en contra do PP, o 
pleno provincial reclama á Conse-
llería de Educación que respecte 
os rati os que estableceu e suspen-
da os agrupamentos e recortes de 
persoal previstos nos colexios da 
Fonsagrada, Alfoz, Baleira, Bóveda, 
Ribas de Sil, Sober, Bóveda ou Pan-
tón, onde as ANPAS se están mobi-
lizando para manter a calidade.
Tamén durante o últi mo Pleno o 
alcalde do Incio, Héctor Manuel 
Corujo González, tomou posesión 
como deputado provincial do PP 
en substi tución de Carmen José 
López Pérez.

O Pleno reclama á Xunta 
un plan integral de 
atención sociosanitaria
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TEMPO DE VERÁN

Lucía Blanco
Ir de porta en porta para xuntar 
o diñeiro, horas de traballo para 
pechar o programa, organizar 
xuntanzas para conseguir finan-
cialo, xestionar as subvencións e 
meses de planificación cun único 
obxectivo: que os veciños e veci-
ñas poidan gozar da celebración 
como é debido.
“A xente pregunta como facemos. 
Este ano estabamos vendo á París 
de Noia, que abría as festas, e no 
primeiro pase dous da comisión 
andabamos cerrando orquestras 

para o ano que vén”, explica Jairo 
López da comisión das Gándaras, 
en Lugo.

AS GÁNDARAS, LUGO

A ese nivel chega a planificación. 
“Os veciños están empezando a 
desfrutar das festas e nós xa es-
tamos pensando nas próximas”, 
detalla este mozo que leva 14 
anos  na organización da cita, un 
cargo que parece xa “vitalicio”. 
“Non che está asignado pero ou 
decides ti parar ou se é polos ve-
ciños probablemente non pares. 
No 2019 o meu compañeiro e eu 
anunciamos que íamos facer un 
parón porque levamos case unha 
década traballando e non fomos 
capaces porque nos pedían se-
guir”. 
Jairo, que conta con experiencia 
máis que sobrada, asegura que 
cada vez son máis complexos os 
preparativos. “As cousas empeza-
ron sendo moito máis fáciles do 
que son hoxe en día. Principal-
mente porque cambiou o pape-
leo do Concello e tamén a nor-
mativa da Xunta en canto a festas 
no 2018, todo se foi complican-
do, que nunha parte é necesa-
rio pero costa”. A alta demanda 
en canto a formacións tamén os 
obriga a adiantar as contrata-
cións. “Se queres conseguir unha 
orquestra como a París ou Cine-
ma, necesitas unha planificación 
dun ano polo menos e sendo en 
marzo, se fora en xullo e agosto 
xa necesitarías un par de veráns 
como mínimo”.
Grazas ao seu esforzo lograron 
que o San Xosé sexa unha das 
celebracións referentes na cida-
de. “Nos últimos 14 anos medrou 
bastante, de ser unha festiña de 
barrio pequena que non viña nin-
guén, só os propios veciños, a ser 
unha das grandes aquí”. Pero non 
quixeron quedar aí, polo que os 
7 membros desta organización 
tamén se animaron a volver a po-
ñer no calendario unha tradición 
que levaba tempo desaparecida 
para o barrio, o San Xoán. 
“Facíao a asociación de veciños e 
quixemos recuperala como unha 
xuntanza veciñal”. Pero a acollida 
que tivo sorprendeunos. “Ao final 
veu moita xente, non contaba-
mos con que tivera tanto éxito. 
Estamos moi agradecidos porque 
todos desfrutaron e mentres os 
veciños estean contentos non 

pode haber outra maneira”. Des-
taca que sempre contan co seu 
apoio. “Moitos colaboran con 
nós ao longo do ano, mesmo no 
San Xoán chegou o momento que 
se nos foi das mans e algúns arre-
mangáronse e axudaron a botar a 
festa adiante”.

O NOSO FOZ

Na comisión O Noso Foz tam-
pouco descansan. Encárganse de 
organizar, xunto co Concello, al-
gunha das citas máis consolida-
das no municipio focense, entre 
elas o Entroido ou o San Louren-
zo. Tamén colaboran nas Festas 
do Carme que se celebraron na 
vila, como vén sendo habitual, 
no mes de xullo, aínda que a súa 
preparación arrancou en agosto 
do ano pasado. “A organización 
foi dura, como todos os anos! 
Pero estamos rodeados de xente 
boa e moi válida que nos axuda 
sempre en todo o posible”, din.
O pregón, as verbenas, as pre-
sentacións literarias e as alfom-
bras florais protagonizaron o 
programa porque o seu obxec-
tivo sempre é “adaptar as pa-
tronais e as festas do concello 
a todos os públicos, que poidan 
desfrutar desde os máis novos 
ata os máis maiores”. Recoñecen 
que cada ano é máis complicado 
organizar unha festa, “aínda que 
tamén gañas experiencia”. Son 
sete nesta asociación que se re-
novou fai un par de anos e que 
enriquece a oferta cultural do 
municipio con propostas musi-
cais, de teatro, danza, literatura, 
exposicións, homenaxes ou ini-
ciativas para os máis cativos. 
“Intentamos realizar sempre 
actividades para todos os pú-
blicos e repartidas un pouquiño 
por toda a vila, para que todos 
poidamos desfrutar delas du-
rante estes meses de verán”.  O 
esforzo “persoal e emocional” 
que conleva formar parte dunha 
asociación non pasa desaperci-
bido para os integrantes. “Tes 
que inverter unha cantidade 
considerable de tempo para que 
as cousas saian. É unha respon-
sabilidade tremenda e cada vez 
é máis difícil. É reconfortante 
traballar para a vila, pero tamén 
esgotador, quen diga que todo é 
positivo minte”. 
Pero o agradecemento por par-
te dos focenses, aos que animan 
a tomar parte na comisión, fai 
que todo esforzo pague a pena. 
“Animamos aos veciños a unirse 
á asociación, seguro que entre 
todos se farían unhas grandes 
festas e fai falta aire novo aquí 
dentro. Temos que recoñecer 
que grazas á comisión coñece-

Especialmente no verán 
vese o resultado do esforzo 
de centos de comisións que 
loitan porque as tradicións 
non se perdan apoiándose 
nuns preparativos que 
comezan moito antes

“Estabamos na verbena contratando 
ás orquestras para o ano seguinte”
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mos xente incrible e iso é algo 
que nos levamos con nós para 
sempre”, afirman.

VILALBA

As patronais de Vilalba volven 
estar organizadas por unha comi-
sión despois de varios anos nos 
que o Goberno local era o encar-
gado dos festexos. Ramón, Vicen-
te, Cristina, Sonia, Marta e Char-
lie deron un paso adiante para 
que os vilalbeses e vilalbesas non 
quedaran sen o seu ansiado San 
Ramón. “Estás esperando todo o 
ano polas festas, sobre todo o día 
31 de agosto que vén xente que 
solo a ves eses días. Xa se nota 
no ambiente que se respira no 
pobo”, conta Vicente.
Ademais da financiación muni-
cipal, están a preparar o libro 
das festas e vendendo rifas para 
unha viaxe, sen data, valorada en 
2.000 euros. “Tes que ir pedindo 
bar por bar, tenda por tenda e ta-
mén facendo anuncios para que 
o pobo se implique. Xa non se 
pide casa por casa porque é unha 
loucura, pero estamos vendendo 
papeletas”, afirma Ramón. Andar, 
pedir, falar moito e días e máis 
días de dedicación, así se podería 
resumir o traballo. “Moita xente 
igual pensa que nos metemos na 
comisión para levarnos algo. E 
nós non levamos nada, ao con-
trario, estou co coche de arriba 
para abaixo. E constituímonos 
como asociación, todo vai coas 
súas facturas porque queremos 
telo todo ben”.
O traballo comezou no mes de 
maio e foi preciso axustarse ao 
máximo aos recursos económicos 
cos que contan. “Co diñeiro que 
temos queremos pagar todo e se 
chega para algo máis mellor. Se 
contrataramos nós as orquestras 
xa sabes máis ou menos ata onde 
podes chegar, pero como xa esta-
ban contratadas temos que pa-
galas, non vas cambialas porque 
tampouco quedan moitas coa 
cantidade de celebracións que 
hai na zona nesas datas”, explica.

Foliadas, pasacalles, verbenas, ac-
tividades para os máis cativos, a 
Xira ou o Día do Traxe Rexional con-
forman a programación deste ano 
que segue a fórmula tradicional. 
“É complicado facelo todo, temos 
por exemplo o Certame Literario 
que cumpre 50 anos e temos que 
axudar a que saia en condicións”. 
Porque a súa razón de ser é clara: 
“Estamos loitando para que os ve-
ciños teñan unhas festas e se xun-
ten cos seus seres queridos”.

OURAL, SARRIA

Asumir a responsabilidade nunha 
parroquia tampouco resulta nada 
doado. “Este ano quedamos dous 
á fronte, normalmente saen catro 
e dos catro que saíron máis dúas 
reservas non quixeron”, conta 
Javier Coto que, xunto con Jose, 
conforman a pequena comisión 
da parroquia sarriá de Oural, aín-
da que a experiencia venlle de fa-
milia. “Fai 40 anos os nosos pais 
estiveron na comisión. Nós so-
mos amigos desde pequenos, así 
tamén discutimos menos —co-
menta entre risas—. Xa fixemos a 
festa fai 20 anos, aínda que non 
quedamos moi contentos co que 
se puido facer daquela e decidi-
mos entre os dous facelo mellor 
esta vez dentro do que se pode”. 
Pecharon o programa no mes 
de novembro para as festas que 
celebran en xullo, pero ao longo 
do ano non cesaron na súa activi-
dade. “Non é fácil, en moitos po-
bos igual se dan cotas máis gran-
des pero eu entendo que non 
se pode, aínda que se se quere 
ter festa hai que xuntar cartos”. 
Por iso organizaron o Magosto 
en novembro con sesión de Dj e 
música tradicional. “Foi moi ben, 
pero metémonos en moito gasto 
entón a ganancia foi pequena. 
Así que en abril tivemos a Festa 
da Xuventude e trouxemos cha-
rangas que nos cedeu a Deputa-
ción e un dúo. Contamos tanto 
co apoio dos veciños como moita 
xente que non era do pobo que 
veu e quedamos moi contentos. 

Non temos queixa ningunha”.
Precisamente, o factor económi-
co, recoñece, preséntase como 
o maior reto. “Xuntar os cartos 
faise duro. Facer unhas festas nas 
que a metade do presuposto ou 
mesmo un 60 % se xunta fóra do 
pobo supón moitas horas pedin-
do. Neste caso, todo o mundo 

dixo que lle gustara o cartel pero 
tampouco se pode facer moito 
máis porque o prezo das orques-
tras é o que é e moitas das que 
están collidas xa sería inviable 
traelas tamén. Tivemos unha pe-
quena colaboración da Xunta e 
todo axuda”.  
As mans non sempre chegan, 
polo que tanto Javier como Jose 
están moi agradecidos as súas 
mulleres, xa que “sendo solo 
dous sería imposible”. Xunto 
coas horas de dedicación e o 
esforzo, hai que compatibilizalo 
coa rutina, destaca este camio-
neiro. “A idea de facer unha fes-
ta é traballar ao final vas sacan-
do tempo de onde podes, é un 
ano e intentamos levalo o mellor 
que podemos”. Javier queda ta-
mén co gran apoio do seu com-
pañeiro. “Nós que somos ami-
gos desde pequenos e vivimos 
no mesmo pobo pois serviunos 
para xuntarnos case todas as se-
manas. Dicímolo moitas veces, 
valeunos para coller un hábito 
que non debemos perder por-
que sempre andivemos xuntos 
e queiras que no co tempo valo 
perdendo”.

 Son meses de 
 planificación cun 
 único obxectivo: 
 que os veciños 
 e veciñas 
 poidan gozar 
 da celebración 
 como é debido 
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AO NOSO CARÓN friol

Os deputados populares Demetrio 
Salgueiro e José Ángel Santos ocu-
parán a viceportavocía primeira e 
segunda, respectivamente, no novo 
reparto de función do Grupo Provin-
cial Popular trala saída de Carmen 
José López que, ata agora, exercía de 
vicevoceira primeira.
O voceiro provincial popular, Anto-
nio Ameijide, explica que este novo 
reparto de funcións “é o resultado 
do consenso dentro do equipo e ten 
como obxectivo favorecer o desen-
volvemento do traballo do mellor 
xeito e cunha rigorosidade máxima”. 
Antonio Ameijide referenda esta 
decisión do Grupo Popular e afirma 
que “son as persoas idóneas para 
asumir estas funcións dado o seu 
amplo coñecemento da xestión mu-
nicipal, do funcionamento da Depu-
tación e da provincia de Lugo”.
Este acordo de todos os deputados 
populares realízase na procura “do 
mellor para a provincia” xa que “tal 
e como dixemos dende o día que 
tomamos posesión realizamos unha 
oposición construtiva, dando priori-
dade aos intereses de todos os veci-

ños da provincia”.
Así mesmo aproveitaron esta reu-
nión para organizar o traballo do 
equipo provincial na zona máis oc-
cidental da Mariña lucense, partici-
pando nesta reunión representantes 
alcaldes e voceiros do entorno. “O 
motivo de descentralizar as reunións 
de traballo e desprazar a todo o gru-
po provincial de xeito habitual pola 
provincia é coñecer de primeira man 
a situación real de cada comarca o 
que reforza a relación de apoio do 
Grupo provincial co resto de grupos 
municipais e compañeiros da provin-
cia”, sinalou.

José Ángel Santos ocupará 
a viceportavocía do Grupo 
Provincial Popular

EN BREVE

DÍA DO MAIOR. Un ano máis, xa 
van 31, o pavillón de Friol acolleu 
a celebración Día do Maior cun 
xantar no que participaron centos 
de veciños, que puideron desfrutar 
dun menú galego en plenas festas 
patronais. Na celebración, patroci-
nada e organizada polo Concello de 
Friol, non faltou a festa, a conversa 
e o recoñecemento aos maiores do 
termo municipal.

CONCILIACIÓN. O Concello de Friol 
ampliou o servizo de madrugado-
res tamén durante o verán para 
axudar a conciliar a vida familiar e 
laboral. Para as familias interesadas 
no mesmo, ata o venres 30 de agos-
to levarase a cabo no edificio anexo 
ao PAI (aula de madrugadores). As 
inscricións poden facerse nas ofici-

nas do Concello de Friol ou no co-
rreo info@concellodefriol.es.

ESPECTÁCULO. A casa da cultura 
de Friol acollerá o domingo 4 de 
agosto un espectáculo de música 
a cargo de Zoelas co título Des(a)
fiada. Tecendo música, fiando 
memoria. Como en case todas as 
historias, sempre hai dúas caras 
dunha mesma moeda. A muller 
ao longo dos tempos, tocoulle 
case sempre ficar na cara non 
protagonista, na menos visible, 
pero non por iso na que máis 
doado resulta habitar. O proxec-
to-espectáculo  pretende analizar 
cal foi aposición da muller no ru-
ral de Galicia nos grandes aconte-
cementos da historia a través dos 
seus propios testemuños.

Friol clausurou este domingo as 
súas Olimpíadas Rurais, que ao fi-
nal conseguiron un gran éxito de 
participación durante as tres xor-
nadas que duraron.
O equipo gañador desta primeira 
edición foi Juais Team, sendo o 
segundo Transjalaicos e o terceiro 
Lamalexos.
Finalmente as sesións de probas 
contaron con numeroso público 
que se achegou a Friol para ver 
disputar as diferentes probas ce-
lebradas, como os zancos, os tira-
dores, o lanzamento de lastra, a 
carreira de sacos, o garrote, daca-
balo, a cucaña, os mizos, as cintas, 
a corda, a carretilla, a sillita da raí-
ña, a corda ou os lazos.
A inspiración para crear estas pri-
meiras Olimpíadas Rurais de Gali-
cia xorde das primeiras olimpíadas 
rurais que se celebraron en Espa-
ña: as dos Pedroches (Estraña, 
Córdoba), que desde hai 14 anos 
congregan cada verán a 48 equi-
pos de todo o sur para competir 
nunhas Olimpíadas que recuperan 
os xogos tradicionais dos pobos.
Ademais das probas deportivas, 
esta primeira edición contou con 
outras actividades paralelas como 

actuacións musicais e experien-
cias gastronómicas.
O alcalde, José Ángel Santos agra-
deceu a todos os participantes que 
formaron cada equipo, “sen dúbi-
da, a parte de ser valentes e com-
petitivos, deron un exemplo de 
compañeirismo, compadreo e ami-
zade. Moitas grazas aos veciños e 
veciñas de Friol pola boa acollida, 
implicación e apoio, para que este 
proxecto fose unha realidade.”
Tamén tivo palabras de agradece-
mento para o Colectivo Hércules, na 
figura do seu presidente, Tor López, 
a todos os xuíces, aos speakers, ao 

promotor mediático Sacho-selfie, a 
todos os expositores e aos traballa-
dores do Concello.
“E por último dar as grazas a Xun-
ta de Galicia, concretamente a 
Consellería de Medio Rural que a 
través da Agader financia conxun-
tamente con Turismo o 100% estas 
Olimpíadas Rurais, especialmente 
agradecer o apoio incondicional da 
Conselleira María José Gómez”.
Na entrega de premios anunciou-
se tamén que o próximo ano vol-
verán as Olimpíadas Rurais e vol-
verá ser Friol o punto de encontro 
para a nova cita.

Rematan as primeiras Olimpíadas 
Rurais de Galicia con gran éxito

O Concello de Friol vén de adquirir 
35 contedores verdes de 800 litros 
para a recollida de residuos nas pa-
rroquias, elementos que eran moi 
necesarios debido a que moitos dos 
existentes estaban en mal estado de-
bido ao seu uso e a que están expos-
tos ás inclemencias meteorolóxicas. 
Este material foi subministrado pola 
empresa Galicia Solucións Globais 
SLU por un importe de case 8.000 
euros.
Tamén se fixo con unha máqui-
na destinada ao servizo de medio 
ambiente, unha desbrozadora de 
brazo, moi necesaria para facilitar 
os labores de mantemento das es-
tradas municipais. A compra de esta 
máquina e dos contedores supón 
un importe de arredor dos 50.000 
euros.
A adquisición de todo o detallado 
por parte do Concello de Friol é po-
sible grazas a unha orde de axudas 
da Vicepresidencia Primeira e Con-
sellería de Presidencia, Xustiza, pola 
que se convocaron subvencións a 

través do Fondo de Compensación 
Ambiental da Xunta de Galicia.
Todo este material e maquinaria será 
de moita utilidade para os veciños e 
veciñas, así como tamén para os tra-
balladores do Concello de Friol, xa 
que poderán cambiar os contedores 
que están en mal estado nas distin-
tas parroquias, e tamén poderán 
facer dun xeito mellor e mais doado 
a limpeza de maleza das pistas mu-
nicipais, para facilitar o paso polas 

mesmas a todos os veciños e veciñas 
de Friol, e tamén de todas as persoas 
que se acheguen ou pasen polo mu-
nicipio.
Para o Equipo de Goberno isto é algo 
moi importante, e como di o seu al-
calde José Ángel Santos “temos que 
intentar aproveitar todas as axudas 
dispoñibles para renovar o material 
existente e facernos con maquinaria 
nova que facilite o traballo diario de 
mantemento do municipio de Friol”.

O Concello  adquire contedores 
para o rural e unha desbrozadora
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castro de rei

O Concello está a completar o plan 
de rehabilitación de camiños en zo-
nas de reestruturación parcelaria da 
Xunta de Galicia, tal e como infor-
mou o alcalde, Francisco Balado.
Neste proxecto acometéronse actua-
cións en disti ntas zonas de concen-
tración parcelaria do Concello, entre 
as que se citan varias parroquias. Así 
na parroquia de Balmonte actuaron 
na zona da Igrexa, Vilaseñor, A Valiña 
e Zacariade. Tamén, en San Marti ño 
de Goberno, concretamente nos lu-
gares de Anoca, Outeiro e Ameixide.
Tamén forman parte deste plan Ba-
zar, na que se actuará nos lugares de 

A Mudia, As Penelas e Cornide. Así 
mesmo afectará a Ponte de Outeiro 
e Pacios, concretamente na zona da 
Ponte, desde a LU-120 ata Pacios. En 
Ramil está previsto que actúen no 
Caxigal e Medianeiros.
A actuación deste plan ten un orza-
mento de 199.377,50 euros e consis-
te principalmente nun dobre trata-
mento bituminoso de asfalto que se 
aplica sobre todas as vías de ti tula-
ridade municipal con regularización 
nas zonas nas que o fi rme estea máis 
deteriorado, así como a limpeza de 
cunetas. Están fi nanciadas a cargo 
dos fondos do Agader.

Remata a rehabilitación 
de camiños da parcelaria

A localidade de Castro Riberas de 
Lea xa ten preparado o seu pro-
grama de festas patronais, que se 
celebrarán os días 2, 3, 4 e 5 de 
agosto.
Será unha churrascada veciñal, o 
venres día 2, a que abrirá a cele-
bración. Poderá asisti r todo o que 
queira, xa que venderase tí ckets o 
mesmo día a 10 euros. Ao fi nali-
zar, sobre as 23.30 horas haberá 
verbena con Los Españoles e DJ 
Machito.
O sábado serán Os Valuros o en-
cargados de abrir a sesión cos 
seus pasarrúas e posterior actua-
ción ás 12.30 horas, antes da misa 
e a procesión. Ás 14.15 horas está 
prevista a sesión vermú, que con-
tará coa orquestra Trébol, que ta-
mén se ocupará da verbena xunto 
a New York. Pola tarde ese mesmo 
día haberá xogos tradicionais e 
animación para todas as idades.
O domingo abrirá coa música da 
Charanga 555, antes da misa e 
procesión, que será ás 13.30 ho-

ras. Ás 14.15 horas o pregón es-
tará a cargo de Leti cia Regueiro, 
doutora en Enxeñaría Química, 
xusto antes da sesión vermú que 
dará Stéreo. Despois do xantar 
serán Festi cultores Troupe o que 
seguirán poñendo música toda a 
tarde. Ás 18.30 horas será tempo 
para os nenos, con festa da escu-
ma e inclables e pechará a xorna-
da a verbena de Stéreo e Costa 

Dorada.
No descanso, sobre ás 1.30 horas, 
haberá fotos de arti fi cio.
O luns 5 clausuraranse as festas. 
Haberá misa ás 13.30 horas e a 
parte musical estará a cargo de 
Principal, en dobre sesión, e do 
Combo Dominicano pola noite. 
Pola tarde, ás 15.30, está previsto 
unha sesión musical de seis horas 
a cargo de Disco Móvil Hermo.

Castro Ribeiras de Lea abrirá o 
día 2 as festas cunha churrascada

O concello de Castro de Rei conti -
nuará coa celebración da Festa da 
Malla, recuperada o ano pasado 
tras tres sen celebrarse pola pande-
mia, na que é a XXI edición. Como 
sempre, a festa dividirase en tres 
xornadas. A primeira, a sega, terá 
lugar o sábado 3 de agosto na fi n-
ca de Escairo, onde se traballará a 
parti r das 10.30 horas. A quedada 
será ás 10:00 diante do bar Ruta do 
Azúmara.
A seguinte xornada terá lugar o 11 
de agosto coa meda que dará co-
mezo ás 11:00 horas no campo da 
feira de Castro de Rei coincidindo 
coa feira quincenal.
Está prevista para esta xornada a 

actuación dun grupo de música tra-
dicional dentro da programación 
cultural Tradigalu 2024.
Para rematar, o domingo, 18 de 
agosto, regresa a malla, día princi-
pal da festa, que comezará ás 10:00 
horas no campo da feira. Ao me-
diodía será o xantar popular ame-
nizado por un grupo musical.
Un ano máis esta festi vidade está 
organizada pola Asociación Ami-
gos da Feira, que leva 20 edicións 
ocupándose desta festa coa que se 
intenta recuperar unha tradición 
agraria da zona.
As previsións esti man unha parti -
cipación de 600 persoas, que é o 
número habitual das últi mas citas.

Castro de Rei conti nuará 
un ano máis coa Festa 
da Malla, na XXI edición

A Consellería de Cultura, Lingua e 
Xuventude puxo en marcha, en co-
laboración coa Secretaría Xeral de 
Igualdade da Consellería de Pro-
moción do Emprego e Igualdade o 
programa Bibliotecas, Arquivos e 
Museos Corresponsables, para fa-
vorecer a conciliación das familias 
con nenas, nenos, mozos ou mozas 
de 6 ata 16 anos de idade desde un 
enfoque de igualdade entre mulleres 
e homes.
Nestes obradoiros terán prioridade 
as familias monoparentais, víti mas 
de violencia de xénero ou outras 
formas de violencia contra a muller, 
mulleres en situación de desem-
prego de longa duración, mulleres 
maiores de 45 anos ou calquera ou-
tra unidade familiar con necesidades 
en materia de coidados de nenas e 
nenos.
Con este fi n, o Museo do Castro de 
Viladonga arrancou un campamento 
cultural de conciliación para nenos 
e nenas de 6 a 12 anos baixo o tí tu-
lo Campamento Castrexo na Reserva 
da Biosfera Terras do Miño.
Das catro quendas segue aberta a 
matrícula para as dúas últi mas, do 
12 ao 23 de agosto e do 26 de agosto 
ao 6 de setembro. O horario do cam-
pamento é de luns a venres de 9:00 a 
14:00 horas e nel faranse obradoiros 
e viaxes culturais.

Viladonga acolle 
un campamento de 
conciliación

O Pleno de Castro de Rei aprobou 
co acordo da oposición o orzamen-
to para o presente exercicio, que 
ascende a 5.659.400 euros, un mi-
llón máis que o ano pasado debido 
ao incremento de fondos en todas 
as parti das.
O rexedor, Francisco Balado, des-
tacou os investi mentos en servi-
zos sociais, dotados con 889.228 
euros, 65.000 euros máis que en 
2023, cos que fi nanciará o Servizo 
de Axuda no Fogar.
Outros dos capítulos avultados 
das contas son as infraestruturas, 
ás que se desti nan 952.000 eu-
ros. Unha parte importante deses 
cartos, 769.000 euros irán para o 
acondicionamento de vías. Outras 
das obras previstas son a amplia-
ción do cemiterio de Duarría e 
as melloras do parque infanti l de 
Castro de Rei e a muralla. Recibirán 
para estas dúas achegas do canón 
eólico e do ARI.
Para fomento do emprego van 
544.438 euros, que contrastan cos 
148.775 do ano 2023. Este aumen-
to é debido a que será este conce-
llo o que coordine o taller de em-
prego que comparte con Cospeito 

e Outeiro de Rei.
No capítulo de educación estable-
cen unha parti da de 427.000 euros 
que van ao fi nanciamento da es-
cola infanti l e o mantemento dos 
colexios, sen que falten as axudas 
e subvencións a colecti vos, que su-
man 60.000 euros.

SANIDADE. A situación sanitaria 
tamén foi protagonista nun pleno 
que se prolongou durante dúas 
horas. Por unha banda o PP levou 
unha moción pola que se insta ao 
Ministerio de Sanidade a paliar o 
problema da falta de médicos, ini-
ciati va na que o PSOE abstí vose. O 
BNG tamén levou a súa reclaman-
do que se manteñen os servizos 
médicos no consultorio de Castro 
de Rei, na que tamén houbo acor-
do. 
O conselleiro de Sanidade, Antonio 
Gómez Caamaño, xunto co xerente 
da área sanitaria de Lugo, A Mariña 
e Monforte de Lemos, Ramón Ares, 
trasladoulle ao alcalde de Castro de 
Rei, Francisco Balado, que o consul-
torio do municipio volverá prestar 
servizo en setembro, tras a reorde-
nación asistencial do verán.

Aprobado un orzamento 
de 5,6 millóns de euros
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Outeiro de Rei volveuse a encher de 
decenas de veciños e visitantes que 
se achegaron á XIV edición da Fei-
ra de Artesanía, que coincidiu coas 
festas patronais na honra de Santa 
Isabel. O evento, que é todo un es-
caparate das elaboracións manuais, 
contou coa asistencia 63 postos de 
artesanía e 18 de alimentación.
Acudiron artesáns de cerámica, 
cestería, madeira, instrumentos de 
música tradicional, gancho e calceta, 
xoiaría, coiro, traxes rexionais, ferro, 
complementos de moda, decora-
ción, cartón pedra, cerería, cosmé-
ti ca natural e xabóns naturais, bixu-

tería, esmaltes, cantaría, macramé, 
bolillos, manualidades, anti güida-
des, etc. Pola súa parte, a oferta en 
canto a alimentación tamén é varia-
da pois encóntranse mel, produtos 
de panadería, embuti dos, queixos, 
chocolates, doces, viños e licores e 
outros.
O programa da feira arrancou coa III 
Andaina Solidaria organizada pola 
Asociación Somos Unidos por el 
cáncer, asociación presidida por José 
Manuel Vázquez. Ao longo da xorna-
da houbo demostracións en vivo de 
ofi cios tradicionais e tamén dalgún 
dos traballos.

Outeiro de Rei rendeu 
tributo ao sector artesán

A Casa-Museo Manuel María fi xo 
pública a resolución do Xurado da 
primeira fase da IIIª edición do Con-
curso Manuel María de Composi-
cións Musicais que ten por obxecto 
premiar a mellor canción lírica para 
voz e piano escrita sobre un poema 
de Manuel María. Un concurso, o 
desta edición, que contou cun incre-
mento do número de composicións 
presentadas respecto á edición an-
terior e cunha signifi cati va parti ci-
pación de concursantes de fóra da 
Galiza. De feito, entre as cinco com-
posicións fi nalistas encóntranse as 
dúas presentadas por Saúl Aguado 
de Aza, nacido en Madrid e residen-
te en Segovia, e a presentada por 
Francisco José Carbonell, nacido en 
Valencia e residente en EE.UU.
O xurado decidiu escoller 5 com-
posicións para pasar á fase fi nal, o 
máximo que se prevé nas bases da 
convocatoria. Unha vez abertas as 
plicas foron designados como fi -
nalistas O carro, María Mendoza, 
presentada baixo o lema Centola da 
ría; Galiza, Saúl Aguado de Aza, pre-
sentada baixo o lema Saudade de 
Galiza; Neno, Saúl Aguado de Aza, 
presentada baixo o lema Saudade de 
Galiza; Mito, Luis Serrapio Fernán-

dez, presentada baixo o lema Lual, e 
Galicia, Francisco José Carbonell Ma-
tarredona, presentada baixo o lema 
Dunedain.
A canción gañadora determinarase 
entre estas 5 fi nalistas nun concerto 
público no Auditorio da Casa-Museo 
Manuel María o día 26 de outubro.
O xurado esti vo presidido por Mar-
garita Viso Soto, compositora, pianis-
ta acompañante, editora de música 
e musicóloga. Como vogal actuou 
Alejo Amoedo Portela. Catedráti -

co de Música e Artes Escénicas na 
especialidade de Repertorios con 
Piano para Instrumentos. Tamén 
como vogal, Julio Cabo Meseguer. 
Catedráti co no Conservatorio Supe-
rior de Música da Coruña. Actuou de 
secretario, con voz e sen voto, Alber-
te Ansede, presidente da Fundación 
Manuel María.
O certame conta cun premio en me-
tálico de mil euros para a composi-
ción gañadora e a publicación das 
parti turas fi nalistas.

O concurso musical da casa museo 
de Manuel María xa ten fi nalistas

A parroquia de San Lorenzo celebra  
o 10 de agosto unha xuntanza.
O sábado ás 13.00 darán comezo as 
celebracións cunha misa solemne 
na honra a San Lourenzo para con-
ti nuar cunha sesión vermú a cargo 
da orquestra Epo-K. Este mesmo 
grupo ocuparase da verbena ese 
mesmo día.
Está prevista un xantar popular ás 
15.00 horas a base de entremeses, 
polbo, churrasco mixto, sobreme-
sa, bebida e café a un prezo de 30 
euros para socios e de 25 para non 
socios.
Este mesmo menú dá dereito a des-
frutar duns pichos á hora da cea.
Ademais, pola tarde. haberá xogos 
populares para todas as idades. Os 
que desexen parti cipar deberán ins-
cribirse con antelación no 603 737 
591 e no 686 381 039.

San Lorenzo de 
Aguiar celebra unha 
xuntanza o día 10

CONVIVIO DA CULTURA GALEGA

A Casa Museo Manuel María acolleu o acto de inauguración da  XI Convivio 
da Cultura Galega, que reúne o asociacionismo de base do país arredor do 
legado do poeta. A festa conti nuou durante a tarde cunha foliada e un con-
certo de Os Carunchos na carballeira de Santa Isabel.

O presidente da Deputación de 
Lugo, José Tomé Roca, e o pre-
sidente da asociación centro de 
interpretación Avifauna, Antonio 
Ibáñez Burgo, asinaron un conve-
nio de colaboración mediante o 
cal a insti tución provincial realiza 
unha achega económica de 40.000 
euros. A través desta colaboración 
a Deputación contribúe ao funcio-
namento deste zoo ornitolóxico, 
situado no concello de Outeiro de 
Rei, e que alberga cerca de medio 
millar de aves de 250 especies di-
ferentes.
Concretamente, a insti tución pro-
vincial fai posible a execución dun 
programa educati vo, que inclúe 
visitas guiadas gratuítas por este 

centro de interpretación, e no que 
parti ciparon preto de 4.000 per-
soas no ano 2023. A principal fi nali-
dade desta iniciati va é sensibilizar a 
poboación sobre a conservación do 
medio ambiente, o coñecemento 
das aves, as súas principais amea-
zas e as medidas de conservación 
existentes.
Así mesmo, este proxecto, que se 
dirixe a ANPAS, centros escolares da 
provincia e asociacións sen ánimo 
de lucro relacionadas co ámbito da 
cultura, a natureza, a educación, a 
discapacidade e a integración, con-
tribúe ao coñecemento da riqueza 
da fauna que habita en Galicia e a 
unha mellor conservación do patri-
monio natural da comunidade.

Preto de 4.000 persoas 
visitaron o zoo Avifauna

O Concello de Rábade presen-
ta a programación das Festas 
na honra a Santa María, que se 
van celebrar os días 10, 11, 12, 
13, 14 e 15 de agosto con ac-
tuacións e acti vidades todos os 
días.
As Patronais de Rábade darán 
comezo o día 10 de agosto, sá-
bado, coa celebración do XXVIII 
Rabafolk. O festi val dará come-
zo ás 22:00 horas na Praza de 
España coa actuación Eoghanxo 
Unit (Galicia-Irlanda). Seguiran-
lle, Sin a Deir Sí (Irlanda), Terrae 
(Galicia) e o grupo local Axeigo. 
Tamén haberá animación de rúa 
a cargo de Cadabatú (Galicia).
O 11 de agosto farase a Festa do 
Río coa XXII Esbatuxada, unha 
competi ción de barcas caseiras 
que surcarán o Miño. Haberá un 
concerto da Banda de Música 
Sons e Soños e Pop Rock e a ac-
tuación da Charanga Aloumiño.

O día 12 de agosto, luns, habe-
rá teatro a cargo de Os luns ao 
sol do Centro Dramáti co Galego, 
que representará De Vilatriste a 
Vilalegre.
O 13, chega a Rábade o musical 
Camiñantes e Cantantes con La 
Oca Band, Pili Pampín, Manqui-
ña e Pepe Suevos no Campo da 
Feira ás 22:00 horas. A verbena 
estará amenizada pola Orques-
tra Olimpus e o Dúo Eclipse.
O 14 de agosto, festi vo local, o 
Concello de Rábade celebra o 
Día da Bicicleta coa actuación 
durante a proba de Lilicicleta. 
Tamén haberá actuacións musi-
cais a cargo do Grupo Beatriz e 
Grupo Ritmo.
O día grande, o 15 de agosto, 
actuará a Orquestra Escaparate 
e o Grupo Montreal e farase a 
XVIII descarga pirotécnica. Á 
tardiña actuará Moc Moc espec-
táculos con Mere Clown.

Rábade celebrará as 
patronais do 10 ao 15
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O Concello de Guntí n conti núa a 
mellorar os camiños de ti tularida-
de municipal. Tras as actuacións 
levadas a cabo nos camiños e nas 
pistas de Nogueiras, Fontao, na 
Horta e tamén en Arriba de Ferroi 
e no asfaltado e na canalización no 
núcleo de Constante, nestes días 
traballaron na mellora do acceso 
ao núcleo de Lousadela.

Dende o Goberno local apostan así 
por labores de mellora e acondi-
cionamento do fi rme.  Estas actua-
cións coas que pretenden facilitar a 
vida da veciñanza das súas 31 pa-
rroquias súmanse a outros proxec-
tos do Goberno local como son a 
humanización do campo da feira 
de Grolos ou a creación dun novo 
aparcadoiro.

Melloran os accesos ao 
núcleo de Lousadela

rábade

No XVI Certame de Pintura Rápi-
da organizado polo Concello de 
Rábade anotáronse 31 arti stas, un 
dos anos de maior parti cipación 
ata o de agora, con pintores che-
gados de Galicia e de diferentes 
puntos do Estado.
A gañadora foi Marta Bravo de 
Gijón, seguida de Isabel Seidel de 
Amoeiro, Lolo Serantes de Ponfe-
rrada e Carlos Montero de Murcia.
Tamén se reparti ron 3 accésits 
para Diego Fernández, Federico 
Plasencia e Montserrat Valero.
Os premios son en metálico. Ao 
primeiro correspóndenlle 1.200 
euros ofrecidos polo Concello, ao 
segundo 800 euros patrocinados 
por Finsa; ao terceiro 600 euros, 
a cargo de Mercontrol e ao cuar-
to, de 500 euros, fi nanciado por 
Sariego. Outorgáronse tamén tres 
accésit de 100 euros.
O concurso estaba aberto a todos 
os arti stas que desexaran parti ci-

par maiores de 18 anos, que come-
zaron coa pintura ás 9.00 horas e 
ti veron de prazo ata as 17.00 horas.
Só se admiti u unha obra por arti s-
ta, que ti vo liberdade de escoller 
a modalidade e esti lo de pintura 
que quixo. O tema foi Estampas 
de Rábade.

Todos os inscritos presentaron o 
cadro ao remate da sesión para 
parti cipar na exposición que se 
abriu unha vez rematou a entre-
ga de premios, que ti vo lugar ás 
18.00 horas no centro sociocul-
tural, onde tamén estará aberta a 
mostra.

Marta Bravo gaña o Concurso de 
Pintura Rápida ante 31 arti stas

A Festa do Pemento de Mougán con-
ti núa a ser unha cita habitual no con-
cello de Guntí n. O municipio cele-
brará a vixésimo sexta edición da cita 
o vindeiro 3 de agosto. O programa 
comezará ás 14.00 horas co pregón 
da man da concelleira de Medio Ru-
ral. Seguiralle a sesión vermú co gru-
po Alba e degustacións de pemento 
e churrascada de balde.
Pola tarde haberá campionato de 
tute xa pola noite, a parti r das 22.00 
horas, terá lugar unha cea degusta-
ción do pemento. A verbena dará 
comezo ás 23.30 horas e estará ame-
nizada polo grupo Alba. Os interesa-
dos poden reservar mesa para xan-
tar durante a xornada na que tamén 
estarán á venda pementos e licores 
de pementos.

FEIRA ARTESANAL. Ferreira de Palla-
res celebra tamén este mes a déci-
mo novena edición da Festa Artesa-
nal o domingo o 11 de agosto. A cita 
comeza ás 9.00 horas coa instalación 
dos artesáns para dar paso a aper-
tura do recinto feiral ás 11.00 horas. 
Xa ao mediodía, ás 13.00 horas, terá 
lugar unha degustación gratuíta de 
fi lloas.
Os asistentes poderán gozar do pre-
gón a cargo do xornalista e escritor 
Xavier Lama. A parti r das 14.30 ho-
ras terá lugar o xantar de confrater-
nidade a base de polbo con cachelos 
e churrasco con patacas friti das e 
ensalada por un prezo de 33 euros e 
de 16 para menores de 10 anos. Ao 
longo da xornada tamén haberá ac-
tuacións musicais.

Convocadas a Festa do 
Pemento de Mougán e a 
Feira Artesanal en agosto

O vicepresidente da Deputación 
de Lugo Efrén Castro parti cipou na 
presentación do XVIII Certame de 
Investi gación Condado de Palla-
res, convocado pola Asociación de 
Amigos do Mosteiro de Ferreira 
de Pallares, co obxecti vo de pro-
mover a investi gación nos ámbitos 
da lingüísti ca, a historia, a arte, a 
arqueoloxía, a antropoloxía, a et-
nografí a e o folclore no territorio 
que conformaba o anti go Conda-
do de Pallares,  que corresponde 
cos actuais concellos de Guntí n, 
Portomarín, Taboada, Chantada e 
Carballedo.
As persoas interesadas en parti -
cipar poden achegar os seus tra-
ballos de investi gación, escritos 
orixinais e inéditos en lingua ga-
lega,  ata o 28 de setembro, re-
mití ndoos por correo certi fi cado, 
baixo plica, a Casa Reitoral, nº 6, 
Ferreira de Pallares, onde ten a 
súa sede a asociación. O autor ou 
autora da obra premiada recibirá 
3.000 euros, ademais da publica-
ción do estudo, cunha ti rada de 
1.200 exemplares.
Na presentación, celebrada na 
delegación da Xunta de Galiza, 
Efrén Castro valorou “a iniciati va 
da Asociación de Amigos do Mos-

teiro de Ferreira de Pallares na 
organización deste certame, que 
visibiliza e dá valor á investi gación 
e á produción de coñecemento no 
ámbito das humanidades e das 
ciencias sociais cunha importante 
dotación económica e coa publi-
cación dos estudos premiados”
O vicepresidente destacou que 
“a conti nuidade na convocatoria 
permítenos contar hoxe cunha 
ampla bibliografi a en galego para 
afondar en disti ntas cuesti óns re-
lacionadas co patrimonio material 
e inmaterial destes concellos”. No 
acto, parti ciparon o presidente da 
Asociación de Amigos do Conda-
do de Pallares, Carlos Vázquez, e 

outros integrantes da enti dade, 
así como representantes doutras 
administracións e enti dades cola-
boradoras -Dirección Xeral de Po-
líti ca Linguísti ca da Xunta de Gali-
za, concellos de Guntí n, Taboada 
e Chantada, os GDR Miño Ulla e 
Comarca de Lugo e Caixa Rural.
A Vicepresidencia da Deputación 
de Lugo desti na 5.000 euros á 
Asociación de Amigos do Mos-
teiro de Ferreira de Pallares que, 
ademais da convocatoria do pre-
mio, desenvolve unha ampla labor 
de dinamización cultural na zona, 
co organización, entre outras acti -
vidades,  a Feira de Artesanía de 
Ferreira de Pallares.

Convocan o XVIII Certame de 
Investi gación Condado de Pallares
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o corgo

O Concello do Corgo programa 
viaxes ás praias propostas os xo-
ves durante o verán. Nas sema-
nas que o xoves é festi vo tras-
ládase aos mércores. As viaxes 
terán un custo de 8 euros para os 
empadroados e 12 para os non 
empadroados, con saída ás 9 da 
mañá da anti ga cámara agraria.
As viaxes á provincia de Ponteve-
dra (praia das Américas e Samil) 
terán un custo engadido de dous 
euros en cada aportación (10 eu-
ros os veciños do Corgo e 14 os 

non empadroados neste conce-
llo) e a saída será as 8 da mañá da 
anti ga cámara agraria.
Para inscribirse haberá que cha-
mar ao teléfono 622 500 462, de 
luns a mércores, en horario de 
10.00 a 13.00 horas. Respetarase 
a orde de inscrición. O desti no 
da praia pode ser variado segun-
do o tempo e a hora de regreso 
pode ser modifi cada tamén. O 8 
de agosto irán a Rinlo, o 14 a Co-
vas, o 22 a Valdoviño e o día 29 
a Riazor.

Conti núan as viaxes ás 
praias durante o verán

A alerta amarela por tormentas e 
precipitacións fí xose notar en va-
rios puntos da provincia de Lugo, 
onde se rexistrou unha abundante 
acti vidade eléctrica e mesmo sara-
bia. 
De feito, MeteoGalicia noti fi cou 
máis de 3.500 raios entre as 14.00 e 
as 18.00 horas e chuvias de máis de 
10 l/m2 en 10 min e descenso moi 
brusco da temperatura.
No caso do Corgo repeti use unha 
situación que non é allea no mu-
nicipio, xa que os veciños volveron 
quedar sen luz durante horas. O 
corte ti vo lugar a parti r das 17.00 
horas da tarde e ata ás 02.00 da ma-
drugada, aproximadamente, non se 
puido restablecer o servizo. Segundo 
apuntan, a caída dunha árbore que 
afectou ao tendido eléctrico provo-

cou que esti veran durante horas sen 
subministro tanto na capitalidade 
municipal como nas disti ntas parro-
quias coas consecuencias que ten 
tanto para os parti culares como as 
perdas económicas que poden sufrir 
os propietarios dos negocios.
Aínda que lles aseguraron que re-
tomarían o servizo en torno ás sete 
da tarde, afi rman que a situación 
non volveu á normalidade ata ben 
entrada a madrugada. Deste xeito, 
a veciñanza amosou o seu molestar 
por unhas incidencias que non son 
novas para eles. Demandan, deste 
xeito, un mantemento en condicións 
por parte da compañía Naturgy, an-
ti gamente Gas Natural Fenosa. Esta 
xornada seguirán os chuvascos, con 
menos intensidade, e sen avisos por 
tormenta.

Os veciños do Corgo 
quedaron sen luz durante 
horas por unha tormenta

pol

O Corgo presenta un ano máis o 
programa das súas festas patronais 
que celebrarán en setembro. Do 13 
ao 15 a veciñanza deste municipio 
así como tamén asistentes que se 
acheguen gozarán de verbenas e 
sesións vermú con formacións como 
París de Noia e a actuación de Henry 
Méndez.
O programa comeza o venres 13 
con verbena con París de Noia, disco 
móbil Coco Música e Dj Casanova. 
O sábado haberá sesión vermú con 
Zona Zero, que estará na verbena 
acompañada de Impacto e Dj Sonic. 
Ademais, contarán coa gran actua-
ción de Henry Méndez, un dos pra-
tos fortes da celebración este ano. O 
programa remata o domingo 15 con 
sesión vermú da man de Elixir.

As festas contarán 
con París de Noia e 
Henry Méndez

EN BREVE

MERCADO DOS OFICIOS. A Aso-
ciación os Cinco Ríos do Corgo, 
coa colaboración do Concello, 
prepara a terceira edición do 
Mercado de Ofi cios do Corgo. A 
cita terá lugar no municipio os 
días 24 e 25 de agosto. Os ar-
tesáns interesados en parti cipar 
poden anotarse nos teléfonos 
636 584 282  e no 686 65 657. 
Ademais, o colecti vo conti núa 
co mercadiño e rastro de cousas 
usadas que celebran o últi mo sá-
bado de cada mes xunto á cáma-
ra agraria.

CONCENTRACIÓN MOTEIRA. A 
Asociación os Cinco Ríos, coa co-
laboración do Concello, prepara 
o programa da terceira edición 
do Mercado de Ofi cios. Entre as 
novidades deste ano, organizan a 
primeira concentración moteira do 
concello. Será o sábado 24 a parti r 
das 12.00 horas durante a celebra-
ción do mercado. Poden parti cipar 
todo ti po de motos e haberá pin-
chos de balde para todos os par-
ti cipantes. Os interesados poden 
anotarse no 686 625 657. Haberá 
un lugar para as motos.

Pol celebrará o 24 de agosto unha 
nova edición da Festa ó Emigrante, 
que ademais este ano coincidirá en 
sábado e á que poderán sumarse 
os veciños e visitantes que o dese-
xen, e que se darán cita na carba-
lleira de Mosteiro para desfrutar do 
xantar.
O Concello instalará como todos 
os anos unha carpa con capaci-
dade para 1.800 persoas, para 
xantar no seu interior e gozar do 
ambiente festi vo que haberá na 
carballeira. Ademais, os grupos 
tamén parti cipan coas merendas 
no exterior da carpa e de feito, 
contarán tamén con diferentes 
postos de comida.
Nesta edición, a xornada dará co-
mezo ás 13:00, coa misa, para dar 
paso ao pregón, que estará a cargo 

de Pablo Fernández López, licencia-
do en Mediciña, natural da parro-
quia de Silva. Media hora máis tar-
de procederase ao descubrimento 
da placa conmemorati va do XXXIX 
Aniversario da Festa ó Emigrante 
no Concello de Pol.
Ás 14:15 comezará a sesión vermú 
amenizada pola orquestra Son de 
Festa e ás 15:00 terá lugar o xantar 
popular. 
A música conti nuará pola noite, a 
parti r das 23:00, coa verbena, que 
estará amenizada de novo por Son 
de Festa, ao que se unirá tamén 
Capitol. Como todos os anos, a 
comida estará aberta a toda a po-
boación, e para anotarse haberá 
que  chamar ao Concello (982 345 
029) antes do día 22 entre as 9.00 e 
as 14.00 horas.

Pol celebrará o 24 unha 
nova Festa ó Emigrante

Leña Verde prepara para o vindeiro 
10 de agosto unha xornada festi va 
para celebrar os seus trinta anos de 
acti vidade na difusión da música tra-
dicional e na dinamización cultural 
do concello de Pol e na contorna.
Mercedes Rielo, Luis Cedrón e Ós-
car Trigo -da directi va da enti dade-, 
acompañados pola deputada de 
Cultura Iria Castro, presentaron as 
acti vidades programadas, que se 
desenvolverán durante todo do día 
na carballeira de Mosteiro.
A xornada comezará cunha sesión 
vermú amenizada por Caivanca e un 
xantar popular (o Concello de Pol ins-
talará mesas e asentos, podendo re-
servarse siti o chamando ao 657 876 
450 ata o venres 9). Ademais, quen o 
desexe poderá mercar na Carballeira 
polbo, churrasco e fi lloas (grazas á 
colaboración das fi lloeiras de Mui-

menta). A festa conti nuará durante 
a tarde coas actuacións de Leña Ver-
de, do grupo de música portuguesa 
da Associaçao Cultural de Chafé, de 
Viana do Castelo, e de Uxía Senlle.
Neste senti do, engadiu que “estes 

acontecementos reafí rmannos no 
apoio aos colecti vos culturais, que 
poñemos en marcha desde a área de 
Cultura, tanto a través de axudas di-
rectas, como de programación como 
o Tradigalu no que Leña Verde veu 
parti cipando nos últi mos anos”.
As acti vidades programadas para o 
10 de agosto celebrarán trinta anos 
de acti vidade que comezaron 1994 
coa creación da asociación cultural 
e da formación musical, que recupe-
rou o nome e o legado de dedicación 
á cultura do grupo escolar de música 
e baile tradicional Leña Verde que 
puxera en marcha nos anos 50 o 
mestre Daniel Pérez.
Ao longo das últi mas tres décadas, 
máis de 80 persoas de Pol e da co-
marca parti ciparon de forma directa 
na asociación cultural e no grupo 
musical, que gravou tres discos.

Leña Verde vivirá o seu trinta 
aniversario cunha gran festa
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castroverde

Castroverde inaugurou o acondicio-
namento e ampliación do seu centro 
multi usos. O presidente da Deputa-
ción de Lugo, José Tomé Roca, e o al-
calde de Castroverde e deputado de 
Cooperación e Asistencia aos Conce-
llos, Xosé María Arias, inauguraron 
o centro multi usos Paco Pestana 
acompañados por varias ducias de 
veciños e veciñas. Unha dotación si-
tuada detrás do centro de saúde, en 
pleno centro urbano do municipio, á 
que a insti tución provincial desti nou 
325.000 euros para convertela “nun 
espazo público moito máis amplo, 
acondicionado e versáti l para des-
envolver acti vidades culturais e de 
lecer de todo ti po”.
José Tomé Roca enmarcou este com-
promiso na políti ca de “máxima” 
cooperación cos 67 concellos da 
provincia de Lugo “para que poidan 
ofrecer máis e mellores servizos pú-
blicos aos seus veciños e veciñas. Un 
compromiso importante que refor-
zamos cos concellos do noso rural”. 
Nese senti do, valorou que o centro 
multi usos Paco Pestana “terá un im-
pacto enorme na vida social e cultu-
ral deste municipio” e que “axudará 
ademais a dinamizar o tecido aso-
ciati vo de Castroverde, que por fi n 
poderá contar cun edifi cio en condi-
cións para poder levar a cabo as súas 
acti vidades”.
Lembrou o presidente que a insti -
tución achegou a metade do inves-
ti mento necesario para acometer 
estas obras, 307.500 euros, e asumiu 
ademais o coste íntegro da redac-
ción do proxecto, outros 17.500 eu-
ros. Felicitou ao alcalde, “que sem-

pre pon primeiro aos seus veciños e 
veciñas á hora de asumir proxectos 
e pedir axuda á Deputación”, e aos 
familiares de Paco Pestana, presen-
tes no acto, porque “que este centro 
leve o seu nome é unha bonita ho-
menaxe a un home que viviu e re-
presentou a súa terra polo mundo”.
Pola súa banda, Xosé María Arias 
valorou o importante que é para 
Castroverde contar cun inmoble 
“funcional destas característi cas, no 
que se poderán realizar todo ti po de 
acti vidades e ao que lle puxemos o 
nome de Paco Pestana coma home-
naxe a este arti sta que viviu sempre 
moi ligado ao seu municipio natal”.
O secretario xeral técnico da Con-
sellería do Medio Rural, Jorge Atán, 
destacou o investi mento da Xunta 
na mellora das infraestruturas rurais 
de Castroverde na visita ás novas ins-
talación á ofi cina rural da localidade. 
En relación co Multi usos, esta edi-
fi cación recibiu unha axuda Leader 
de 200.000 euros, a través do GDR 4 
ADR Comarca de Lugo e xesti onada 

pola Axencia Galega de Desenvol-
vemento Rural, que permiti u dotala 
cun amplo local de máis de 200 m² 
de superfi cie úti l.
Este espazo está pensado para aco-
ller numerosos actos de carácter 
sociocultural que ata o de agora non 
ti ñan un lugar adecuado para cele-
brarse. Ademais, os traballos servi-
ron tamén para acondicionar outros 
locais para asociacións, así como 
unha biblioteca municipal, unha sala 
de lectura e diversos almacéns de 
apoio. A maiores, instaláronse ta-
mén uns aseos e un ascensor que co-
munica as dúas plantas do edifi cio.
Con respecto á ofi cina rural, Jorge 
Atán subliñou o investi mento rea-
lizado pola Consellería para o seu 
acondicionamento xeral, que supe-
rou os 96.000 euros. Con este or-
zamento, realizáronse traballos de 
pintura en paredes e teitos, mellora 
térmica e da iluminación, reparación 
da carpintería interior e dotación 
dun posto de videoconferencia e de 
almacén.

Castroverde inaugura o centro 
multi usos Paco Pestana

As pezas artesanais e a gastrono-
mía volverán a ser protagonistas. 
O municipio prepara unha nova 
edición da Feira de Artesanía e Gas-
tronomía que chega a súa décimo 
séti ma convocatoria. Será o 18 no 
recinto feiral e haberá demostra-
cións de ofi cios tradicionais, degus-
tacións de produtos gastronómicos 
e actuación musicais.
O programa arranca ás 10.00 horas 
coa apertura da feira para dar paso 
a unha concentración de motos e 
coches clásicos. Xa ás 11.30 darán 
comezo a demostración de elabo-
ración de esculturas de madeira da 
man de Eugenio Linares e Marcos 
Ladra. A feira inaugurarase ás 12.00 
horas e contarán coa actuación de 
Zuncurrundullo e da Falcatrueiros.
O pregón virá da man de Nicolás 
Susena Presas, párroco no conce-
llo. Posteriormente, actuará a cha-
ranga Louband e os asistentes des-
frutarán dun xantar tí pico galego. 

Pola tarde os cati vos poderán gozar 
de festa de inchables nas piscinas. 
Ademais haberá máis música e ac-
tuación e representación teatrais a 
parti r das 18.30 horas, tamén nas 
piscinas. O circo a cargo de Sempre 
Arriba tamén achegará o seu es-
pectáculo Hoxe sí e tamén haberá 
unha actuación de maxia con Ian e 
Elisa que amosarán o seu espectá-
culo Maxia sen trucos na Praza do 
concello ás 20.30 horas.

CONCENTRACIÓN DE MOTOS. 
Como parte do programa terá lu-
gar ese mesmo día unha concen-
tración de motos e coches clásicos, 
que chega a súa décima convoca-
toria. n As inscricións son de balde 
e poden realizarse nos números 
646 204 723, 616 054 190 e no 636 
060 724. Para optar ao premio será 
obrigatorio presentar a fi cha técni-
ca. Haberá disti nción para o coche 
e a moto máis anti gos.

Agosto traerá unha nova 
Feira de Artesanía e 
Gastronomía 

Conti núa o programa de composta-
xe domésti ca. Os veciños de Castro-
verde que dispoñan dun pequeno 
terreo, poden aproveitar estes resi-
duos para facer un compost de ex-
celente calidade. Para isto, dende o 
Concello poñen á disposición da ve-
ciñanza composteiros e aireadores 
de uso domésti co. Para reservalos é 
preciso inscribirse na web.
Para máis información pódese cha-
mar ao 647 521 464 ou ben enviar 
un correo a residuos@concello-
decastroverde.gal. Este domingo, 
ademais, terá lugar na feira a parti r 
das 12.00 horas unha nova sesión in-
formati va sobre compostaxe para a 
veciñanza. Ao fi nalizar a formación, 
procederase á entrega do material 
de xeito totalmente gratuíto.

Conti núa o programa 
de compostaxe 
domésti ca

portomarín

Os socialistas denuncian o peche 
da piscina municipal por parte do 
Concello que é consecuencia direc-
ta da “inacción do Goberno local e 
a súa incapacidade para garanti r o 
adecuado mantemento das insta-
lacións públicas”. Dende o PSdeG 
detallan que dende “varios veciños 
e veciñas achegáronse a nós para 
manifestar as súas queixas sobre o 
estado lamentable no que se ato-
paba a piscina. As augas estaban 
sucias e as condicións das instala-
cións eran inaceptables para o seu 
uso público”.
“En vez de asumir a súa responsa-

bilidade e proceder coa limpeza e 
mantemento necesarios, o Conce-
llo optou pola solución máis fácil 
e menos benefi ciosa para a comu-
nidade: pechar a piscina”, indican. 
Ademais, indican os socialistas, 
“é especialmente grave que esta 
decisión se tome nunha semana 
que está sendo a máis calorosa do 
que vai de verán. As familias e os 
veciños e veciñas de Portomarín 
ven agora impedidos de desfrutar 
das instalacións da piscina, que son 
fundamentais para combater as al-
tas temperaturas e proporcionar 
un espazo de lecer e descanso”.

O PSOE denuncia o peche 
da piscina municipal

O Concello de Portomarín pon en 
marcha acti vidades de verán orien-
tadas á esti mulación cogniti va e 
acti vidades deporti vas para a pre-
vención da fraxilidade e mellora da 
saúde. As de memoria e ximnasia e 
mantemento levaranse a cabo en 
diferentes locais sociais do conce-
llo (Bagude, Recelle e o Cruceiro), 
mentres que en Portomarín leva-
ranse a cabo no Pazo Xeral Paredes. 
A acti vidade de aquagym será na 

piscina municipal. Son propostas 
dirixidas a persoas maiores de 55 
anos e tendo preferencia os empa-
droados na vila.
Desenvolveranse dende o 5 de 
agosto ata o 10 de setembro. Son 
de balde pero contan con prazas 
limitadas. As inscricións poden fa-
cerse nos Servizos Sociais ata o 26 
de Xullo. Os interesados poden pe-
dir máis información chamando ao 
982 545 070.

Portomarín programa 
acti vidades de memoria, 
ximnasia e mantemento
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DEPORTES

Diego Gómez Miguélez foi o vence-
dor do premio Volante Deputación 
no circuíto da Pastoriza. O mozo, de 
28 anos e de Antas de Ulla, que se 
clasifi can por primeira vez para unha 
fi nal do Volante, foi o máis rápido na 
fi nal, polo que recibe como premio a 
parti cipación como piloto ti tular no 
Rally San Froilán 2024, a bordo dun 
Dacia Sandero, dentro da estrutura 
da escudería PTC. Unha oportunida-
de para iniciarse na competi ción de 
forma totalmente gratuíta e nunha 
das probas de maior presti xio do ca-
lendario galego de asfalto.
Pablo López Blanco, Adrián Fernan-
dez Fernandez e Jesús Manuel Neira 
Lira completaron o cadro da fi nal, 
que puxo fi n a dúas xornadas de 
intensa acti vidade no circuíto muni-
cipal pastoricense, o único circuíto 

ofi cial destas característi cas na pro-
vincia de Lugo
Os catro mellores tempos esti veron 
polo tanto encabezados por Diego 
Gómez Miguélez, co 2.00.897, segui-
do de Pablo López Blanco (2.01.993), 
Adrián Fernández Fernández 
(2.04.534) e Jesús Manuel Neira Lira 
(3.00.000).
Preto de 160 pilotos parti ciparon na 
proba organizada por PTC Escuela, 
que combina formación en condu-
ción deporti va e competi ción. Todos 
os parti cipantes recibiron un curso 
de formación técnica e condución 
segura, para igualar e equilibrar os 
coñecementos.
Diego Gómez Miguélez recibirá for-
mación específi ca para parti cipar no 
rally San Froilán como piloto da es-
cudería PTC. 

Diego Gómez faise co 
Volante Deputación

O técnico murciano do Lugo Sala, 
Guillermo Martí nez Orihuela, segui-
rá á fronte do primeiro equipo para 
as próximas dúas campañas. Ese é 
o acordo que se pechou entre club 
e preparador para seguir co camiño 
que se iniciou no pasado verán can-
do Martí nez chegou ao club para fa-
cerse cargo do equipo, alcanzando o 
obxecti vo exposto que non era outro 
que o ascenso á 2ª RFEF do fútbol 
sala español.
O club xa viña traballando nos úl-
ti mos meses no futuro do equipo 
asegurando a conti nuidade de va-
rios dos seus xogadores, tanto se o 
proxecto estaba en 2ª B como en 2ª, 
e agora era o momento de pechar 
tamén a conti nuidade do novo téc-
nico de 34 anos. Ademais, Martí nez 
encaixou perfectamente na fi losofí a 
de traballo tanto do club como no 
da canteira, quen valorou sempre 
positi vamente como está a enti dade 
organizada e axudando ao seu conti -
nuo crecemento, algo moi importan-
te para a dirección do club, e neste 
senti do estará a traballar dentro do 

grupo de coordinación do club.
Deste xeito, o cadro de xogadores 
da próxima tempada en Segunda 
división vai collendo forma e ás re-
novacións xa anunciadas súmase 
tamén a do capitán, Miguel Muñoz 
Martí n-Calvo, cumprirá ou seu soño 
de xogar co equipo da que xa é a súa 
segunda casa na 2ª RFEF do fútbol 
sala español. Miguel Muñoz, que 
cumpría o mes de marzo 43 anos, 
sente identi fi cado co proxecto e de 
aí o acordo entre club e xogador para 
prolongar a súa conti nuidade.
Tamén renova José Antonio Capón 
Lamas ‘Porto’. O de Portomarín se-
gue sendo unha peza importante 
no equipo como demostrou na eli-
minatoria de ascenso recentemente 
fi nalizado e club e xogador chegaron 
rápido a un acordo unha vez consu-
mado ese ascenso á nova categoría. 
Polo momento tamén renovaron 
Yago Tenreiro, Yerai, Luis Longo, Ál-
varo, Saúl, Brunito, Iago Rodríguez, 
Diego Núñez, mentres que Héctor 
Lana e Antonio Diz non seguirán a 
vindeira tempada.

Guillermo Martí nez 
renova á fronte do Lugo 
Sala en Segunda División

A representación lucense nos XV Xo-
gos do Eixo Atlánti co acadou un total 
de seis medallas, tres delas de ouro, 
dúas de prata e unha de bronce, 
sendo a delegación con máis podios 
conseguidos en deportes de equipo 
nesta competi ción, celebrada en Vila 
Nova de Famalião e Braga ao longo 
da pasada semana.
Nesta XV edición dos Xogos do Eixo 
Atlánti co parti ciparon 2.400 persoas 
de 27 delegacións, 18 portuguesas e 
9 galegas. Os mozos e mozas compe-
ti ron nas modalidades deporti vas de 
balonmán feminino e masculino, fút-
bol 7 masculino e feminino, voleibol 
feminino, baloncesto masculino e 
feminino, natación e natación adap-
tada, atleti smo e atleti smo adapta-
do. Lugo foi a delegación galega que 
máis parti cipantes reuniu e a quinta 
de todo o Eixo Atlánti co.

Tres ouros, dúas 
pratas e un bronce 
nos XV Xogos do 
Eixo Altánti co

Un dos capitáns e emblemas do 
Breogán, Sergi Quintela, comuni-
cou a súa decisión de resolver o 
contrato en vigor co club, execu-
tando así a cláusula de saída con-
ti da no mesmo. 
“É un día triste para o breoganis-
mo”, aseguran dende a enti dade. 
Aínda así, “e facendo todo o posi-
ble para seguir contando con Sergi 
durante moitos máis anos, temos 
que acatar as decisións persoais 

do xogador”.
Como non podía ser doutra ma-
neira, “debemos manifestar o 
noso máximo agradecemento por 
todo o que fi xo pola nosa enti da-
de, desexándolle todo o mellor 
nos seus novos retos profesionais 
e, ao mesmo tempo, soñar co día 
en que podamos volver contar 
con el no Club”. Dende o Breogán 
recórdanlle que o club seguirá 
sendo a súa casa.

O capitán Sergi Quintela 
abandona o Breogán

María Teresa Roupeiro, xogadora 
do Club de Billar Adai situado no 
Corgo, regresa a casa cunha meda-
lla de prata nas súas mans tras dis-
putar os Campionatos Europeos de 
Billar 2024 de Eslovenia.
A cita anual de billar máis impor-
tante do conti nente está organi-
zada pola Federación Europea de 
Billar: os Dynamic Billard European 
Pool Championships M-W-U23 
& WHC Athletes. Durante 10 días 
en Podčetrtek (Eslovenia) homes, 
mulleres, menores de 23 anos e 
atletas en cadeira de rodas reuní-
ronse para competi r nas disti ntas 

modalidades ofi ciais de billar: 14.1, 
bóla-10, bóla-8, bóla-9 e seleccións 
de equipos.
A atleta local Maite Roupeiro alcan-
zou a medalla de prata na modali-
dade de bóla-10, caendo só ante a 
alemá Pia Filler que foi tricampioa 
nestas probas. Ademais do seu 
subcampionato, Maite quedou 
dúas veces ás portas do ansiado 
podio tras alcanzar un quito posto 
nas modalidades de 14.1 e bóla-8.
O seu gran logro valeulle para reci-
bir unha invitación aos 12º World 
Games 2025 en agosto de 2025 en 
Chengdu (Republica de China).

Maite Roupeiro, prata 
nos Europeos de Billar

O mellor do boxeo galego citarase na 
segunda edición do Open Cidade de 
Lugo. O torneo celebrarase o 21 e o 
22 de setembro na cidade da man 
do Boxing Club Cidade de Lugo, que 
tamén é o primeiro club confi rmado, 
e do Lucus padel, as dúas enti dades 
organizadoras. Polo momento, están 
confi rmados unha centena de de-
porti stas de disti ntos clubs da xeo-
grafí a española.
Entre eles parti ciparán o club Boxeo 
Corvera, o club Turbo, o Club San-
tando Charcos de Burgos, a Escuela 
de Boxeo Arkham de Cangas, Kick 
Narón, Boxing Sada, o Real Grupo 
de Cultura Covadonga, EK Boxing 
Team de Sada, Asturbox, Club de Bo-
xeo David Burgos de Pontevedra, La 
Vieja Escuela de Vigo, Brabox 76 da 
Coruña, Riga Gym de Fuerteventura, 
Toa Gym de Avilés, Escuela de Boxeo 
Cachorro e Team Thunder de Marín.
A primeira convocatoria ti vo lugar o 
sábado 16 de decembro no ximnasio 
de boxeo do Polideporti vo O Palo-
mar e parti ciparon 13 clubs de toda 
Galicia. Concretamente, un total de 
50 deporti stas disputaron 26 com-
bates no evento a porta pechada or-
ganizado polo Boxing Club Cidade de 
Lugo e a Federación Galega de Boxeo 
coa colaboración da Concellería de 
Deportes do Concello de Lugo. Dé-
ronse cita as categorías schoolboys e 
schoolgirls, categorías infanti l (11-12 
anos) e cadete (13-14 anos), júnior 
(15-16 anos) e xove (17-18 anos).

Uns 100 boxeadores 
estarán no Open 
Cidade de Lugo 
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Lucía Blanco
Pedalear de Lugo aos Ancares a 
favor da investi gación das enfer-
midades priónicas. Ese foi o reto 
que se marcou este ano Jacobo 
Goás, impulsor da iniciati va Desa-
fí o Os Ancares tras perder ao seu 
irmán a causa do insomnio familiar 
fatal. “Fixemos 215 quilómetros e 
a verdade é que xa só pola quilo-
metraxe e o desnivel que ti ña foi 
moi duro”. Pero nin a distancia nin 
as inclemencias metereolóxicas 
lograron baixalos da bicicleta. “O 
día non acompañou moito. Desde 
que entramos na zona dos Anca-
res púxose a chover, a facer frío e 
había néboa ata que baixamos a 
Becerreá. Sobre todo ata que co-
roamos en Porto Ancares, a 1.700 
metros, cambiou o tempo para 
mal”, lembra.
Xunto con el, Pablo e Jorge afron-
taron o percorrido completo en 10 
horas e 28 minutos, saíndo dende 
Lugo e pasando por Becerreá, Na-
via de Suarna, Pan do Zarco, Porto 
Ancares, Piornedo, Cervantes e Be-
cerreá. A dureza non fi xo que este 
grupo de amigos deixase de peda-
lear o pasado 8 e xuño. “Ademais 
de que Os Ancares que é alta mon-
taña, o percorrido en si era duro e 
se lle sumamos o mal tempo pois 
aínda peor”. O propósito estaba 
máis que claro: recadar fondos e 
dar a coñecer patoloxías como a 
Creutzfeldt-Jakob, a encefalopatí a 
bovina esponxiforme ou o insom-

nio letal, todas elas mortais.
Ao longo da xornada tampouco lles 
faltou o apoio. “Houbo xente que 
estaba na saída e que nos acom-
pañou ata Nadela. Levabamos 2 
furgonetas e outros compañeiros 
fi xeron 123 quilómetros e subiron 
na furgoneta, outro deles fi xo 80 
quilómetros e volveu baixar. E des-
pois ti vemos dous compañeiros 
que nos viñeron a buscar pouco 
despois a Becerreá para facer os 
últi mos 60”. Tamén contaron con 
patrocinadores e co apoio da Xun-
ta de Galicia. “Tanto este ano coma 
o anterior e dixéronnos que ían se-
guir apoiándonos. É imprescindible 
porque ao fi nal as administracións 
públicas poden chegar a dar un 
apoio que a ti tulo persoal ou priva-
do non podes”, di.
Este grupo de amigos, afecciona-
dos ao ciclismo, leva tempo ades-
trando en bicicleta e parti cipando 
en carreiras, aínda que rutas como 
esta esixen unha preparación pre-
via. “Tes que adestrar especifi ca-
mente para o obxecti vo e poder 
afrontar así toda a quilometraxe e 
o desnivel, á marxe do que fas nor-
malmente”. Unha preparación que 
tamén precisaron para superar con 
éxito o reto que se propuxeron no 
2023: ir desde Irún ata o Obradoiro 
en catro días. “Pablo e eu fi xemos 
800 quilómetros en 4 etapas, me-
nos a últi ma etapa que nos acom-
pañou Raúl”.
Todos estes retos pénsaos Goás 

que pretende conti nuar con eles 
para seguir concienciando. “Ocó-
rrenseme a min de repente e des-
pois coméntollo aos compañeiros 
e todos se animan, aínda que esta 
vez dixéronme que para o próximo 
ano que baixe un pouco a dureza”, 
conta entre risas. Con eles preten-
de seguir axudando na loita contra 
estas enfermidades pouco comúns 
que lle tocou vivir de preto. “Meu 
irmán morreu a raíz do insomnio 
letal e púxenme en contacto co 
Fundación de Enfermidades Prió-
nicas e co seu apoio empecei os 
retos”. 
Trátase dunha doenza dexenerati -
va, polo momento sen tratamento, 
que impide durmir e que provoca 
o falecemento do paciente nuns 
meses. “Eu tampouco a coñecía, é 
unha enfermidade rara á que pou-
co a pouco se lle está dando máis 
visibilidade porque ademais coinci-
de que España é o siti o onde máis 
casos hai”. O diagnósti co, recorda, 
foi devastador. “Sénteste impoten-
te. É unha enfermidade que a par-
ti r de que os médicos a descobren 
nada poden facer ao respecto ao 
non haber ningún ti po de cura nin 
de medicamento que a alivie. Ao fi -
nal o que che queda é convivir coa 
persoa ata que falece”.
Jacobo destaca o gran labor que 
desempeña a fundación, única en 
España. “Fan un traballo incrible 
que é darlle o apoio a persoa e á 
familia tanto a través de psicólogos 

como tamén che axudan co tema 
dos papeis porque ás veces andas 
perdido”. Co bo sabor de boca que 
deixou o últi mo desafí o, Goás pre-
para novos retos mentres mantén 
claro o seu obxecti vo: seguir bus-
cando apoio para a investi gación 

destas patoloxías. “Trátase de que 
ao fi nal os gobernos se involucren 
máis. Sei que é difí cil e me imaxi-
no que con todas as enfermidades 
raras pasa pero é moi importante 
buscar o apoio sobre todo para a 
investi gación”.

“Fixemos 215 quilómetros de 
Lugo aos Ancares en 10 horas”
Jacobo Goás impulsou a iniciati va para visibilizar as enfermidades priónicas

Disputouse en Ciudad Real o Cam-
pionato de España alevín de nata-
ción no que competi u o PortaMiñá. 
Adrián Fernández conseguiu a me-
dalla de prata en 200 metros esti -
los, ademais de disputar numerosas 
fi nais e colocarse entre os mellores 
nadadores nacionais da súa idade. 
Alba Lema, Laura Abuín, Antí a Prieto 
e Patricia Fernández metéronse en-
tre as dez mellores nacionais.
En Ourense, os nadadores do club 
proclamáronse campións galegos 
absolutos masculinos, júnior mascu-
linos, júnior femininas e júnior clasifi -
cación conxunta.  Ademais, suman 5 
ouros individuais, 4 ouros en substi -
tucións, 3 pratas individuais, 8 pratas 
en substi tucións, 2 bronces indivi-
duais e 8 bronces en substi tucións.
No Campionato de España de Nata-

ción Infanti l de Sabadell (Barcelona)
parti cipou con catro nadadoras Celia 
López, Laura  Santas, Aroa Illán, Aita-
na López e o nadador Iago Fernán-
dez. Destacou Celia López que con-
seguiu a medalla de bronce en 100 
costas pelexando ata o últi mo metro 
pola medalla de ouro realizando a 
mellor marca galega desa proba en 
dúas ocasións.

Dúas medallas para 
o PortaMiñá nos 
campionatos de España O Boletí n Ofi cial da Provincial pu-

blicou a resolución provisional dos 
premios a deporti stas individuais 
da Vicepresidencia da Deputación 
de Lugo, cun investi mento total de 
100.000 euros.
230 deporti stas fi guran na resolu-
ción provisional das bolsas, que os-
cilan entre os 300 e os 2.500 euros 
e que teñen como obxecti vo apoiar 
a mellora e perfeccionamento de 
deporti stas de modalidades indivi-
duais, ata os 35 anos.
Na avaliación das solicitudes, való-
ranse os resultados deporti vos aca-
dados en probas e campionatos na 
respecti vas categorías -desde cam-
pionatos mundiais e europeos ata 
galegos e provinciais - ao longo de 
2023, de acordo cos baremos esta-
blecidos nas bases.
A resolución está publicada no BOP 
do sábado 22 de xullo.

Publicada a 
resolución de premios 
para deporti stas 
individuais

O Club Fluvial de Lugo logrou o pri-
meiro posto na segunda regata da 
Copa Deputación de Piragüismo, 
organizada polo Club de Piragüis-
mo Altruán de Ribadeo co apoio 
da Vicepresidencia da Deputación 
de Lugo. O club anfi trión, segun-
do, e o Cidade de Lugo, terceiro, 
completaron o podio por equipos 
da proba, que se celebrou na ría 
de Ribadeo, coa parti cipación de 
175 palistas de diferentes cate-
gorías desde prebenxamín ata 
xuvenil dos seis clubs de augas 
tranquilas da provincia -Club Ka-
yak de Foz, do CP Urban Hotel 
Viveiro, CP Altruán de Ribadeo, CP 
San Ciprián, Club Fluvial de Lugo e 
Cidade de Lugo-.
A de Ribadeo foi a segunda regata 

da Copa Deputación de Piragüis-
mo, que comezou o pasado mes 
de maio en Portomarín. A com-
peti ción, impulsada pola área de 
Deportes da Vicepresidencia da 
Deputación de Lugo e a Federación 
Galega de Piragüismo , ofrece aos 
clubs de augas tranquilas da pro-
vincia a posibilidade de parti cipar 
en competi cións federadas nas 
súas comarcas, contribuíndo así á 
consolidación de equipos de base. 
Cada regata é organizada por un 
club, facilitando así que a acti vida-
de deporti va pero tamén econó-
mica e social que xeran as probas, 
se distribúa por toda a provincia, 
especialmente, na comarca da Ma-
riña, onde se concentran catro das 
probas.

O Fluvial de Piragüismo 
gaña a segunda regata 
da Copa Deputación 
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De onde vén o seu amor polo fút-
bol?
Vén desde moi novo, xa que em-
pecei a xogar na SD Sarriana no 
fútbol base e a crear equipos can-
do ti ña 16 anos ao ir a torneos cos 
meus amigos. Como os meus pais 
ti ñan unha empresa, pedíalles 
patrocinio e iamos competi ndo 
por diferentes torneos durante os 
veráns. Cando marchei a Santi ago 
a estudar á Universidade, con 18 
anos, saquei o carné de adestra-
dor nivel 1, aos 19 o carné nivel 2 
e aos 20 o nivel 3, sendo o  ades-
trador máis novo de España a ni-
vel de adestrador nacional. 
Podería resumir a súa traxectoria 
ligada ao fútbol? 
Empecei con 20 anos levando os 
cadetes da Sarriana e, con eles, 
conseguimos gañar a Copa Depu-
tación. Ao ano seguinte, esti ven 
cos xuvenís da Sarriana, cos que 
conseguimos proclamarnos Cam-
pións de Liga e ascendemos a Liga 
Galega Xuvenil. Ao ano seguinte 
marchei ao Rácing Vilalbés, onde 
conseguimos o 3º posto cos cade-
tes na Liga Galega, e, ao seguinte 
ano, adestrei aos xuvenís da Liga 
Galega e o terceiro ano no club es-
ti ven cos do equipo afeccionado, 
cos que ascendemos a Rexional 
Preferente. Despois do Vilalbés, 
marchei ao Calasancio de Mon-
forte, onde fun 3 anos director 
deporti vo liderando a 13 equipos 
desde a categoría prebenxamín 
ata os de Liga Nacional. Despois, 
esti ven no Club Deporti vo da Co-
ruña, levando os cadetes de Divi-
sión de Honor, e tamén os xuvenís 

División de Honor. Logo, marchei a 
Écija, en Andalucía, e despois mar-
chei á China cun proxecto vincula-
do á liga de fútbol profesional. De 
volta, ofrecéronme ser adestrador 
na Selección Galega e alí esti ven 
durante 5 tempadas, ata que 
fi rmei agora no Club Deporti vo 
Lugo. Desa etapa, cabe destacar 
que esti ven na sub-14, onde que-
damos entre os catro mellores; e 
na sub-16, coa que conseguimos o 
Campionato de España. Este ano, 
rematamos como Campións na 
Fase Prata. Ademais, á vez que es-
taba na Federación, adestrei en 3ª 
división ao Viveiro, ao Alondras e 
ao Estradense. 
Como afronta agora o cargo de 
director da canteira do Club De-
porti vo Lugo?
Sendo de Lugo, con moita ilusión, 
porque en Lugo hai moi bos xo-
gadores e adestradores, polo que 
queremos sacar o máximo poten-
cial dos xogadores da provincia 
de Lugo, que ten moita materia 
prima, é dicir, xogadores cun gran 
potencial. Polo tanto, asumo esta 
responsabilidade con responsabi-
lidade e gañas. 
Podería explicar en que consiste 
o posto de director de canteira?
Consiste en planifi car a estrutura 
a nivel de fútbol base desde o fi -
lial ata os equipos máis pequenos, 
que en total son nove: o Filial, o 
xuvenil A e o B, o cadete A e o B, 
o Infanti l A e o B, o Alevín A e o B. 
Hai que xesti onar todo o que ten 
que ver co contexto deses equi-
pos, os adestradores, as altas e as 
baixas e representar ao Club da 

mellor forma posible; así como ter 
controlados a todos os xogadores 
da contorna de Lugo e da provin-
cia e ter, dentro de Galicia, unha 
das mellores das canteiras.
Tendo en conta a súa experiencia 
na federación, aproveitará para 
recomendar as fi chaxes?
Os meus cinco anos na Federación 
Galega permiten ter un coñece-
mento do panorama galego con 
respecto aos xogadores pero xa 
se irá vendo que se pode levar a 
cabo de incorporacións. Quere-
mos priorizar o produto de Lugo e 
o galego, intentando galeguizar a 
canteira do Lugo, e se pode ser da 
contorna moito mellor.
Na súa presentación dixo que 
quere recuperar as categorías 
perdidas, en cales poría o foco?
Obviamente, o xuvenil A e o B, xa 
que este ano se perdeu a catego-
ría de Honor, descenderon, pero a 
categoría de Honor Xuvenil non se 
pode perder; entón intentaremos 
recuperala.

Por que é necesario apostar polo 
fútbol base?
Tal como está a día de hoxe o fút-
bol, é moi impotente priorizar as 
estruturas de fútbol base do club, 
porque dá rendementos máis 
próximos ao coñecer o contexto 
do club e son xogadores que per-
tencen ao club e con moito cariño 
fóronse coidando, polo que que-
remos que cheguen ao primeiro 
equipo. Ter xogadores da zona é 
un privilexio.
Que signifi ca que os adestradores 
estean a xornada completa para 
profesionalizar o club?
Nós cremos que aos adestradores, 
para que teñan un rendemento 
ópti mo, hai que darlles condicións 
laborais estables, polo que os 
adestradores deben estar vincula-
dos a xornada completa para que 
se sintan valorados e pertenzan 
unicamente á estrutura profesio-
nal do club. Así, desde todas as ca-
tegorías ten que haber esa profe-
sionalización dos corpos técnicos.

Cales son as súas expectati vas de 
cara a esta tempada?
Nós intentaremos competi r ao 
máximo en todas as categorías 
mentres que formamos xogado-
res para que cheguen o mellor 
posible ao primeiro equipo. Por 
iso, apostamos por compati bilizar 
o feito de competi r para manter 
as categorías e conseguilas co fei-
to de formar, xa que o fi lial está 
no organigrama e queremos que 
compita da mellor maneira posi-
ble co obxecti vo de manter a ca-
tegoría e que os xogadores pasen 
ao primeiro equipo. Son etapas 
de formación e rendemento, xa 
que é importante esa formación 
previa de xogadores para chegar a 
fútbol profesional. Por outra par-
te, queremos devolver o Xuvenil a 
División de Honor. Queremos ter 
esa sinerxia entre todos os equi-
pos para conseguir obxecti vos de-
porti vos e persoais, co fi n de crear 
deporti stas.
Estar no Lugo era un soño que se 
cumpriu?
Ao ser unha persoa de aquí, loxi-
camente sempre che gusta traba-
llar na túa terra. Ademais, eu sem-
pre fun do CD Lugo e para min é 
un privilexio traballar no club o cal 
sentes as cores.  Esti ven moitos 
anos fóra, e iso faite valorar moito 
máis o estar na casa, así que sen 
dúbida é un soño cumprido for-
mar parte deste gran club.
Sarriao de nacemento, leva Sarria 
alí onde vai
Si, eu sempre digo que ser do 
pobo do que é un, non se pode 
ocultar. Eu son de Sarria e estou 
moi contento, e sempre intentei 
poñer a Sarria no panorama fut-
bolísti co galego e español, polo 
que para min é un orgullo. Por-
que empecei na Sarriana, onde 
fun xogador do fútbol base e logo 
empecei a adestrar equipos desde 
moi novo porque ti ña claro que 
quería ser adestrador, pero todo 
comezou na Sarriana, o punto de 
parti da foi aí...

“Queremos unha canteira con identi dade 
colecti va e senti mento de pertenza”
David Páez, novo director da canteira do Club 
Deportivo Lugo na tempada 2024-2025

A Fase Autonómica da Copa Fede-
ración abrirá o calendario compe-
ti cional desta tempada 24-25. Par-
ti cipan 14 equipos que militan na 
Primeira, Segunda e Terceira Fede-
ración. Quedan exentos os que xa 
están clasifi cados para a Copa do 
Rei e tamén os clasifi cados para a 
Fase Nacional da Copa Federación.
O campión da Fase Autonómica 
clasifi carase para a Fase Nacional 
que dá catro prazas na Copa do Rei.
Cabe recordar que o vixente cam-
pión é o Ourense CF, que a tem-

pada pasada impúxose ao Rácing 
Vilalbés na quenda de penalti s na 
fi nal disputado no campo da Me-
dela de Taboada.
A primeira sesión terá lugar o 4 de 
agosto e pola provincia de Lugo 
parti ciparán o Viveiro e o Vilalbés, 
que se enfrontará entre eles, e a 
Sarriana, que xogará co Betanzos. 
Na fase de cuartos, prevista para 
o día 7 de agosto, incorporarase o 
Lugo á competi ción, que vivirá o 
día 15 as semifi nais, para coñecer 
o campión na fi nal do 18 de agosto.

O equipo lugués 
competi rá en agosto na 
Copa Federación

O Lugo está a desvelar o seu cadro de 
xogadores. Guille Perero e Nathaniel 
Nicholas protagonizaron a primeira 
presentación do verán. “Son dous 
xogadores cunha gran marxe de 
mellora de crecemento e cun gran 
talento por desenvolver. Creo que 
é algo no que o club vai crer moito 
esta tempada”, aseguraba o director 
deporti vo, Roberto Sáez
Outro dos que se incorpora ao equi-
po é Raúl Hernández, que chega á 
cidade amurallada tras completar a 
tempada 23/24 nas fi las do CF Fuen-
labrada. Desempéñase como extre-
mo por ambas as bandas e “está na 
súa madurez futbolísti ca, e acumula 
unha ampla experiencia en Primeira 
RFEF”, aseguraba Sáez. A Lugo ta-
mén chega Jon Ceberio, un xogador 

“con bo trato de balón e unha gran 
envergadura”. 
O mediocentro formou parte do CF 
Intercity, criouse no Anti guoko KE e 
acumula varias etapas nas canteiras 
do Bolton e da Real Sociedade. A 
enti dade tamén chegou a un acordo 
con Erik Ruiz para súa incorporación 
como novo xogador albivermello. 
Ruiz desempéñase como central 
zurdo e consolidouse como un dos 
defensores máis fi ables da catego-

ría. Outra das novas incorporacións 
é Jon Cabo, extremo por ambas as 
bandas, que completou o seu proce-
so formati vo na canteira do Athleti c. 
A últi ma tempada disputouna nas 
fi las do Sestao River, onde foi unha 
peza importante. Xunto a el únense 
o porteiro Marcos Lavín e o defen-
sa Juan Rodríguez, procedentes do 
Alxeciras e o lateral esquerdo Ander 
Zoilo da canteira da Real Sociedade. 
Marcos Sánchez, Pablo Cacharrón e 
Dani Vidal completan as presenta-
cións. Pola contra, o club cede a Al-
berto Vaquero, que xogará no Real 
Zaragoza; Yayo González, que se 
incorpora ao Real Oviedo; a Andrés 
Castrín para o Sevilla; a Gonçalo Ta-
buaço para o CS Maríti mo e fi naliza 
o contrato con Fran Mérida.

De renovacións e fi chaxes
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COLABORACIÓNS

Fai un tempo lía a noticia 
dun profesor de Xixón 
que tiña o costume de 
pór sempre un 10 a to-
dos os seus alumnos. 

Dicía que “lles dá confianza”, que “se 
pode aprender sen angustia”, que “o 
estrés non incentiva o progreso do 
alumno” e que “a nota é un freo para 
a aprendizaxe”.
Por suposto, non utilizaba libros de 
texto, traballaba por proxectos collei-
ta da súa casa e avaliaba, ollo o dato, 
“de forma holística”. A Consejería de 
Educación do Principado de Asturias, 
supoño que non moi dada a este tipo 
de romanticismo, empapelou a este 

docente basicamente por saltarse á 
toreira o dereito dos alumnos a unha 
avaliación xusta, rigorosa e obxecti-
va.
Vén a conto isto de que ultimamente 
recordo con certa nostalxia, peque-
nos esforzos que faciamos antes e 
que hoxe non se estilan. Quizais a 
suma destes esforzos foron capaces 
de configurar, en certo modo, a miña 
personalidade loitadora, e a capaci-
dade para afrontar retos e superar 
obstáculos. Teño que agradecer aos 
meus pais, e con máis intensidade a 
miña nai, que se esforzaran en dar-
me unha educación para loitar na 
vida, unha educación de propoñer-
me metas e intentar conseguilas.
Os nenos e nenas de hoxe viven nun 
caldo de cultivo cheo de carencias de 
esforzo, que levan a unha personali-
dade máis débil e pouco entusiasta, 

persoas con moi pouco compromi-
so e paciencia, persoas ás que lles 
preocupa máis o resultado que o 
proceso de acadalo. As familias po-
den estar caendo no erro de pensar 
que o feito de darlles todo feito as 
súas fillas/os é facilitarlles o crece-
mento e o desenrolo persoal. Os ne-
nos/as precisan traballar, esforzarse 
por conseguir metas, necesitan ter 
tempos de espera na consecución 
dos seus desexos, necesitan plani-
ficarse no espazo e no tempo e, en 
todo iso, as familias e os docentes 
temos un grande protagonismo.
Esixir esforzo nas aulas non é, como 
pretenden os detractores do traba-
llo, xerar ansiedade e frustración nos 
nosos alumnos, senón fomentar o 
seu crecemento como persoas, a súa 
responsabilidade individual e a súa 
capacidade de resposta ante a rea-

lidade social e laboral na que terán 
que moverse na súa vida adulta.    
Que logramos ao regalar  un título a 
un alumno que non supera as mate-
rias?  Enganalo sobre o seu nivel de 
preparación e con iso pecharlle as 
portas do futuro, á vez que transmi-
timos ao resto dos seus compañeiros 
a mensaxe de que dá o mesmo tra-
ballar día a día que baixar os brazos.
Esta situación debería facernos re-
flexionar. Que nun mundo globaliza-
do e competitivo se considera detes-
table e anticuado actitudes como o 
esforzo, o afán de superación, a loita 
por alcanzar metas que custan, o 
aprender a recomenzar despois dun 
fracaso. Prémiase a mediocridade 
e rexéitase a busca da excelencia, 
moitos dirán que soa rancio, é a crúa 
realidade. Pretendemos sacar todas 
as dificultades aos nosos rapaces/

as, que non teñan obstáculos, que 
non sufran, que fagan sempre o que 
queiran e que nunca abandonen a 
súa zona de confort e comodidade.
Criamos rapaces de cristal que non 
poden nin saben como enfrontarse 
aos problemas que atopan no seu 
día a día. As continuas facilidades , e 
a pouca  esixencia na escola  e fóra 
dela fan que moitos deles cheguen 
a Universidade, aos seus primeiros 
traballos, sen as competencias máis 
elementais para enfrontarse con ga-
rantías á vida adulta.
É urxente educar con intelixencia 
emocional, ensinarlles a ser resilien-
tes, a enfrontarse e resolver os con-
flitos, a asumir responsabilidades, a 
recoñecer o traballo duro e a forza 
de vontade en levalo adiante. Falar-
lles de soños e metas, pero tamén do 
traballo necesario para acadalas.

Julio Díaz

Unha educación sen esforzo
O PUPITRE

Recentemente asistimos a 
unha nova que se deu a 
coñecer a través dos di-
versos medios de comuni-
cación, a chegada ata os 

cen mil habitantes no concello de Lugo. 
Levaban as autoridades locais ansian-
do alcanzar esa cifra no seu corres-
pondente padrón municipal desde hai 
varios anos, xa que dito feito suporá 
subir algún chanzo. En primeiro lugar, 
o número de concelleiros, que pasarán 
a ser dous máis. En segundo termo, o 
máis importante, é que as subvencións 
a recibir doutras administracións de-
berán ser maiores tras este aumento 
de poboación, de aí a importancia de 
acadar este obxectivo. 
E a persoa a quen lle correspondeu 
a honra de ser a habitante cen mil 
é alguén chegada de lonxe, concre-
tamente de Cuba, unha muller de 
nome Janisel. E aí está a clave, nunha 

realidade social que está a modificar 
a paisaxe humana, non só das urbes, 
senón tamén de vilas e aldeas gale-
gas, onde tamén se visualiza o fenó-
meno da chegada de xentes doutras 
latitudes onde as condicións de vida 
son polo xeral duras e as expectati-
vas no futuro, máis ben escasas. Esas 
son as principais motivacións que le-
van ás persoas deixar o seu terruño 
e embarcarse cara outros destinos. 
Anda que non sabemos os galegos 
o que significa tomar esa decisión…!.
Sobre a evolución da poboación na 
Galicia interior, moito se ten falado 
e escrito. Non precisamos acudir ós 
datos do Instituto Nacional de Esta-
tística (INE) para dármonos conta de 
como cambiou o panorama dunhas 
décadas para acó. Todos temos me-
moria e lembramos, os que forma-
mos parte da denominada xeración 
“Baby boom” –os que temos entre 
57 e 47 anos-, aqueles autobuses 
ateigados de pequenos e mozos cara 
a escola ou o instituto. Colexios que 
se atopaban nas respectivas capitais 

municipais tras absorber as antigas 
escolas unitarias espalladas polas 
distintas parroquias, onde os seus 
patios se poñían ateigados de nenos 
na hora do recreo, ou ata incluso ha-
bía que organizar dúas quendas no 
comedor porque non cabían todos 
xuntos. Pero iso foi historia; ano tras 
ano asistimos a unha mingua conti-
nuada de veciños, o que conleva un 
progresivo avellentamento das no-
sas comunidades. Obsérvase algún 
brote verde e nalgún concello é cer-
to que se produciu un aumento da 
natalidade, pero resulta insuficiente 
para paliar o desastre demográfico 
que estamos a vivir. E ben nos cadra 
deses inmigrantes que os estamos 
a ver traballando en explotacións 
gandeiras ou no sector da madeira, 
ademais doutros campos como a 
hostalaría e os servizos de atención 
domiciliaria. A eles e a elas, e por su-
posto ás súas familias, nenos, nenas 
e adolescentes que chegan con outra 
cor na pel, diferenciándoos tamén na 
lingua, cultura, hábitos e costumes, 

debémoslles que os nosos padróns 
municipais non baixen aínda máis.
En Lugo, unha cubana foi a habitante 
cen mil. A capital da provincia posi-
blemente siga sumando, mentres os 

concellos do interior, agás as cabe-
ceiras de comarca e algunha excep-
ción máis, seguirán perdendo xente 
por moito que se pretenda disimular. 
É o que hai, lamentablemente. 

Pablo Veiga

A habitante cen  mil
COA NOSA VOZ

O RECUNCHO DE CANELINA
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Unha das alternativas do 
Camiño da Costa é a ruta 
de Friol a Sobrado dos 
Monxes, duns 25,5 qui-
lómetros de distancia de 

sen caracterizada como fácil xa que 
é máis ou menos chá sen grandes 
altibaixos polo que se fai cómoda 
de percorrer. É a segunda etapa do 
itinenario que une o Camiño Primi-
tivo co Camiño Norte. Estiman que 
o percorrido pode durar unhas catro 
horas. Trátase dun percorrido moi 
popular para mochilear, o sendeiris-
mo e MTB.
Trátase dun percorrido que trans-
corre todo por carreiros, camiños 
e algún que outro tramo de pista. 
Escasamente ten dous quilómetros 
de asfalto. Todo iso nunha contorna 
totalmente natural rodeados de pi-
ñeirais e pradería.
Esta variante é unha moi boa alter-
nativa para fuxir das aglomeracións 
dos Camiños oficiais, e non desme-
rece, en absoluto, de beleza en can-
to á súa contorna. Ademais contén 
dúas xoias do patrimonio, a Fortale-
za de San Paio de Narla, en Friol, e 
o Mosteiro de Sobrado dos Monxes, 
como punto final da ruta.
A ruta arranca na localidade de Mi-
raz, que é onde está uno dos alber-

gues oficiais do Camiño. Sen dúbida, 
a primeira visita obrigada é a pode-
rosa fortaleza de San Paio de Narla, 
que hoxe alberga a sección de etno-
grafía do Museo Provincial de Lugo. 
Trátase dunha fortaleza de orixe 
descoñecida reconstruída no século 
XVI. Ten un corpo central flanquea-
do pola torre da Homenaxe e por un 
gran torreón.
En 1939 é adquirida pola Depu-
tación Provincial de Lugo que, en 
1983, convértea en Museo histórico 
e etnográfico, trasladando a ela boa 
parte das coleccións etnográficas do 
Museo de Lugo.
Nas  seccións de Etnografía contén, 
apeiros de labranza, utensilios para 
a preparación da la e o liño, cerá-
mica popular e industrial, obxectos 
relacionados coa equitación e moito 
mías, e na Armería, armas brancas e 
de lume de diferentes épocas.
A planta baixa está formada polo pa-
tio, as cortes e a adega, acolle unha 
colección de útiles de traballos agrí-
colas, diversos obxectos de equita-
ción e ferramentas para o tecido da 
la e o liño.

A planta primeira componse dunha 
cociña, un salón e outras estancias 
nas que podemos ver obxectos ar-
tísticos, mobiliario e enxoval domés-
tico. Na última planta, destaca unha 
cheminea renacentista, e desde alí 
pódese   acceder ao almenado e 
contemplar a contorna da fortaleza.
A capela, do século XVIII, separa-
da do edificio principal, ten planta 
cadrada con tellado a catro augas, 
contén  no seu interior un retablo do 
século XIX.

En Miraz pode visitarse tamén a To-
rre de Santiago de Miraz, do século 
XV.  Rematada a visita, pártese dun-
ha pista que pasa por Outeiro, As 
Laxes e onde se toma unha senda 
á esquerda que atravesa toxeiras e 
bosquetes de pino.
O camiño continúa  por A Braña, 
Portolamas, A Devesa e As Fontes, 
en San Mamede de Nodar, para fa-
cer unha pequena parada na Roxica.
O percorrido continúa por pequenas 
aldeas como Mantelle, A Cabana, 

Ledro, A Travesa de Ledro e Pedra-
maior. No Marco das Pías abandona-
mos a provincia de Lugo para entrar 
xa na da Coruña, xa que é onde em-
peza o tempo municipal de Sobrado. 
O nome de Marco é debido porque 
ata este pobo estaba o marco/mar-
ca/límite/fronteira xurisdicional do 
mosteiro cisterciense de Sobrado 
dos Monxes.
 O camiño pasa polos lugares de Vila-
riño, O Mesón, A Esgueva, Murade-
lo, Nogueira e finalmente a Guitizá, 
onde se atopa a lagoa artificial de 
Sobrado, que foi declarada espazo 
húmido de interese europeo, ade-
mais de ter innumerables bosques 
poboados especies autóctonas.
Continuamos camiño desde Guitizá 
e chegamos ao mosteiro cistercien-
se de Santa María de Sobrado. Es-
pectacular monumento de estilos 
renacentista e barroco con estancias 
medievais como a cociña, a sala ca-
pitular e a capela de San Xoán. Fun-
dado en 952 como mosteiro dúplice 
ou mixto, é dicir, para mulleres e ho-
mes, foi un dos grandes centros de 
poder de Galicia.

DE RUTA EN RUTA

DATOS

4 horas

25 quilómetros

Dificultade
baixa

Friol: De Miraz a Sobrado dos Monxes
Esta ruta forma parte do trazado do Camiño de Santiago, concretamente é a segunda etapa, que une o Primitivo co Norte




